
جمع آوری ۴۰ میلیارد تومان پوشاک قاچاق

۱۲۵ برند پوشاک قاچاق شناسایی شد
خریدار  مدیــرکل صنایع و منســوجات وزارت 
صمت با اشــاره به اینکه قاچاق بــودن ۱۲۵ برند 
محرز شده اســت، گفت: طی هفته گذشته حدود 
۴۰ میلیارد تومان پوشــاک قاچاق جمع آوری و به 

املاک تملیکی تحویل شده است.
واردات پوشــاک از ســال ۱۳۹۷ ممنوع شــد و 
در آبان مــاه ســال ۱۳۹۸ آخرین مجوز نشــان 
تجاری که اجازه فعالیت داشــت، آن منقضی شد 
با این حال پوشــاک قاچاق بازار را در دســت خود 
گرفته انــد؛ بنابراین بــا توجه بــه وضعیت بغرنج 
قاچاق پوشــاک و نامــه نگاری اتحادیه پوشــاک 
با رهبری، به تازگــی وزارت صمــت اعلام کرده 
است با هماهنگی ســتاد مرکزی مبارزه با قاچاق 
کالا، مقابلــه با برندهــای محرز قاچاق پوشــاک 
در هفته های آینده آغاز شــده و امید می رود این 
اقدام تأثیر مهمی بر بازار شب عید پوشاک داشته 
باشــد.با این حال تولیدکنندگان پوشاک معتقد 
هســتند که به دلیل هجمــه کالای قاچاق، قافیه 
شــب عید را به قاچاقچیان این کالاهــا می بازند؛ 
مجید افتخاری عضو هیأت مدیــره اتحادیه تولید 
و صادرات نســاجی و پوشــاک ایران با بیان اینکه 
شــب عید بازار مهمی برای تولیدکنندگان است، 
می گوید: در حال حاضر میزان پوشــاک قاچاق در 
سطح عرضه بیش از سه میلیارد دلار، معادل بیش 
از ۳۰ درصد کل بازار پوشــاک کشور، تخمین زده 
شده است. وضعیت تبلیغ پوشــاک قاچاق هم به 
شکلی است که اگر همین تبلیغات را تولیدکننده 
نمایش دهد، پلمب خواهد شد، اما با شبکه قاچاق 
برخورد نمی شود.به گفته افتخاری، از طرف دیگر 
شاهد تبلیغات گسترده قاچاقچیان در شبکه های 
اجتماعی هستیم و حتی از سلبریتی ها، بازیگران و 
بلاگرها هم برای تبلیغات خود استفاده می کنند و 
هیچکس با آن ها برخــورد نمی کند. این در حالی 
است که در گذشــته انتقال و فروش کالای قاچاق 

پنهانی انجام می شد.

جزئیات برخورد وزارت صمت
 با پوشاک قاچاق

در این رابطه محســن گرجی، مدیــرکل صنایع و 
منسوجات وزارت صمت با اشــاره به برخوردهای 
صورت گرفته با پوشــاک قاچاق اظهار کرد: سطح 
عرضه در کشور دارای گســتردگی است و در گام 
اول، مبارزه با قاچاق را به ۱۲۵ برند محدود کردیم 
که قاچاق بودنِ آن محرز شــده و شک و شبهه ای 
در این مســاله وجود ندارد. هر فروشــنده ای که 
این برندها را عرضه کند، وارد حیطه قاچاق شــده 
و در این راستا فهرســتی با همکاری اتحادیه های 
تخصصی و ســتاد مرکزی مبارزه بــا قاچاق کالا 

نهایی و در برنامه اقدام قرار دادیم.
وی با اشــاره به تمرکز بر مراکز تجــاری بزرگ که 

اهمیت راهبردی دارند، گفت: هــر نام تجاری که 
در این مراکز مستقر شود، در سایر بخش های بازار 
پر نفوذ خواهد شــد و اگر برندهــای ایرانی در این 
مراکز خرید مســتقر شــود، نفوذ بالاتری در سایر 

فروشگاه های سطح شهر خواهد داشت.
گرجــی با بیــان اینکــه شناســایی قاچــاق در 
ســطح عرضه صورت گرفته اســت، گفت: کار از 
مراکز تجاری شــروع شــده و از هفته گذشــته با 
اقدامات مشــترک برخوردها نیز صورت گرفته و 
خوشبختانه آمار و اطلاعات خوبی در این خصوص 
وجود دارد. حدود ۴۰ میلیارد تومان کالای قاچاق 
جمع آوری و به املاک تملیکی تحویل شده است و 

محاکمه و برخورد نیز به زودی اتفاق می افتد.
مدیرکل صنایع و منسوجات وزارت صمت درباره 
نوع برخورد با متخلفان هم گفت: نماینده تعزیرات 
و قاضی در لحظــه برخورد حضور داشــته اند و از 
ســوی وزارت صمت محرز بودن ۱۲۵ برند اعلام 
شــده و جای خالی برای بخشــش نمانده است. از 
نماینده تعزیرات درخواست شــده روند مذکور را 
رصد و گزارش کند؛ ضمن اینکه برخورد در سطح 
عرضه پس از دو ســال برای اولین بار اتفاق افتاده 
است و به ســتاد هم پیشــنهاد دادیم برخوردها 
به صورت هفتگی ادامه پیدا کند که مورد تأیید هم 
بود.در حال حاضر در حوزه صنعت پوشاک حداقل 
۱۲۰ هزار واحد صنفی تولیدی ثبت شــده که این 
آمار به غیر از مجموعه واحدهای مشــاغل خانگی 
و مزون هایی است که توســط وزارت ارشاد دارای 
مجوز هســتند. حداقل ۲۸۰ هــزار واحد صنفی 
توزیعی نیز در حوزه پوشــاک فعال اســت که این 
آمــار نیز به غیر از فروشــگاه های فعــال در حوزه 

فضای مجازی و بعضاً بدون مجوز است.
همچنیــن ۱۰۰۰ واحــد صنعتــی تولیــدی در 
حوزه پوشــاک در کشور فعال اســت. در این تعداد 
واحد صنعتی- تولیدی به عــلاوه ۱۰۰ هزار واحد 

صنفی-تولیــدی مابین ۷۰۰ هزار تــا یک میلیون 
نفر اشتغال دارند که با احتســاب اشتغال در حوزه 
توزیع، حدود دو تا ۲.۵ میلیون نفر )آمار ثبت شــده 
رسمی واحدهای رسمی( در صنعت پوشاک کشور 
مشــغول به کار هســتند.همچنین بنا بــر آمارها، 
گردش مالی ســالانه بازار پوشــاک در کشور ۹ تا 
۱۰ میلیارد دلار برآورد می شود. البته اعدادی بین 
۱۲ تا ۱۵ میلیارد دلار هم اعلام شــده که نمی توان 
آنها را قطعی دانســت.با این حــال توجه خاصی به 
این صنعت نمی شــود آن هم در شرایطی که دولت 
در کســب درآمد به ویژه درآمدهــای ارزی دچار 
مشــکل بوده و از طرفی دیگر با بیــکاری عمده ای 
نیز مواجه اســت. در واقع سیاست های غلط دولتی 
طی ســال های گذشــته، علاوه بر نادیده انگاشتن 
ظرفیت هــای صنعت پوشــاک، موجب شــده تا 
این صنعت نتواند نایی بــرای رقابت حتی با رقبای 
غیررســمی خود داشته باشــد و قافله را به اجناس 
خارجی قاچاق و اســتوک ببازد.بر این اســاس از 
جمله معضلات پیش روی صنعت پوشــاک کشور 
که این صنعــت را در بازارهای داخــل و خارجی به 
حاشــیه رانده اســت، می توان به تأمین مواد اولیه 
اشاره کرد؛ تولیدکننده ایرانی برای تأمین مواد اولیه 
و قیمت این مواد در داخل و خارج دچار مشکل است 
که همین موضوع موجب شده قیمت پوشاک ایرانی 
گران تر از ســایرین به خصوص اجناس قاچاق که 
بدون تعرفه و به راحتی تزریق بازار می شوند، باشد.
از ســویی دیگر باید به بهره گیری از ماشــین آلات 
فرســوده، واردات بی رویه )تا پیش از ممنوعیت(، 
بهره بانکی، کمبود نقدینگــی، قاچاق کالا، فعالیت 
واســطه ها، وجود انحصار و برخی رانت ها به همراه 
برخی از مشــکلات بیمــه و مالیات اشــاره کرد. 
همچنین وجود تورم فزاینده و کاهش قدرت خرید 
اقشــار جامعه موجب کاهش سهم پوشاک در سبد 

اقلام مصرفی خانوار ایرانی شده است.

 زیان انباشته خودروسازان ۱۷۴ هزار میلیارد تومان شد
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 در گزارشی بررسی شد
پشت پرده ادعای امنیتی آمریکا در آستانه 

انتخابات ایران

رییسی در جلسه ستاد ملی جمعیت مطرح کرد
فرهنگ سازی غلط از مهمترین دلایل 

کاهش رشد جمعیت
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کارتخوان های معاف از مالیات رصد می شوند

وام دهی ۱۰.۸ همتی بانک مرکزی از طریق بازار شبانه
خ بهره بین بانکی به ۲۳.۵۳ درصد صعود نر
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چه انتظاری از بازار ارز داشته باشیم؟
علی اصغر ســمیعی  اگر بخواهیم اوضاع ارز در کشــور را مورد بررسی قرار 
دهیم، دو پارامتر را می باید در نظر بگیریم؛ یکی وضعیت پول ملی است و قوت 
و ضعف آن و روند قوی شدن یا ضعیف شدن آن و دیگری این که ببینیم عرضه 

و تقاضای ارز در چه وضعیتی قرار دارد.
حالا ببینیم در حــال حاضر دولت محترم چه سیاســتی را در مورد ارز مدنظر 
قرار داده، ببینیم آیا در سیاســت های اقتصادی که اقتصاد کشور را به این روز 
انداخته، تجدیدنظری صورت گرفته یا نه؟ آیا نرخ تورم در کشــور کاهشــی 

شده؟ 
آیا نرخ بهره در کشــور به نرخ های جهانی نزدیک شــده؟ آیا واردات بی رویه با 
بذل ارز ارزان توقف یافته؟ آیا با گسترش تولید نرخ بیکاری در کشور کم شده؟ 

آیا سوبسیدها و یارانه های غیرهدفمند متوقف شده؟
 آیا سیاست.های غیرفنی و غیراصولی مالیاتی اصلاح شده؟ آیا تزریق ارز با نرخ.
های غیرواقعی و گوناگون با بهانه.های مختلف پایان یافته؟ آیا دادن سوبسید 

)بخوانید باج( به تولیدکنندگان اتومبیل های غیراستاندارد توقف یافته؟

یادداشت

نفت پیشتاز در بهره وری
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چک

با رای نمایندگان مجلس، چــک های کاغذی 
صادره بانکی قبل و بعد از لازم الاجرا شدن قانون 
برنامه تا مصرف و هزینه کامل آن ها در سنوات 
بعد نیــز معتبــر اســت.نمایندگان مجلس در 
جریان جلسه علنی نوبت صبح مجلس، گزارش 
کمیســیون تلفیق در خصوص لایحــه برنامه 
هفتم توسعه را بررســی کرده و ایرادات شورای 
نگهبان در مــواد ۱۱۱ تا مــاده الحاقی ۳ به کل 

لایحه را به شرح زیر اصلاح کردند.
بند )ب( ماده )۱۱۷( به شــرح زیر اصلاح شد: 
در اجــرای اصل یکصد و ســی و چهارم )۱۳۴( 
قانــون اساســی جمهــوری اســلامی ایران، 
اختلافات میان دستگاه های اجرائی که وابسته 
به ریاست جمهوری می باشــند با رعایت اصل 
مذکــور و نیز درصورتــی که معــاون حقوقی 
ریاست جمهوری به عنوان نماینده ویژه رئیس 
جمهور با اختیــارات موضوع ایــن بند )حل و 
فصل اختلافات میان دســتگاه هــای اجرایی( 
توســط رئیس جمهور و تصویب هیئت وزیران 
مطابق اصل یکصــد و بیســت و هفتم )۱۲۷( 
قانون اساســی تعییــن گردد، پــس از تعیین 

معاون حقوقی رئیس جمهور به شــرح مذکور، 
وی می تواند مطابق اصل یکصد و سی و چهار ) 
۱۳۴( قانون اساسی اقدام نماید. در مواردی که 
این اختلافات توسط معاون مذکور حل وفصل 
نشود، موضوع همراه با نظریه مستدل و مستند 
به رئیس جمهور منعکس می گــردد. چنانچه 
دستگاه های اجرائی به هر دلیلی از اجرای رأی 
خودداری کنند، سازمان مطابق رأی بنا به درخو 
اســت معاون حقوقی ریاســت جمهوری مبلغ 
مورد حکم را از اعتبارات بودجه سنواتی دستگاه 
مربوط در ســال بعد از محل اعتبــارات بودجه 
ســال بعد و از محل منابع غیرضروری، کســر و 
به اعتبارات دســتگاه اجرائی ذی نفع اضافه می 
کند. در مورد آن دسته از شرکت های دولتی یا 
مؤسسات انتفاعی وابسته به دولت یا مؤسسات 
و نهادهــای عمومی غیردولتی یــا بانک ها )که 
فاقد ردیف در بودجه ســنواتی بــوده و یا فاقد 
حسابهای متمرکز هســتند( اجرای رأی مرجع 
حل اختلاف از محل حساب های متعلق به آنها، 
بر عهده خزانه داری کل کشــور یا بانک مرکزی 
در سال بعد از محل اعتبارات بودجه سا ل بعد و 

از محل منابع غیرضروری می باشد. در هر حال 
ارجاع اختلافات دســتگاه هــای اجرائی به قوه 
قضائیه موکول به تأیید معاون یاد شــده است. 
دعاوی کیفری از شمول مقررات این بند خارج 
است.با رای نمایندگان مجلس شورای اسلامی، 

بند )ب( ماده )۱۱۸( به شرح زیر اصلاح شد:
ب - دولت مکلف است به منظور تحقق سیاست 
های کلی ابلاغــی به ویژه سیاســت های کلی 
برنامه پنج ســاله هفتم از جمله رشــد هشت 
درصد ) %۸( و تــورم تک رقمــی و احکام این 
قانون با بسیج و بکارگیری همه امکانات و منابع 
و تسهیلات دولتی، غیردولتی، بخش خصوصی 
و تعاونی و ســایر ظرفیت های داخلی و خارجی 
و منابع عمومی، احکام ایــن برنامه را به صورت 
کامل و دقیق اجــرا نماید. دولت مکلف اســت 
حداکثر ظرف شش ماه پس از لازم الاجرا شدن 
این قانون، برنامه تأمین مالی و پنج ساله برنامه 
را با تفکیک ســال های برنامه پس از تصویب در 
شــورای عالی راهبری برنامه موضوع بند )الف( 
مــاده )۱۱۸( این قانــون به مجلس شــورای 

اسلامی تقدیم نماید. 

تصمیم مهم مجلس برای چک های کاغذی

صفحه 3

شرکت آب و فاضلاب استان گیلان

آگهی فراخوان عمومی
 شناسایی سرمایه گذار جهت واگذاری4پروژه آبرسانی به روستاها در سطح استان گیلان 

 نوبت اول

)در راستای عمل به دستورالعمل اجرایی ماده 23 قانون الحاق برخی مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت(
1- نام دستگاه مناقصه گزار: شرکت آب و فاضلاب استان گیلان

2- شرح مختصر موضوع مناقصه: شناسایی سرمایه گذار جهت واگذاری طرح های آبرسانی به شهرها وروستاها در قالب 9پروژه در راستای عمل 
به دستورالعمل اجرایی ماده )23( قانون الحاق برخی مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت

-بهسازی چشمه )یک دهنه(،  احداث مخزن بتنی )150 مترمکعب(، لوله گذاری شبکه وخط انتقال )9.5 کیلومتر(
3- محل و زمان تحویل دریافت اسناد فراخوان و تحویل آن: پیشنهاد دهندگان می توانند از تاریخ درج آگهی فراخوان به مدت 7 روز نسبت 
به دریافت اسناد از پایگاه اطلاع رسانی شرکت آب و فاضلاب استان گیلان به آدرس www.abfa-guilan.ir اقدام نمایند. آخرین مهلت تحویل 
اسناد )گواهی صلاحیت پیمانکاری، سوابق کاری مشابه، اسناد مثبته درخصوص توانایی مالی سرمایه گذار( تا تاریخ 1۴02/11/2۸ دبیرخانه شرکت 

آب و فاضلاب استان گیلان می باشد.
4- محل اجرا: استان گیلان

5- مبلغ برآورد: 7۸ میلیارد ریال نوع فهرست بها: ابنیه، تاسیسات برقی، شبکه توزیع آب، تجهیزات آب و فاضلاب
6- شرایط متقاضیان شرکت در مناقصه سرمایه گذار:

الف- پیمانکار دارای صلاحیت پایه یک رشته آب مشروط به تامین منابع مالی مورد نیاز
ب- اولویت در انتخاب سرمایه گذار دارای سابقه موفق و مورد تایید توسط شرکت آب و فاضلاب بر اساس اجرای پروژه های مشابه و همچنین 

سرمایه گذار بومی می باشد.
www.abfa-guilan.ir :7- سایت شرکت آب و فاضلاب استان گیلان

8- مهلت اعتبار پیشنهاد: 3 ماه )برای مدت سه ماه دیگر قابل تمدید می باشد(
تاریخ انتشار نوبت اول :1۴02/11/9 تاریخ انتشار نوبت دوم :1۴02/11/1۸



دریادار ایرانی: 

در اقیانوس آرام، اطلس و هند مرکز فرماندهی داریم

 در گزارشی بررسی شد

پشت پرده ادعای امنیتی آمریکا در آستانه انتخابات ایران

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rدو شنبه      9 بهمن ۱۴۰2    شماره ۱5۱2

رییسی در جلسه ستاد ملی جمعیت مطرح کرد
فرهنگ سازی غلط از مهمترین دلایل کاهش 

رشد جمعیت
رییسی با بیان آنکه فرهنگ ســازی غلط در گذشته از مهمترین دلایل 
کاهش رشــد جمعیت کشور است، گفت:باید رســانه ملی، رسانه های 
دیجیتال و دستگاه های متولی تبلیغات محیطی، با تمام ظرفیت خود 

وارد عمل شوند.
حجت الاســلام ســید ابراهیم رییســی رییس جمهور در ششــمین 
جلسه ســتاد ملی جمعیت، اجرای قانون حمایت از جوانی جمعیت را 
از ضرورت های اجتناب ناپذیر برشــمرد و بر بازنگری آسیب شناســانه 
در اقدامات انجام شده و تداوم تلاش دســتگاه های اجرایی و نهادهای 

مربوط برای عمل به وظایف خود در این زمینه تاکید کرد.
رییــس جمهور ضمــن تقدیر از تلاش هــای صورت گرفته از ســوی 
دســتگاه های مختلف برای اجرای قانون حمایت از جوانی جمعیت، از 
دستگاه های مسئول خواست با ارزیابی میزان اثربخشی اقدامات انجام 
شده و ترســیم دقیق مســیر پیش رو، امکانات و ظرفیت های سازمانی 

خود را برای اجرای این قانون بسیج کنند.
رییســی با تاکید بر نقش مهم و به ســزای فرهنگ ســازی در موضوع 
فرزندآوری و جوانی جمعیت، فرهنگ سازی غلط در دهه های گذشته 
را از مهمترین دلایل کاهش رشــد جمعیت کشور دانست و افزود: برای 
جبران این آسیب فرهنگی لازم است رســانه ملی، رسانه های مکتوب 
و دیجیتــال، آموزش و پــرورش و مراکــز آموزش عالــی و همچنین 
دســتگاه های متولی تبلیغات محیطی با تمام ظرفیت خود وارد عمل 
شوند.»رفع موانع و مشــکلات درمان ناباروری«، »تسهیل امر ازدواج با 
پرداخت به موقع وام ازدواج، اشتغال و مسکن«، »توجه ویژه به ساخت 
خوابگاه هــای متاهلی در دانشــگاه ها« و »ایجاد دوره های آموزشــی 
مهارت های زندگی در آموزش و پرورش و آموزش عالی با هدف کاستن 
از آمار طلاق« از دیگر نکات و اقدامات مؤثر در راستای جوانی جمعیت 

بود که رییس جمهور در این جلسه به آنها اشاره کرد.
رییس جمهور در ادامه مقابله جدی و بدون مســامحه با پدیده زشــت 
ســقط جنین غیرمجاز را از جملــه راهکارهای مؤثــر در جلوگیری از 
کاهش رشد جمعیت عنوان و انجام اقدامات تبیینی و آگاه سازی نسل 
جوان با اســتفاده از تعالیم دینی و ســاخت تولیدات هنــری را در این 

زمینه بسیار مؤثر دانست.

در جلســه ســتاد ملی جمعیت همچنین ۶ مصوبه در راستای تسهیل 
و تســریع در اجرای قانون حمایت از جوانی جمعیــت به تصویب اعضا 

رسید.

قالیباف:
ودتر لایحه عفاف   مجلس پیگیر است تا ز

و حجاب به نتیجه برسد
رییس مجلس شورای اســلامی گفت: همه نمایندگان مجلس شورای 

اسلامی اصرار دارند تا در اسرع وقت لایحه عفاف و حجاب نهایی شود.
حجت الاسلام موســی غضنفرآبادی در جلســه علنی مجلس شورای 
اسلامی در تذکری شــفاهی، گفت: متأســفانه اتفاقاتی در مجلس رخ 
می دهد که قابل قبول نیســت؛ الان اعلام شــده که تخلف کمیسیون 
قضائی و حقوقی مجلس در بررسی لایحه عفاف و حجاب محرز است و 

دو نامه در این زمینه منتشر شده است.
وی بیان کرد: من نمی دانم آیا می خواهند بگویند آقای قالیباف در مورد 
عفاف و حجاب پیگیر بوده، اما کمیســیون قضائی پیگیر نبوده است؟ 
در مورد نامه اول باید ایــن توضیح را دهم که معــاون حقوقی اصلًا در 

جلسات کمیسیون ما در بررسی طرح مذکور حضور نداشته است.
رئیس کمیســیون قضائی و حقوقی مجلس شــورای اسلامی تصریح 
کرد: ما به دلیل تســریع در اصلاح ایرادات به مصوبــات لایحه عفاف و 
حجاب، مصوبه را به شورای نگهبان ارسال کردیم تا نظرات کارشناسان 
را دریافت کنیم. ما با دولــت نیز هماهنگ کردیم تا نظــرش را درباره 
موادی که مشمول اصل ۷۵ می شــود، اعلام کند.نماینده مردم بم در 
مجلس شورای اســلامی گفت: برخی ها تصور می کنند که در مجلس 
شورای اسلامی برنامه ای است تا قبل از برگزاری انتخابات قانون عفاف 
و حجاب اجرایی نشود، در حالی که ما نمی خواهیم حکم خداوند حتی 

یک ساعت مانده به انتخابات و لحظه ای بر زمین بماند.
محمدباقر قالیباف در پاســخ به این تذکر، اظهار کرد: همه نمایندگان 
مجلس شورای اســلامی اصرار دارند تا در اســرع وقت لایحه عفاف و 
حجاب نهایی شود. ممکن اســت که در برخی جاها بحث طولانی شود، 
اما مجلس شورای اســلامی چه در کمیســیون قضائی و چه در هیأت 
رئیسه پیگیر این موضوع است تا در اســرع وقت انجام و تعیین تکلیف 
شــود.وی ادامه داد: یک مــاه اصلاحات لایحه مذکور در کمیســیون 
قضائی زمان برد و الان هم بیش از ۲۵ روز اســت که بنده به دولت نامه 
زدم که با اصــل ۷۵ موجود در این لایحه موافقت کند، اما هنوز پاســخ 
آنان به دست ما نرسیده است. ما حتماً این موضوع را دنبال می کنیم تا 

زودتر به نتیجه برسد.
رئیس مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: یکی از اشکالاتی که وجود 
دارد این است که مصوباتی را که به شــورای نگهبان رفته و تأیید شده 
اســت، دیگر نمی توان در کمیســیون اصلاح کرد و ایــن خلاف قانون 
اساسی است. البته بنده با دوستان شورای نگهبان صحبت کردم و آنها 

نیز بر این موضوع تاکید کردند.

با امضای رئیس جمهور
وئلا  لایحه معاضدت حقوقی متقابل ایران و ونز

به مجلس رفت
رئیس جمهور لایحه معاضدت حقوقی متقابل جمهوری اسلامی ایران 
و جمهوری بولیواری ونزوئلا در امور مدنــی را برای تصویب در مجلس 
به قوه مقننه ارسال کرد. آیت الله ســید ابراهیم رئیس، رئیس جمهور 
کشــورمان طی نامه ای خطاب به محمدباقر قالیبــاف، رئیس مجلس 
شورای اســلامی، لایحه معاضدت حقوقی متقابل در امور مدنی میان 
جمهوری اسلامی ایران و جمهوری بولیواری ونزوئلا را برای تصویب در 

مجلس، رئیس قوه مقننه ارسال کرد.
در نامه ارســالی رئیس جمهور به رئیس مجلس آمــده لایحه مذکور 
در جلســه ۲۹ آذر ســال جاری در هیأت دولت و به پیشــنهاد وزارت 
دادگســتری به تصویب رسیده بود.بر اســاس اصل ۷۷ قانون اساسی، 
کلیه توافق نامه هــا و قراردادهای بین المللی بایــد به تصویب مجلس 
برســند.در مقدمه توجیهی این لایحه آمده: با توجه به لزوم اســتقرار 
روشــمند همکاری های قضایی میان ایران و ونزوئلا و بــا توجه به آثار 
مثبت تصویب این لایحه برای اتباع دو کشــور و ارتقای سطح همکاری 
های دوجانبه دولت های مذکور، این لایحه بــرای تصویب در مجلس 

تقدیم می شود.

تریبون

معاون علمــی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری از دستیابی شــرکت های دانش بنیان ایرانی 
با فناوری کاملا بومی برای بارورســازی ابرها طی یک 
برنامه ۵ ســاله و با هزینه کمتر از ۳ هزار میلیارد تومان 
خبر داد.»روح الله دهقانی فیروزآبادی« درباره ساخت 
فیلترهای کاهنــده آلایندگی خودروها در شــرکت 
های دانش بنیان اظهار کرد: آلایندگی هوا مســأله ای 
اســت که باید به آن در بلندمدت فکر کرد اینکه وقتی 
هوا آلوده شــود به آن فکر کنیم و راه کارهای موضعی 
بگیریم، هیچ اتفاقی نمی افتد بایــد برنامه ریزی های 
بلندمدت کنیم تا ایــن اتفاق )کاهــش آلودگی هوا( 
در ســال های آینده رخ دهد.وی افزود: شرکت هایی 
هســتند که در زمینه کاهش آلایندگــی هوا کارهای 

خوبــی کرده انــد و می تــوان از محصولات 
آنها اســتفاده کــرد تا در بلندمــدت میزان 
آلایندگــی هوا توســط خودروها یا ســایر 
آلاینده ها کاســته شــود؛ ایــن محصولات 
از فیلترهــای قابل نصب بــر روی خروجی 
کارخانه هــا و نیــروگاه ها گرفته تــا فیلتر 
کاهنــده آلایندگی خودروها را شــامل می 

شود.وی ادامه داد: مســأله دیگر، بارش و فناوری های 
افزاینده بارندگی اســت من قویا معتقدم در کشور ما 
شرکت هایی وجود دارند و من شخصا تعدادی از آنها را 

می شناسم که در بحث بارش کارهای خوبی کرده اند.
معاون علمی فنــاوری و اقتصاد دانــش بنیان رئیس 
جمهور بیــان کرد: فنــاوری فعلی بارورســازی ابرها 

یک تکنولوژی قدیمی اســت که سال های 
سال اســتفاده می شــده و شــامل فناوری 
یونیزاســازیون جو )فناوری تبدیل مولکول 
های ماده تشــکیل دهنده ابر بــه یون های 
مثبــت و منفــی بــرای بارورســازی( می 
شــود و اخیرا در حال توســعه یافتن است و 
کشــورهای دنیا در بحث مهندسی اقلیم در 
حال کار کردن هســتند؛ بنابراین اینکه بعضا گفته می 
شود امکان مهندســی اقلیم وجود ندارد، یک اشتباه 
راهبردی اســت. قطعا چنین فناوری ای وجود دارد اما 
اینکه شدت و ضعف اثرگذاری آن چه میزان باشد، یک 
بحث دیگر اســت.وی تأکید کرد: معتقدم با یک برنامه 
سالانه ۵۰۰ میلیارد تومانی طبق محاسباتی که ما در 

معاونت علمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان رئیس 
جمهور داشته ایم، طی یک برنامه ریزی ۵ ساله امکان 
افزایش بارندگی تا حد بســیار خوب و معقولی با روش 
بارورســازی ابرها وجود دارد ما فرصت های بارشــی 

خوبی داریم که می توان از آن استفاده کرد.
دهقانــی فیروزآبادی اذعــان کرد: خوشــبختانه در 
کشــور فلرها و مواد اولیه بارورســازی ابرها با فناوری 
کاملا بومــی و کیفیت بالا وجود دارد که بســیار بالاتر 
از محصولات خارجی است؛ فلرهای بارش زایی که در 
آزمانیشگاه های کشــورهای خارجی آزمون و تست و 
قابلیت های آنها تأیید شده اســت؛ همچنین امکانات 
و وســایل پروازی و ژانراتورهای ثابت در کشــور را هم 

داریم.

ســخنگوی شــورای نگهبان دربــاره این که چرا شــورا 
نمی تواند دلایل رد صلاحیت افراد را منتشر کند توضیح 

داد.
 هادی طحان نظیف در بخشــی از اظهارات خود در برنامه 
تقاطع تاکید کرد: در بحث انتخابات چون دیگر مصادیق 
و اشخاص هستند ، نمی توانیم موارد را به صورت عمومی 
مطرح کنیم  چون در مورد انتشار عمومی باید قانون به ما 

مجوز بدهد.
وی با اشــاره به این که »دلایل رد صلاحیت ها را ما به خود 
افراد می گوییم و به طور مثال در انتخابات مجلس در این 
زمینه تکلیــف قانونی داریم« ، افزود: یــک بزرگواری در 
دوره ای خیلی در رسانه ها عنوان می کرد که رد صلاحیت 

شده و دلیلش را به او نگفتند. 
در حالی که ما به نوبت به افراد زنگ می زدیم و در نهایت با 

او تماس گرفتیم و گفتیم شــما تشریف بیاورید تا مطالب 
را برای تان مطــرح کنیم، اما نمی آمدند. وقتی تشــریف 
آوردند موارد را برای شــان مطرح کردیم، اما رفتند بیرون 

و خلاف گفتند.
سخنگوی شورای نگهبان در پاســخ به این سوال که چه 

برخوردی با ایشان شد، گفت: هیچ برخوردی نشد.
طحان نظیف درباره سازو کار برای برخورد با این رفتارها 

گفت: الان در ســال ۱۴۰۲ در اصلاحیه قانون انتخابات 
گفته شده اگر کسی رفت و خلاف واقع گفت و حرف کذبی 
به نهادی منتســب کرد، حق دفاع برای آن نهاد قائل شده 
است. قبول دارم که ما داریم در این رابطه لطمه میبینیم 
اما همــه باید به قانون پایبند باشــیم چــون با یک جمع 
حقوقی مواجه هســتیم و از جمع حقوقی نخواهید که بر 

خلاف قانون عمل کند.

دولت

شورا

خریدار  فرمانده نیــروی دریایی ارتش 
گفت: نیروی دریایی ارتش ســه فرماندهی 
در اقیانوس هــای آرام، اطلــس و هنــد 
تاسیس کرده  است و اســتقرار دائم در این 

فرماندهی ها به زودی اتفاق خواهد افتاد.
 امیر دریــادار شــهرام ایرانی در حاشــیه 
اجلاســیه رؤسای دانشــگاه ها و مؤسسات 
آموزش عالی، پژوهشــی و فنــاوری که در 
دانشگاه فردوسی مشهد برگزار شد، اظهار 
داشت: چشــم انداز فرمانده معظم کل قوا 
به حوزه های مختلف بســیار دقیق اســت 
و رهنمودهای ایشــان همیشــه سرلوحه 

کارهای ما قرار دارد.
وی دربــاره اقدامــات برجســته نیــروی 
دریایی ارتش در دوران دفاع مقدس گفت: 
دلاورمردان نیــروی دریایی ارتش در مدت 
۳ ماه، بعثی ها را از حــوزه دریا محو کردند و 
در طول دوران دفاع مقدس، دشــمن بعثی 

در دریا نتوانســت صادراتی داشــته باشد؛ 
چنانچه در عملیات مروارید، توان نظامی و 

بازوی دشمن در دریا قطع و نابود شد.
فرمانده نیــروی دریایی ارتش به موفقیت 
ناوگروه ۸۶ اشاره کرد و افزود: ۱۱ ماه کار 
علمی صــورت گرفت تا بــه افتخار بزرگ 
ناوگروه ۸۶ رســیدیم؛ ما بــرای اولین بار 
می خواســتیم بزرگترین عرض اقیانوسی 
را طی کنیم؛ به همین منظور تســلط مان 
به شرایط جوی و اقیانوســی خیلی مهم 

بود.
دریادار ایرانی ادامه داد: ۵۰ ســال اطلاعات 
جو اقیانوسی توسط نخبگان ما به طور کامل 
پیاده سازی و تبدیل به یک نرم افزار شد که 
بر این اســاس مســیر را تعریف کردیم که 

چگونه می توانیم عبور کنیم.
وی گفت: در ســفر ناوگروه ۸۶ به دور دنیا 
بانک خون هم همراه داشتیم و هر آنچه که 

نیاز بود پیش بینی کرده بودیم.
دریــادار ایرانی بــا بیان اینکــه روش های 
دریانوردی و عبور از طوفان ها در کشورمان 
بومی شده است، افزود: در سفر ناوگروه ۸۶ 
به دور دنیــا حتی یک ثانیــه ارتباطات ما با 
کشورمان قطع نشــد و این توانمندی بالای 

کشورمان را نشان می دهد.

فرمانده نیــروی دریایی ارتــش افزود: در 
ماموریت ناوشکن دنا به دور کره زمین حتی 
یک آنتن آن هم شکسته نشــده بود و پس 
از این ماموریت، برای ناوشــکن دنا مشتری 

های زیادی پیدا شده است.
وی با بیان اینکه حضــور ناوگروه ۸۶ در دور 
دنیا موجب نمایش پرچم مقدس جمهوری 
اســلامی ایــران در پهنــای اقیانوس های 
جهان شــد، گفت: مــا قبــل از افق ۱۴۰۴ 
توانستیم جهانی بودن را نشــان دهیم که 

ملت ایران در آن نقش دارند.
دریــادار ایرانــی بــا تاکیــد بــر اینکــه 
دســتاوردهای نداجــا توســط نخبگان و 
دانشمندان جوان ایرانی بدست آمده است، 
اضافه کرد: در اعزام ناوگــروه ۸۶ یک مدل 
موفقی را برای تعامل پذیــری، همراهی و 
همدلی ارائه و از همه ظرفیت ها در کشــور 

استفاده کردیم.

فرمانده نیروی دریایــی ارتش با بیان اینکه 
در جهت حمایــت و همــکاری از نخبگان 
آمادگی کامــل داریم، یادآور شــد: نیروی 
دریایی ارتش جمهوری اســلامی ایران این 
آمادگی را دارد تا پرچــم مقدس جمهوری 
اســلامی ایران را در جای جای اقیانوس ها 

بالا ببرد و  برافراشته کند.
دریادار ایرانی تصریح کــرد: نیروی دریایی 
ارتش سه فرماندهی در اقیانوس های آرام، 
اطلس و هند تاسیس کرده  است و استقرار 
دائم ما در ایــن فرماندهی ها به زودی اتفاق 

خواهد افتاد.
وی در پایــان با بیان اینکه نیــروی دریایی 
ارتــش قصد دارد تــا در قطــب جنوب نیز 
حضور داشته باشــد، گفت: همه کشورهای 
دنیا امروز در قطب جنوب حضــور دارند و 
حمایــت و پشــتیبانی آنها بــا ارتش های 

کشورشان است.

ور سازی ابرها دست یافتیم معاون رئیس جمهور: به فناوری جدید بار

چرا شورای نگهبان دلایل رد صلاحیت افراد را منتشر نمی کند؟

خریدار  وال اســتریت ژورنال بــه نقل از 
مقامات آمریکایی ادعا کرده که واشــنگتن 
به ایران هشــدار داده بود که داعش در حال 
آماده شــدن برای حمله تروریستی کرمان 
است. سوال این است که چرا چنین ادعایی 

مطرح شد؟
روزنامه آمریکایــی وال اســتریت ژورنال 
اواخر هفته گذشــته بــه نقــل از مقامات 
آمریکایــی ادعا کــرد که ایــالات متحده 
مخفیانه بــه ایــران هشــدار داده بود که 
داعش در حال آماده شدن برای انجام حمله 
تروریستی در کرمان است. این ادعا توسط 
مقامات ایران رد شد، اما سوال مهم این است 
که چرا چنین ادعایی از سوی آمریکا مطرح 

شد؟
در ســالروز شهادت سردار ســپهبد شهید 
حاج قاســم ســلیمانی یک حمله انتحاری 
در کرمان به شهادت ۹۴ نفر و زخمی شدن 
ده ها نفر دیگــر انجامید. دولــت آمریکا در 
واکنش رســمی به این حمله تروریســتی، 
اعلام کرده بود اطلاعات مســتقلی درباره 
این حمله نداریم. پس از گذشت حدود یک 
ماه، روزنامه آمریکایی وال استریت ژورنال، 
نوشــت واشــنگتن پیش از حمله انتحاری 
در کرمان اطلاعات قابل اســتفاده ای را به 
ایران منتقل کــرده بود. ایــن اطلاعات در 
مــورد موقعیت مکانی و زمانــی ممکن بود 
و می توانســت برای خنثی کردن حمله و یا 
کاهش شــمار قربانیان مفید باشد. روزنامه 
آمریکایی در حالی چنین ادعایی مطرح کرد 
که نام مقام آمریکایی را افشا نکرد. اما پشت 

پرده این ادعا چه بود؟

1. هدف قرار دادن سرمایه اجتماعی 
حکومت ایران

یکــی از مهم ترین اهــداف آمریــکا علیه 
جمهوری اســلامی ایــران ضربــه زدن به 
ســرمایه اجتماعی حکومت ایران اســت. 
آمریکا طی ۴۵ ســال گذشــته روش های 
مختلفــی را در دو قالب ســخت و نرم علیه 
جمهوری اســلامی ایران به کار گرفته، اما 
نه تنها موفق نشــده برانــدازی جمهوری 
اســلامی ایران را رقم بزند بلکه حتی موفق 
نشده تغییری در سیاست های تهران هم در 
قبال آمریکا و هم در قبال منطقه غرب آسیا 

ایجاد کند. دولت آمریکا در سال های اخیر، 
مهم ترین مؤلفه قدرت جمهوری اســلامی 
ایران یعنی پشــتوانه مردمی را هدف قرار 
داده و تــلاش کــرده ســرمایه اجتماعی 

حکومت را تنزل دهد. 
ســرمایه اجتماعی برای هر حکومتی یک 
منبع قدرت محسوب می شــود و تضعیف 
این ســرمایه نیز یک تهدید جدی اســت. 
بدبین کردن مــردم ایران بــه حکومت از 
جمله اقدام هایی اســت که دولــت آمریکا 
به خصــوص بــا در اختیار داشــتن قدرت 
رسانه ای در این راستا انجام می دهد به ویژه 
اینکه موضوع ادعا شده توسط وال استریت 
ژورنال، موضوعی امنیتــی و مرتبط با جان 

مردم است.
برداشت آمریکا این است که این خبر حتی 
دروغ آن نیز ضربه ای به ســرمایه اجتماعی 
حکومت ایران است. با این حال، کذب بودن 
این ادعا با افشا نشــدن نام مقام آمریکایی 
تقویت می شــود زیرا اگر چنیــن ادعایی 
درست بوده باشد یک امتیاز اطلاعاتی برای 
آمریکا محسوب می شود و با توجه به رویکرد 
ضد ایرانیِ واشــنگتن، می توانست ضربه ای 
به مراتب بیشــتر بــه ســرمایه اجتماعی 

حکومت ایران باشد.

2. تطهیر چهره آمریکا در حمایت
 از تروریسم

جمهوری اســلامی ایران همــواره بر این 
موضوع تأکیــد دارد که آمریــکا مهم ترین 
حامی تروریسم در جهان است. اذعان چند 
مقام آمریکایی به خصــوص دونالد ترامپ، 
رئیس جمهور ســابق در خصــوص نقش 
آمریکا در ایجاد گروه تروریستی داعش نیز 
تأیید کنده این موضع جمهوری اســلامی 
ایران است. در عین حال، جمهوری اسلامی 
ایران معتقد است اغلب حملات تروریستی 
در ایران که توســط رژیم صهیونیستی اجرا 

می شود با اطلاع و حمایت آمریکا است.
حتی دولت آمریکا رأساً نیز علیه جمهوری 
اســلامی ایران مرتکب حمله تروریســتی 
شــد که نمونه بارز آن ترور ســردار سپهبد 
حاج قاسم ســلیمانی، فرمانده فقید نیروی 
قدس سپاه با دســتور دونالد ترامپ است. 
پس از حمله تروریســتی در کرمان که ۹۴ 
انســان بی گناه به خصوص زنان و کودکان 
شهید شــدند نیز جمهوری اسلامی ایران 
اعلام کرد این جنایت با همکاری مشــترک 
رژیم صهیونیستی و گروه تروریستی داعش 
انجام شده اســت و آمریکا نیز مجوز چنین 
حمله ای را صادر کرد. اکنون به نظر می رسد 

وال استریت ژورنال با انتشار خبری دروغ به 
نقل از یک مقام آمریکایی سعی دارد چهره 
آمریکا را در حمایت از تروریسم تطهیر کند 
و این گونه ادعا کند که آمریکا نه تنها حامی 
تروریسم نیســت بلکه حتی به حکومت ها 
ناهمسو با خود نیز درباره خطر وقوع حمله 

تروریستی اطلاعات می دهد.

3. شکاف میان مردم ایران 
و نهادهای امنیتی

جمهوری اســلامی ایــران در منطقه غرب 
آســیا قرار گرفته که به تعبیر بــاری بوزان، 
نظریه پــرداز مکتب امنیتــی کپنهاگ، در 
ذات آن آشــوب و هرج و مرج است. در این 
منطقه پرآشوب، جمهوری اسلامی ایران با 
وجود دشمنان زیادی که دارد و همچنین با 
وجود دشمنی های که گروه های تروریستی 
با کشــورمان دارند، از تمامیت ارضی خود 
دفاع و امنیت خــود را حفظ کرده اســت. 
این دستاورد مهم در ســایه عملکرد موفق 
نیروهای مســلح جمهوری اسلامی ایران به 
دست آمده است، در حالی که بخش نظامی 
ایران از مهم تریــن بخش های هدف تحریم 
آمریکا اســت. طرح ادعاهایی درباره اطلاع 
دادن به ایران درباره حمله تروریستی داعش 

ضمن اینکه زیر سوال بردن اعتبار نیروهای 
مسلح ایران است با هدف ایجاد شکاف میان 
مردم و نیروهای مســلح نیز انجام می شود. 
دولت آمریکا ســعی دارد شــاخصه مردمی 
بودن نیروهای مســلح جمهوری اســلامی 

ایران را با طرح ادعاهای دروغ، تضعیف کند.

4. هدف قرار دادن انتخابات 11 اسفند
قرار است روز ۱۱ اسفند ۱۴۰۲ دوازدهمین 
دوره انتخابات مجلس شــورای اســلامی و 
ششــمین دوره انتخابات مجلس خبرگان 
رهبری در سراسر ایران برگزار شود. رویکرد 
اصلی دشمنان و مخالفان جمهوری اسلامی 
ایران در قبال این انتخابات، تشــویق مردم 
به تحریم انتخابات اســت. منافع دشمنان 
با مشــارکت اندک مردم تأمین خواهد شد. 
انتخابات پیش رو، نخســتین انتخابات پس 
از اغتشاشات ۱۴۰۱، نخستین انتخابات در 
دوره دولت ســیزدهم و همچنین نخستین 
انتخابات پسا کرونا در ایران است. دشمنان 
ســعی دارند با تبلیغات گســترده در قالب 
جنگ شــناختی علیه جمهوری اســلامی 
ایــران میزان مشــارکت مــردم از آخرین 
انتخابات مجلس که ۴۲ درصــد بود کمتر 
باشد و یا دست کم بیش از ۴۲ درصد نباشد. 
بنابرایــن، دروغ پــردازی علیــه حکومت 
به خصــوص در قبــال جان مــردم یکی از 
روش هــای ایجــاد تردید نزد مــردم برای 

شرکت در انتخابات آینده است.

نتیجه
حادثه تروریســتی در کرمان که شــهادت 
۹۴ نفــر از هم میهنــان عزیز مــا را در پی 
داشــته اســت، یکی از تلخ تریــن حوادث 
امنیتی در ایران بــود. دولت آمریکا که یکی 
از مهم ترین حامیان گروه های تروریســتی 
در جهان اســت و از این گروه هــا به عنوان 
ابــزاری در سیاســت خارجی خــود بهره 
می گیرد، ســعی می کند با طــرح ادعاهای 
دروغ و دروغ پــردازی امنیتی حتی از جان 
مردم ایران نیز اســتفاده سیاســی کرده و 
رویکردهای ضد ایرانی خود را تعقیب کند. 
این موضوع بــا توجه به در پیــش بودن دو 
انتخابات مهم در اســفند آینده قابل تأمل 

بیشتری نیز است.
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چه انتظاری از بازار ارز داشته باشیم؟
علی اصغر ســمیعی  اگر بخواهیم اوضاع ارز در کشور را مورد بررسی 
قرار دهیم، دو پارامتر را می باید در نظر بگیریم؛ یکی وضعیت پول ملی 
است و قوت و ضعف آن و روند قوی شــدن یا ضعیف شدن آن و دیگری 

این که ببینیم عرضه و تقاضای ارز در چه وضعیتی قرار دارد.
حالا ببینیم در حــال حاضر دولت محترم چه سیاســتی را در مورد ارز 
مدنظر قرار داده، ببینیم آیا در سیاست های اقتصادی که اقتصاد کشور 
را به این روز انداخته، تجدیدنظری صورت گرفته یا نه؟ آیا نرخ تورم در 

کشور کاهشی شده؟ 
آیا نرخ بهره در کشــور به نرخ هــای جهانی نزدیک شــده؟ آیا واردات 
بی رویه با بذل ارز ارزان توقف یافته؟ آیا با گسترش تولید نرخ بیکاری در 

کشور کم شده؟ آیا سوبسیدها و یارانه های غیرهدفمند متوقف شده؟
 آیا سیاســت.های غیرفنی و غیراصولی مالیاتی اصلاح شده؟ آیا تزریق 
ارز با نرخ.های غیرواقعی و گوناگون بــا بهانه.های مختلف پایان یافته؟ 
آیا دادن سوبســید )بخوانید باج( بــه تولیدکننــدگان اتومبیل های 

غیراستاندارد توقف یافته؟
 آیا دشمنان داخلی و خارجی کشور دســت از دشمنی برداشته اند؟ آیا 
تحریم های ظالمانه اقتصادی علیه مردم مظلوم ما برطرف شــده؟ آیا 
وضعیت منطقه از ثبات و آرامش برخوردار شده؟ آیا بستر رانت خواری 

در اقتصاد کشور برچیده شده؟
جواب این ســوالات به ما می فهمانــد که آیا می باید بــه آینده اقتصاد 

کشور امیدوار بود یا نه.
اخیرا شنیده می شود که جو بازار ارز قدری ملتهب شده است. خوب اولا 
که نوسانات زیر یک و حتی دو درصد را نمی توان التهاب نامید، ولی اگر 
نوسانات شدیدتری هم در راه باشــد، که بعید هم نیست، به نظر حقیر 
علت اصلی آن برمی گردد به اینکه از اول ســال با وجود نرخ تورم بالای 
۴۰ درصد، ســعی شــد از افزایش طبیعی و عادی قیمت ارز جلوگیری 
شــود و حتی برخلاف قاعده و با وجود تورم، فنر قیمت ارز را فشرده تر 

کردند.
خوب فنری که در حال جمع شــدن باشــد، انرژی آن لحظه به لحظه 
اضافه می شــود، و طبعا دوام نمی آورد، کمااینکــه دیده ایم ظرف ۴۵ 

سال ۱۳ نوبت قیمت دلار ضرب در دو شده است.
خوب امر عجیبی نیســت که با یک خبر نامســاعد یا خبری که جامعه 
از آن برداشــت مناســبی ندارد، و با یک هجوم خریداران ارز و طلا سد 
مصنوعی کنترل قیمت شکســته شــود، یا ترک بردارد و بازار گرفتار 

تلاطم و نوسان شود.
بارهــا گفته ایم بهترین حالت بــرای تعادل بازار، واحــد و واقعی بودن 
قیمت ارز و تعدیل منظم آن، بر اســاس نرخ تورم از یک طرف، و حذف 
یارانه هــای غیرهدفمند و عدم خلق پول و کنتــرل حجم نقدینگی که 
منجر به بالا رفتن نرخ تورم می شــود از سوی دیگر است؛ وگرنه هم علم 
اقتصاد و هم تجربه های عملی نشــان می دهد که با تبلیغ و تزریق بیش 
از تقاضا و امنیتی کردن فضا و حتی نصیحت و خواهش و تمنا نمی شود 

بازار را در درازمدت یا حتی میان مدت متعادل کرد.
راجع به چشم انداز بازار، پیش بینی در این اقتصاد دستوری اصولا آسان 
نیست، بخصوص که داده ها و اطلاعات هم شفاف نیست. همان طور که 
پیش از این بارها تاکید کرده ام بهتر است قیمت ارز براساس تفاضل نرخ 
تورم و بهره در ایران و کشــورهای حوزه ارزهای معتبر تعدیل و تنظیم 
شــود. اینکه چه اتفاقاتی را برای اقتصادمان مفید می بینیم، یک بحث 
اســت و این که چه اتفاقاتی را پیش بینی می کنیم، بحث دیگری است. 
پیش بینی احتیاج به اطلاعاتی دارد که در اختیار افراد عادی نیســت، 
افراد خاصی هستند که از این موهبت برخوردارند و برخی از آنها هم از 
آن اطلاع سوءاستفاده می کنند و به همین خاطر به آن رانت اطلاع هم 

می گویند.
از پیش بینی که بگذریم، به امید و آرزو می رســیم. امید به چه داریم یا 
آرزوی چه را داریم، هر یک مبحث جداگانه ای است، ولی آنچه همیشه 
تاکید کرده ام و برای هر اقتصادی لازم و حتی واجب اســت، داشــتن 
علامت های صحیح اســت. اگر در یک اقتصاد علامت ها صحیح باشد، 

آینده ای روشن در انتظارمان خواهد بود.
یک کارخانه تولید دوچرخه در کشــور را فرض کنید. اگر هر دوچرخه 
برای تولیدکننده مثلا ۵۰۰ هزار تومان تمام شود اگر ما اجازه دهیم که 
تولیدکننده مطابق اصل عرضه وتقاضــا دوچرخه های تولیدی خود را 
به بالا ترین قیمت )مثلا یک میلیون تومان( بفروشد این یعنی علامت 
واقعی. ولی اگر به بهانه هــای مختلف حتی خیرخواهانــه و مثلا برای 
گسترش ورزش و رفاه طبقه فرودست، تولیدکننده دوچرخه را مجبور 
کنیم که دوچرخه هایش را به قیمت خاصی )مثــلا ۵۵۰ هزار تومان( 

بفروشد این یعنی علامت اشتباه.
در علامت واقعی ممکن اســت در نگاه نخســت دوچرخه ها به قیمت 
بالایی به فروش برسد، ولی چون سایر سرمایه گذاران ببینند که این کار 
سود زیادی حاصل می کند، آنها هم به احداث کار خانه دوچرخه سازی 
راغب می شــوند و این باعث گســترش صنعت، تولید فزاینده، ایجاد 

رقابت و طبعا کاهش واقعی قیمت دوچرخه در درازمدت می شود.
اگر علامت اشــتباه بدهیم درست اســت که در وهله اول دوچرخه ها 
ارزان تــر فروخته می.شــود، ولی همیــن ارزانی باعث می شــود که 
خریداران بیشــتر از مقدار تولید باشــند و این جاســت کــه دلالان و 
بنکداران وارد بازار شــده و شــروع به خریداری و احتکار دوچرخه ها 
کرده و در بازار ســیاه به قیمت بالا فروخته می شــود و در این جا سود 
اصلی به جای این که نصیب تولیدکننده شــود و باعــث اقبال به تولید 
باشد، نصیب دلالان می شود و ســرمایه ها جذب واسطه گری و دلالی 

می شوند.
علامت صحیح در همه جا روشــنگر و موجب رقابتی شــدن کســب 
و کار و فلاح و صلاح خواهــد بود. مثلا در دوره هایی کــه قیمت ارز که 
باید تابع نرخ تورم و بهره باشــد به ضرب تزریق بیــش از تقاضا به طور 
مصنوعی پایین نگه داشــته شــده، این یعنی علامت غلط و این باعث 
اخلال در اقتصاد و ایجــاد رانت و توقف تولید، و گســترش واردات بی 
رویه محصولات بی فایده یا کم فایده و از بین رفتن اشــتغال و گسترش 
بیکاری و ... شــده اســت. همچنین با ارزان بودن غیرواقعــی نرخ ارز، 
نرخ های کالاهای ساخت داخل و از جمله مسکن بسیار بالاتر از مشابه 
آن در کشــورهای دیگر قرار می گیرد و این یعنی سرکوب تولیدملی به 
نفع تولیدکننــدگان خارجی. همچنین هر گاه به طــور غیرواقعی نرخ 
بهره بالا و پایین می رود یا هر اتفاق غیرواقعی و مصنوعی که در اقتصاد 
رخ دهد، همه این ها علامت های غلط اســت و بنابرایــن اگر در اقتصاد 
بســتر دروغ و به تبع آن رانت برچیده شــود، اتفاقــات مبارکی در پی 

خواهد داشت.

یادداشت

رییس ســازمان برنامه و بودجه ضمــن بیان اینکه 
ایجاد هرگونه بار مالی که دولت تــوان تامین آن را 
نداشته باشــد، مغایر اصل ۷۵ قانون اساسی است، 
گفت: از مجلس درخواست کردم نحوه تامین ۴۴۱ 
هزار میلیارد تومان بار مالی احــکام الحاقی جدید 
در تبصره هــای مختلف قانون بودجه را مشــخص 

کند.
داود منظور اظهــار کرد: پیشــنهادی که در خصوص 
مسکن مطرح شــده، دو تغییر دارد؛ اول اینکه دولت را 
مکلف می کند به تامین منابع ۱۰۰ هزار میلیارد تومان 
برای بخش مســکن و نکته دوم این که بخشــی از این 
منابع را هم یعنی نصف ایــن را ۵۰ هزار میلیارد تومان 

مکلف می کند از اوراق تامین شود.
وی افــزود: در هر دو قســمت اگر این تکلیف باشــد 
محدودیت های جــدی به همراه خواهد داشــت. اولا 

اینکه در بحــث واگذاری امــوال و دارائی ها 
قبلا مبالغی را برای بودجــه عمومی دیدیم 
و همان مقدار را هم که پیــش بینی کردیم 
به نظر می رسد انجام آن و واگذاری و تامین 
منابع آن به ســهولت امکان پذیر نیســت، 

خیلی دشوار است.
به گفتــه منظور، امســال عملکــرد خیلی 

خوبی در واگذاری اموال و ســهم الشــرکه نداشتیم، 
علت هم این اســت که خریدار باید بتوانــد با توجه با 
رکود بازار مســکن واگذاری کند و آیا حاضر به خرید 
می شــوند یا خیر؟ نکته دوم در بحث اوراق است، ما 
در بودجه سال بعد ۲۵۰ همت واگذاری اوراق دیدیم، 
هم باید ســود اوراق و هم در سرســید خود، اوراق را 

پرداخت شود.
رییس سازمان برنامه و بودجه اظهار کرد: بنابراین بالا 

رفتن تعهدات اوراقــی دولت، دولت را هم در 
سال آینده با بار مالی جدید برای سود مواجه 
می کند و هم در سررسید برای بازپرداخت، 
لذا اینجانب در مجموع تاکیــد دارم تکلیف 
ایجاد نکنیم )که باید انجــام بگیرد(، بلکه به 
عنوان اجازه دوستان زحمت بکشند تصویب 
کنند، اوراق را هم اجازه بدهیم وضعیت بازار 
اوراق چگونه است؟ که متناسب آن دولت بتواند عمل 
کند؛ لذا ما با تکلیف مخالیم و با بالا بردن بار مالی دولت 

در اوراق هم مخالفیم.
رییس ســازمان برنامه و بودجه کشــور گفت: عنایت 
بفرمایند قطعا مسکن برای دولت یکی از اهداف اصلی 
و سیاست های راهبردی دولت است. آقای رئیسی هم 
در این خصوص دائما تاکید دارند اما عرض کردم ما باید 
معاریض آن را هم باید در نظر بگیریم؛ یعنی درســت 

است که می خواهیم مسکن را توسعه دهیم اما آیا قرار 
است توســعه مســکن با منابع بودجه عمومی توسعه 

پیدا کند که ما مخالف هستیم.
وی گفــت: در ارتبــاط بــا مســکن راهکارهای 
مختلف تامین مالی با تاکیــد بر بازار مالی، با تاکید 
بر بازار پول و بــا تاکید بر اســتفاده از آورده خود 
مردم یعنی یک ســبد دارایی داریم بــرای تامین 
مالی مسکن، قرار نیست مســکن را دولت بسازد با 
منابع خودش، دولت پشــتیبانی، سیاستگذاری و 

حمایت می کند. 
بنابراین ۱۰۰ هزار میلیــارد تومان مکلف کردن دولت 
به تامین مالی برای ساخت مسکن این فراتر از ظرفیت 
دولت اســت و ما این را در ظرفیت خودمان نمی دانیم، 
خلاف اصل ۷۵ است. تکلیف را به اجازه تبدیل کنید ما 

تلاشمان را می کنیم.

بودجه

سمیه رسولی  بررســی صورت های مالی 
سه خودروساز بزرگ کشور نشان می دهد 
که زیان انباشته ۹ ماهه امسال بالغ بر ۴۴.۹ 
همت بوده که در مجموع زیان انباشته را به 

۱۷۴ همت رسانده است.
بررسی صورت های مالی ارائه شده از سوی 
خودروسازان به سامانه کدال نشان می دهد 
که زیان دهی خودروسازان همچنان ادامه 
دارد و هر ماه رکوردهــای جدیدی را ثبت 
می کند؛ به شکلی که مجموع زیان انباشته 
سه شــرکت ایران خودرو، ســایپا و پارس 
خودرو تا پایان آذرماه )۹ ماهه امســال( به 

۱۷۴ هزار میلیارد تومان رسیده است.
با توجه به اینکــه خودروســازان در پایان 
سال گذشته به زیان انباشــته ۱۲۹ هزار و 
۱۰۰ میلیارد تومانی رسیده بودند، بنابراین 
طی ۹ ماهه امســال بالغ بر ۴۴ هزار و ۹۰۰ 

میلیارد تومان زیان انباشته ثبت کرده اند.

زیان 104 همتی ایران خودرو
گزارش صــورت مالی ایران خودرو نشــان 
می دهد که این شــرکت تا انتهــای آذر ماه 
امسال بالغ بر ۱۰۴ هزار میلیارد تومان زیان 
انباشته داشته اســت؛ یعنی مجموع زیان 
انباشته این شــرکت به ۱۰۴ هزار میلیارد 
تومان رســیده که تقریباً ۲ برابر ســرمایه 
ثبت شده این شرکت اســت. همچنین این 
شرکت طی ۹ ماهه امســال ۱۹ هزار و ۶۰۰ 

میلیارد تومان زیان ناخالص داشته است.
جزئیــات فــروش خــودرو از ســوی این 
خودروساز بیانگر آن اســت که این شرکت 
در فــروش ۴ محصــول زیــان زیــادی را 
متحمل شــده اســت که بیشــترین زیان 

به گروه پــژو تعلق دارد؛ در ۹ ماهه امســال 
حدود ۲۱۳ هزار و ۵۰۰ دســتگاه انواع پژو 
به فروش رســیده که در مجموع بالغ بر ۱۱ 
هزار میلیارد تومان زیان از محل فروش این 

خودروها ثبت شده است.
در رتبه دوم زیان دهی نیز گروه سمند قرار 
دارد که ایــران خودرو با فــروش ۳۸ هزار و 
۶۰۰ دستگاه از این محصول، بیش از ۲ هزار 

و ۵۰۰ میلیارد تومان زیان کرده است.
همچنیــن این شــرکت از ناحیــه فروش 
رانا و دنــا نیز زیان ثبت کرده اســت؛ به این 
ترتیب در ۹ ماهه امســال بیش از ۱۷ هزار 
رانا فروخته شده که منجر به ثبت زیان هزار 

میلیارد تومانی شده است.
در این مدت بیش از ۶۲ هــزار دنا به فروش 
رسیده که در مجموع منجر به ۴ هزار و ۳۰۰ 

میلیارد تومانی ایران خودرو شده است.

زیان 48.2 همتی سایپا
بررســی صورت های مالی شرکت سایپا نیز 
نشان می دهد که این شــرکت تا پایان آذر 
ماه امســال ۴۸ هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان 
زیان انباشته ثبت کرده است که مانند ایران 
خودرو بیش از ۲ برابر ســرمایه ثبت شــده 
خود زیان انباشــته دارد. سرمایه ثبت شده 
این شــرکت بالغ بر ۱۹ هزار و ۵۰۰ میلیارد 

تومان اســت. همچنین ســایپا در ۹ ماهه 
امســال بالغ بر ۴ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان 

زیان ناخالص به ثبت رسانده است.
بررســی جزئیات فروش ســایپا نیز مانند 
ایران خــودرو بیانگــر ثبت زیــان از محل 
فروش تمامی محصولات به جز وانت است. 
بر این اساس سایپا طی ۹ ماهه امسال بیش 
از ۱۷۴ هزار دســتگاه محصــول خانواده 
ایکس ۲۰۰ )شامل کوئیک، ســاینا و تیبا( 
فروخته که در مجمــوع منجر به ثبت بیش 

از ۴ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومانی شده است.
این شــرکت تا پایان آذر ماه ۳۶ هزار و ۶۰۰ 
دستگاه شــاهین به فروش رسانده که زیان 

یک هــزار و ۱۰۰ میلیارد تومانــی را از این 
ناحیه ثبت کرده است.

البته همانطور که ذکر شــد ســایپا از محل 
فــروش وانت ســود می کند؛ این شــرکت 
توانســته با فروش بیش از ۴۳ هزار دستگاه 
وانت، ۸۴۰ میلیارد تومان سود کسب کرده 

است.

زیان 21.8 همتی پارس خودرو
همچنین بررســی صورت مالی شــرکت 
پارس خــودرو نیز بیانگر تــداوم زیان دهی 
این شــرکت همچون ایران خودرو و سایپا 

است.
بر این اســاس تا پایان آذر ماه امســال این 
گروه خودروســازی بیش از ۲۱ هزار و ۸۰۰ 
میلیارد تومــان زیان انباشــته ثبت کرده 

است.
ســرمایه ثبت شــده پارس خودرویی هــا 
در بورس، کمــی بیش از ۱۱ هــزار و ۳۰۰ 
میلیارد تومان است؛ بنابراین زیان انباشته 

آنها از نصف سرمایه بالاتر است.

زیان انباشته 10.۶ همتی در فصل پاییز
در این بین بررسی زیان دهی خودروسازان 
در ۳ ماهــه پاییز نشــان می دهــد که در 
مجموع بالغ بــر ۱۰ هــزار و ۶۰۰ میلیارد 
تومان زیان به زیان انباشــته خودروسازان 

افزوده شده است.
بر این اســاس به زیان انباشته ایران خودرو 
حدود ۷ هزار میلیارد تومان، ســایپا حدود 
۲ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان و پارس خودرو 
نیز کمی بیش از یک هــزار میلیارد تومان 

افزوده شده است.

اعتراض دوباره منظور به مجلس؛ مخالف مسکن سازی با منابع عمومی هستیم

سخنگوی ســازمان امور مالیاتی در واکنش به تبلیغات در 
خصوص کارتخوان های معــاف از مالیات در فضای مجازی 
اعلام کرد: این کارتخوان ها که برای بعضی از مشاغل معاف 
از مالیات است و برای سایر مشاغل دیگر استفاده می شود، 

بر اساس میزان و تعداد مبلغ واریزی رصد می شوند.
مهدی موحــدی بک نظــر اظهار داشــت: هیچ کــدام از 
کارتخوان ها بــه حکم این کــه کارتخوان هســتند فرد را 
مشــمول مالیــات نمی کنند؛ بلکــه کارتخوان هــا بعد از 
ســاماندهی بانک مرکزی در اختیار افراد قــرار می گیرد. 
از این رو بانک مرکزی موظف اســت که کارتخوان ها را در 

اختیار کسانی که پرونده مالیاتی دارند، قرار دهد.
وی افــزود: اگر این دســتگاه بــه پرونــده مالیاتی متصل 
شــود، وجوه واریزی از درآمد و فروش مورد محاســبه قرار 
می گیرد و در هــر صنفی بنا بر فعالیتی که دارد، بخشــی از 
میزان فروش که توســط دســتگاه کارتخوان ثبت شــده، 
مشمول مالیات می شود.سخنگوی ســازمان امور مالیاتی 
ادامه داد: کارتخوان هــا مجرای وجوه درآمدی هســتند 
که وارد حســاب های تجاری افراد می شــود.وی با اشاره به 
کارتخوان های معاف از مالیات گفــت: یک بحث دیگر هم 
کارتخوان هایی اســت که در زمان ثبت وقتــی به پرونده 

مالیاتی الصاق می شوند و معاف مالیاتی یا نرخ مالیاتی کمتر 
را شامل می شــوند. این کارتخوان ها برای برخی از مشاغل 
اســت. در صورتی که این کارتخوان برای ســایر مشاغل به 
فروش برود بــه بهانه اینکــه معاف از مالیات اســت، مورد 

پیگیری قرار می گیرد.
بکنظر بیان کرد: طبق مصوبه اخیر مجلس شورای اسلامی 
که در بودجه ۱۴۰۳ آمده است، کسانی که از این دستگاه ها 
اســتفاده می کنند، بر اســاس مبالغ وجوه واریزی یا تعداد 

دفعات واریزی بالا، مورد رصد قرار می گیرند.
وی تاکید کرد: برخی از اصناف نیز یک سری دستگاه هایی 

با عنوان کیوسک های کارت به کارت را در جاهای مختلف 
نصب کرده و از مشــتریان می خواهند که مبالغ واریزی را 
کارت به کارت کننــد. این نوع واریزی ها نیــز رصد و برای 
مالیات محاسبه می شود.سخنگوی ســازمان امور مالیاتی 
با بیان اینکه ســازمان امــور مالیاتی جلــوی راه های فرار 
مالیاتی را می گیــرد، گفت: هنوز مبلغ و تعــداد واریزی ها 
از ســوی شــورای پول و اعتبار بانک مرکزی اعلام نشــده 
است. این شــورا تا اردیبهشت ســال آینده موظف به اعلام 
تعــداد واریزی ها و مبالغ واریزی در راســتای شناســایی 
حســاب های تجاری از شخصی اســت.طی روزهای اخیر 

تصاویری از آگهی های فــروش کارتخوان هــای معاف از 
مالیات در ســایت های آگهی اینترنتی دست به دست شد. 
فروش کارتخوان های مشاغل معاف از مالیات به مشاغل پر 
درآمد نظیر پزشــکی، وکالت و ... که با تصور فرار از مالیات 
انجام می شــود در حالی اســت که تمام کارتخوان ها حتی 
کارتخوان های مشــاغل معاف از مالیات، رصد می شوند.بر 
اســاس مصوبه مجلس در بند )ج( تبصــره ۶ لایحه بودجه 
۱۴۰۳، اصنــاف و تجاری که با هدف فــرار مالیاتی به جای 
اســتفاده از کارتخوان، مشــتریان را مجبور به واریز پول به 

صورت کارت به کارت می کنند، شناسایی خواهند شد.

سخنگوی سازمان امور مالیاتی: کارتخوان های معاف از مالیات رصد می شوند

وزیر اقتصاد اعلام کرد

افزایش تسهیلات اعطایی به دانش بنیان ها به ۱۴۰ همت
مهتاب چابوک  وزیر اقتصاد گفت: میزان 
تسهیلات ارائه شــده از ســوی بانک ها به 
شرکت های دانش بنیان، از کمتر ۹۰ هزار 
میلیارد تومان بــه ۱۴۰ هزار میلیارد تومان 

در سال ۱۴۰۱ افزایش یافت.
 رویداد »معرفی دستاوردهای شبکه بانکی 
در تأمین مالی شرکت های دانش بنیان« با 
حضور وزیر اقتصاد و دارایی، معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور، 
رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی، رئیس 
مرکز بررســی های اســتراتژیک ریاســت 
جمهوری و جمعی از مدیران شــبکه بانکی 
کشــور در محل صندوق نــوآوری برگزار 
شــد.دکتر سیداحســان خاندوزی، وزیر 
امور اقتصاد و دارایی در ایــن رویداد با بیان 
اینکه سال گذشته ۲ درصد از GDP کشور 
به حوزه دانش بنیان ها اختصاص داشت که 
عدد بالاتری نســبت به ســال ۱۴۰۰ بود، 
گفت: این در حالی است که در سال ۱۴۰۰ 
حدود ۱.۶ درصد تولیــد ناخالص داخلی به 

شرکت های دانش بنیان اختصاص یافت.

موتور محرکه اقتصاد ایران باید 
شرکت های دانش بنیان باشند

وزیــر اقتصاد تاکیــد کرد: باید وابســتگی 

به منابــع طبیعی به عنــوان موتور محرکه 
شــرکت های اقتصادی را به جایی برسانیم 
که موتور محرکه اقتصاد ایران، شرکت های 

دانش بنیان باشند.
خانــدوزی با بیــان اینکــه بســیاری از 
شــرکت های بزرگ اقتصاد ایران متکی به 
منابع طبیعی هســتند، گفت: شرکت های 
بزرگ، شــرکت هایی هســتند که متکی 
به خلق ارزش افــزوده ناشــی از بهره وری 
و کارایی و دانــش و نوآوری انــد؛ بنابراین 
دســترنج مغزافزارها و تلاش های نخبگان 
علمی و صنعتی کشــور ما بایــد مبنای کار 

شرکت های بزرگ اقتصادی باشد.
وی با اشاره به اینکه بانک ها تلاش می کنند 
ریل کهنه سیاســت های اعتباری کشور را 
به سمت مقصد جدید هدایت کنند، افزود: 
یکــی از اتفاقات مبارک در ایــن زمینه این 
است که شبکه تأمین تسهیلات و اعتبارات 
بانکی کشور در ســال ۱۴۰۱ دو برابر سال 
۱۴۰۰ ضمانت نامــه بــرای شــرکت های 
دانش بنیان صادر کرد و طــی آن، ۵۶ هزار 
میلیارد تومان به بیش از ۱۰۰ هزار میلیارد 
تومــان در ســال ۱۴۰۱ رســید. در حوزه 
تسهیلات نیز شاهد رشد نسبتاً قابل توجهی 
بودیم؛ به این ترتیب که میزان تســهیلات 

ارائه شــده در این بخش، از کمتر ۹۰ هزار 
میلیــارد تومــان بــه ۱۴۰ هــزار میلیارد 
تومان افزایــش یافت. هرچنــد این میزان 
تسهیلات دهی، درخور تحسین است، ولی 

با هدف گیری ها فاصله معناداری دارد.
وزیر اقتصاد با ارائه پیشــنهاد بــه مدیران 
عامل بانک هــا گفــت: از مدیــران عامل 
بانک هــای تحت مدیریت دولت به شــکل 
جدی می خواهم که اگر سقف بانک مرکزی 
مانع آن ها نیســت، بخشــی از تسهیلات 
تبصــره ۱۸ قانون جهش تولیــد که باید به 
شــرکت های دانش بنیــان تخصیص پیدا 
کند را تا پایان سال به این بخش اختصاص 
دهند.خاندوزی با بیــان اینکه بانک ها باید 

در زمینه ارائه تســهیلات به شــرکت های 
دانش بنیان اطلاع رسانی کنند، گفت: نظام 
تأمین مالی باید به اســتقبال شرکت های 
دانش بنیان برود. تلاش ما در وزارت اقتصاد 
این است که بتوانیم از طریق خط ویژه ای که 
برای شرکت های دانش بنیان باز کرده ایم، 
مسیر تســهیلات دهی به این شرکت ها را 
کوتاه و تســهیل کنیم و پیش شــرط هایی 
که نظام تودرتوی اداری و بروکراسی کشور 
پیش پای شــرکت های دانش بنیــان قرار 
می دهد را آســان تر کرده و این شــرکت ها 
را تا حد ممکن ســریع تر از ایــن معبر عبور 
دهیم تا بتوانیم در تأمین مالی آن نقشی که 

شایسته است را ایفا کنیم.
وی در ادامه با بیــان اینکه میــزان تأمین 
مالی شــرکت های دانش بنیان بــا قابلیت 
و ظرفیت بالای این شــرکت ها ســنخیتی 
ندارد، بــه مدیران شــبکه بانکــی توصیه 
کرد: اگر از انحراف منابع نگران نیســتید و 
مطمئن هســتید که منابع بانکی به تولید 
اصابت می کنــد برای تســهیلات دهی به 

دانش بنیان ها مسیر ویژه ای باز کنید.
وزیــر امــور اقتصــاد و دارایی ادامــه داد: 
تاکنون قانــون اجازه نمــی داد که بانک ها 
سرمایه گذاری مســتقیم کنند، ولی قانون 

جهش تولیــد دانش بنیان به درســتی این 
مسیر را باز کرد و ما خوشحالیم که یک بانک 
دولتی و یکی از بانک های خصوصی در این 
زمینه پیشــگام شــدند و این تاکید را برای 
ســایر بانک ها داریم که برای ســال ۱۴۰۳ 
تعداد بیشــتری از بانک هــا از این ظرفیت 
قانونی برای تأمین مالی بخش های تولیدی 

استفاده کنند.
خانــدوزی اضافه کــرد: با توجه بــه دوره 
رشد ســریع و ظرفیت فوق العاده ای که در 
نخبگان، مخترعــان و مبتکران وجود دارد، 
ظرفیت ها بســیار بالاتر اســت و امیدواریم 
با سایر سیاســت های کنترلی که در حوزه 
نقدینگی و پل های پولی وجود دارد بتوانیم 
ظرفیــت بالاتــری را برای شــرکت های 

دانش بنیان ایجاد کنیم.
وی تاکیــد کرد: کمــک کــردن از طریق 
ابزارهای تأمیــن مالی و زیرســاخت های 
تأمین مالــی شــرکت ها می توانــد برای 
کشــور ارزآور باشد و شــرکت ها را به فاتح 
بازارهای صادراتی تبدیل کند، ضمن آنکه 
این شــرکت ها می توانند نیاز کشــور را به 
محصولات دانش بنیان به حداقل برسانند؛ 
از ایــن رو تأمیــن مالی این شــرکت های 

دانش بنیان از اولویت ها به شمار می رود.

مالیات



معاون وزیر علوم مطرح کرد

بازنگری محتوای درسی ۸۳۳ رشته

رییس سازمان ثبت احوال خبر داد

جمعیت کشور ۸۳ میلیون و ۵۰۰ هزار نفر
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 بمب های ساعتی در تهران؛ سوختن 
بیمارستان ها در آتش بی توجهی به اخطارها

ســاختمان های ناایمن شناسایی شــدند. مالکان پای کار ایمن سازی 
نیستند. آتش نشانی بازدید می کند و اخطار می دهد اما گوش شنوایی 
وجود ندارد. این بار گاندی که ۵ بار اخطار گرفته بود در آتش ســوخت، 

معلوم نیست دفعه بعد نوبت کیست؟
»بیشتر بیمارســتان های شــهر تهران مانند متروپل هســتند و باید 
درشان بسته شود.« اینها را رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران 

شهر تهران علی نصیری می گوید.
بخشی از بیمارســتان های پایتخت فرســوده و ناایمن هستند؛ بارها 
مسوولان  آتش نشانی شهر تهران در این باره اخطار داده اند اما توجهی 

نشده است.
درست ۵ روز بعد از سالگرد حادثه پلاسکو که به دلیل ناایمنی در آتش 
سوخت و ۱۶ آتش نشــانان هم جان خود را از دست دادند،  بیمارستان 

گاندی که ۵ بار اخطار ناایمنی گرفته بود؛ دچار آتش سوزی شدید شد.
به گفته مدیر بحران منطقه ۶ شــهرداری تهران  خسروانی، »فقط ۴۰ 
بیمارســتان در منطقه مانند دی، امام خمینی)ره( و شــریعتی اخطار 

ناایمنی دریافت کرده اند.«
 ساختمان های ناایمن فراتر از بیمارســتان ها هستند، بیش از ۳۳ هزار 
ســاختمان ناایمن در تهران )تجاری، اداری، مســکونی، درمانی و ...( 
شناسایی شده و اخطارهای لازم به آنها داده شده است. همچنین هزار 
ســاختمان ناایمنِ دارای بیش از ۱۲ طبقه در تهران شناسایی شده  که  
هر کدام از آنها مستعد آتش سوزی  هســتند و می توانند به یک پلاسکو 

تبدیل شوند.
ســاختمان های ناایمن فقط مخصوص ایران نیســت. به عنوان مثال 
صدها هــزار نفر در لندن در بــرج های ناایمن زندگی مــی کنند و این 

کشورها هم به دنبال راه کار برای رفع  مشکل هستند.
معاون پیشگیری ســازمان آتش نشانی شــهر تهران کامران عبدولی 
می گوید که »برای ایمن سازی بیمارستان ها نمی توانیم آن ها را تعطیل 
کنیم؛« مردم به خدمات درمانی احتیاج دارنــد و باید فاز به فاز حرکت 
کرد اما در مقابل عضو شورای شهر تهران احمد صادقی  معتقد است که 
» قانون گذار و دستگاه های امنیتی بدون هیچ مسامحه ای ورود کنند و 

مراکز درمانی ناایمن را پلمب کنند.«
مقررات ملی ساختمان در سال ۹۲ تصویب شد. در این قانون شرایط و 
نحوه نگهداشت ساختمان ها بعد از بهره برداری مشخص شده است اما 
به گفته رئیس سازمان نظام مهندسی کشــور حمزه شکیب این قانون 
تاکنون اجرایی نشــده و» تنها راه کار برای ایمن سازی ساختمان های 
پرخطر اجرای مقررات ملی ساختمان اســت.« البته خلا های قانونی 
هم باید برطرف شود به عنوان مثال نیروهای آتش نشانی در ایران فقط 
می توانند از ســاختمان های پرخطر بازدید کــرده و اخطار دهند؛ این 
درحالی اســت که در  ژاپن ماموران آتش نشــانی می توانند ساختمان 

های ناایمن را پلمب کنند.

جزئیات ثبت نام آزمون استخدامی وزارت 
ورش اعلام شد آموزش و پر

ثبت نام در آزمون استخدامی وزارت آموزش و پرورش ویژه رشته های 
شغلی آموزگاری، دبیری و هنرآموز ســال ۱۴۰۳ از نهم بهمن ماه آغاز 

می شود.
 

متقاضیــان ثبت نام در آزمون اســتخدامی وزارت آمــوزش و پرورش 
در رشــته های شــغلی آموزگاری، دبیری و هنرآموز سال ۱۴۰۳ برای 
ثبت نام در این آزمون می توانند از روز دوشــنبه نهــم بهمن ماه تا روز 

شنبه به تاریخ چهاردهم بهمن ماه اقدام کنند.
دفترچه راهنمای ثبت نام در آزمون حاوی شــرایط و ضوابط، اطلاعات 
شغل محل ها،  هم زمان با شــروع ثبت نام از طریق درگاه اطلاع رسانی 

این سازمان قابل دسترس خواهد بود. 
با توجه به محدودیــت زمانی به متقاضیان توصیه می شــود در مهلت 
اعلام شــده برای شــرکت در آزمون مذکور به درگاه اطلاع رسانی این 
سازمان به نشانی: www.sanjesh.org مراجعه و برای ثبت نام اقدام 
کنند.آزمون برای رشته های شغلی آموزگاری، دبیری و هنرآموزی به 

شرح ذیل برگزار خواهد شد:
۱-رشته های شغلی آموزگاری در روز جمعه ۱۸ اسفندماه سال ۱۴۰۲

۲-رشته های شغلی دبیری و هنرآموز در روز جمعه ۲۸ اردیبهشت ماه 
سال ۱۴۰۳

 چطور می توانیم کودک یا نوجوان 
پرست را میهمان خانه خود کنیم؟ نیازمند سر

طــرح »خانواده میزبــان« یکــی از طرح های سرپرســتی کودکان و 
نوجوانان نیازمند سرپرســت اســت کــه در یک رویــداد ترویجی به 

پرسش ها و ابهام ها پیرامون آن پاسخ داده می شود.
 نخســتین رویداد ترویجی خانواده میزبان با هدف آشــنایی بیشــتر 
عموم مردم با این طرح انسان دوســتانه و تشــویق آن ها به میزبانی از 
کودکان و نوجوانان بی سرپرست و بدسرپرست، ۱۲ بهمن ماه در سالن 

اجتماعات کارخانه نوآوری آزادی برگزار می شود.
این رویداد که تحت نظارت سازمان بهزیستی و توسط موسسه خیریه 
طلیعه مهرطاهــا و با همکاری شــرکت نوآفرین )اســتارتاپ( پرباز و 
کارخانه نوآوری آزادی برپا می شــود، از ســاعت ۹ تا ۱۲ برپاست و در 
آن حدود ۱۰۰ خانــواده متقاضی میزبانی از کودکان بی سرپرســت و 

بدسرپرست با شیوه ها و شرایط این طرح آشنا می شوند.
در این رویداد، کارشناســان و روان شناسان، مزایای زندگی در خانواده 
نسبت به زندگی گروهی در مراکز نگهداری را به صورت علمی و تجربی 
به مخاطبان توضیح داده و به پرســش ها و ابهامات آن ها پاسخ خواهند 
داد.همچنین، در این رویداد، نحوه ثبت نام و درخواســت برای میزبانی 
از کودکان و نوجوانان بی سرپرســت و بدسرپرست به متقاضیان اعلام 

خواهد شد.
این طرح ترویجی کــه در پی اصلاح آیین نامه اجرایــی ماده ۳۶ قانون 
حمایت از کودکان و نوجوانان بی سرپرســت و بدسرپرســت مصوب 
۱۳۹۲ اجرا می شــود، از بهمن ماه امسال در اســتان تهران آغاز شده و 
تاکنون تعداد محدودی کودک و نوجوان به خانواده های میزبان منتقل 
شده اند.محمد نصیری مدیرکل بهزیستی استان تهران با اشاره به آغاز 
اجرای طرح »خانواده میزبان« برای نگهداری کــودکان به ایرنا گفته 

است: این طرح فرصتی برای رشد کودکان در کنار خانواده است.
وی با بیان اینکه مراکز بهزیستی برای نگهداری از کودکانی است که از 
خانواده زیستی خود محروم می شوند، یادآورشد: برای کودکانی که در 
چنین شرایطی هستند یا والدین نامناســبی دارند، دادگاه مسوئولیت 

نگهداری از آنان را به بهزیستی واگذار می کند.

دیوار

 مدیرکل پزشکی قانونی اســتان تهران گفت: ۷۰ نفر 
بر اثر گازگرفتگی و مســمومیت با گاز منواکسیدکربن 
در ۹ ماهه ســال ۱۴۰۲ فوت کردند و به مراکز پزشکی 

قانونی استان تهران ارجاع شده اند.
 مهدی فروزش روز یکشنبه افزود: این رقم در مقایسه 
با مدت مشابه ســال ۱۴۰۱ که تعداد فوت ناشی از گاز 
منواکســیدکربن ۵۲ نفر اعلام شــده بود، ۳۴درصد 
افزایش یافتــه و تعــداد فوتی های ناشــی از این نوع 
مســمومیت در ۹ ماهه ســال جاری ۴۸ مرد و ۲۲ زن 

بودند.
وی یادآور شــد: گاز منواکسیدکربن ســمی است و از 

احتراق ناقص کربن بــه وجود می آید و رنگ 
و بوی خاصی نــدارد؛ به همیــن دلیل آن را 
قاتل خاموش می نامند. وقتــی این گاز وارد 
سیســتم تنفسی شخص شــود، بلافاصله با 
گلبول های قرمز خون وارد واکنش شــده و 
باعث می شود تا اکسیژن کمتری به اعضای 
بدن برســد که اولین عوارض این مساله در 

ابتدا سوزش چشــم ها و پس از سپری شدن زمانی بین 
یک تا ۲ ساعت بســته به غلظت گاز کربن مونواکسید 
موجود در مکان، فرد احساس خواب آلودگی و احساس 
خســتگی مفرط می کند.فروزش اظهار داشت: در این 

حالت اعضای بــدن گِزگِز کــرده و اگر بدن 
شخص حساس باشــد دچار خونریزی بینی 
می شود. اگر شخص سعی کند سرپا بایستد 
دچار ســرگیجه به همراه حالت تهوع شده و 
چشم ها در این حالت اغلب سیاهی می رود و 
در ادامه ممکن است شخص دچار بیهوشی 

شود.
مدیرکل پزشکی قانونی اســتان تهران افزود: افرادی 
که در یک فضای سربسته در معرض استنشاق این گاز 
قرار می گیرند، ابتدا احساس کرختی و خواب آلودگی 
می کنند و در صورتی که هرچه ســریعتر مکان را ترک 

نکنند یا هوای تازه تنفس نکنند، دچار بیهوشــی و در 
نهایت خفگی می شوند.

فروزش تاکید کرد: کودکان، سالمندان، افراد با سابقه 
بیماری های قلبی ریوی و افــراد مبتلا به بیماری های 
خونی بیشتر از ســایرین عوارض ناشی از مسمومیت با 

گاز منواکسیدکربن را دچار می شوند.
 محمد اســماعیل توکلی رییس مرکز اورژانس استان 
تهران با اشاره به افزایش حوادث گازگرفتگی در فصل 
سرما گفت: در این یک هفته اخیر حوادث گاز گرفتگی 
افزایــش ۱۲۲ درصدی داشــته اســت و ۱۹۳ نفر در 

حوادث گاز گرفتگی دچار مسمومیت شدند.

 مدیرعامل سازمان مجری ســاختمان ها و تاسیسات 
عمومی و دولتی بــا بیان اینکــه پنج بیمارســتان با 
مجموع ۹۷۱ تخت در دولت سیزدهم تکمیل و تحویل 
شد، از اتمام مطالعات ساخت سه بیمارستان جدید در 

استان تهران خبر داد.
به گــزارش وزارت راه و شهرســازی، »علی نبیان« 
افزود: پروژه هــای تحویل شــده بیمارســتانی در 
دولت سیزدهم شــامل پنج بیمارستان با ۹۷۱ تخت 

بیمارســتانی در زیربنای ۸۶ هــزار و ۳۵۲ مترمربع 
است.

معــاون وزیــر راه و شهرســازی در تشــریح ایــن 
بیمارســتان ها و مشــخصات آنهــا، توضیــح داد: 
بیمارســتان آموزشــی تربت حیدریه در خراســان 
رضوی بــا ۲۷۳ تخــت و زیربنای ۲۴ هــزار و ۱۴۳ 
مترمربع، بیمارســتان جایگزیــن ۱۵ خرداد مهدی 
شــهر در ســمنان با ۹۹ تخت و زیربنای هشت هزار 

و ۵۲۳ مترمربــع، بیمارســتان آموزشــی جهــرم 
در فارس بــا ۳۱۳ تخت و زیربنــای ۲۳ هزار و ۱۳۰ 
مترمربــع، بیمارســتان جایگزین شــهید رجایی 
گچساران در اســتان کهگیلویه و بویراحمد با ۱۴۲ 
تخــت و ۱۲ هــزار و ۴۹۵ مترمربع و بیمارســتان 
جایگزین خمین در اســتان مرکزی بــا ۱۴۴ تخت 
و زیربنــای ۱۸ هــزار و ۶۱ مترمربــع از جملــه 
بیمارســتان های تکمیل و تحویل شــده در دولت 

سیزدهم است.
نبیان ادامه داد: مطالعات ســاخت ســه بیمارستان 
شامل بیمارســتان ۳۵۰ تختی شهرستان بهارستان 
در اســتان تهران، بیمارستان آموزشــی جایگزین 
بهارلو در اســتان تهران با ۳۳۰ تخت و بیمارســتان 
روانپزشــکی رازی تهران با ۵۴۹ تخت انجام شــده 
اســت و به زودی کلنگ احداث این بیمارستان ها به 

زمین زده می شود.

پزشکی قانونی

بیمارستان

خریدار  رییس سازمان ثبت احوال کشور 
گفــت: جمعیت ایرانیان داخل کشــور ۸۳ 
میلیون و ۵۰۰ هزار نفر اســت و با احتساب 
ایرانیان خارج از کشــور جمعیــت ایرانیان 
حدود ۸۷ میلیــون ۵۰۰ هزار نفــر برآورد 

می شود.
هاشم کارگر افزود: تاکنون هیچ دستگاهی 
اطلاعات دقیقــی از آمار ایرانیــان خارج از 
کشور ندارد ولی حدود ۴ تا ۴.۵ میلیون نفر 

ایرانیان خارج از کشور زندگی می کنند.
وی با اشاره به وظایف ســازمان ثبت احوال 
کشــور در قانون جوانی جمعیت و خانواده 
مصوب ســال ۱۴۰۰ برای بــرآورد دقیق 
جمعیت ایــران، تاکید کــرد: در این قانون 
یکی وظایف ســازمان ثبت احوال کشــور 
این اســت که تعداد ایرانیان خارج از کشور 

را مشخص کند.
رییس سازمان ثبت احوال کشور افزود: این 
اقدام با کمک و همراهی فراجا و وزارت امور 
خارجه در حال انجام است و هماهنگی های 
لازم نیز صورت گرفته و اطلاعاتی شناسایی 
شــده اســت تا بتوانیم به صــورت دقیق 
تعداد هموطنان خود را در خارج از کشــور 
مشــخص کنیم و بــه صورت دقیــق برای 

نخستین بار این آمار در دسترس باشد.

ثبت 800 هزار ولادت در 9 ماهه امسال
رییس ســازمان ثبت احوال کشــور اعلام 
کرد: براســاس آمار مرکز رصــد جمعیت 
کشور در این ســازمان از ابتدای فروردین تا 
پایان آذر امسال ۷۹۸ هزار و ۵۵۰ ولادت در 
کشور به ثبت رسیده است که استان تهران 

رکوردار میزان ولادت ها بود.
کارگر ادامه داد: میــزان نرخ خام ولادت در 
کشور برای ۹ ماهه امســال برابر با ۸.۱۲ در 
هزار نفر جمعیت بود و اســتان سیستان و 

بلوچســتان با ۹.۲۷ در هــزار نفر جمعیت 
بیشــترین همچنین اســتان گیلان با ۷.۷ 
در هزار نفــر جمعیت کمتریــن نرخ خام 
ولادت را در بین استان ها به خود اختصاص 

داده اند.
وی تصریح کــرد: در ۹ ماهه امســال ۷۹۸ 
هزار و ۵۵۰ ولادت در کشور به ثبت رسیده 
است و بیشــترین میزان ولادت ها مربوط 
به اســتان تهران با ۹۹ هــزار و ۶۳۳ نوزاد و 
کمترین آن مربوط به اســتان ســمنان با 

تعداد ۵ هزار و ۲۰۱ نوزاد بود.
وی تاکیــد کــرد: در ۹ ماهه ســال ۱۴۰۲ 
بیشــترین تعداد ولادت ها بــا ۲۹۶ هزار و 
۸۸۶ نوزاد مربوط به فرزند دوم بود که سهم 
تعداد ولادت ها بر حســب مرتبه تولد ۳۶.۴ 
درصد مربوط به فرزنــد اول، ۳۸.۹ درصد 

مربوط به فرزنــد دوم، ۱۷.۶ درصد مربوط 
به فرزند ســوم، ۵.۱ درصد مربوط به فرزند 
چهــارم و ۲ درصد مربوط بــه فرزند پنجم 

است.
کارگر با بیان اینکــه در قانون چندین مورد 
وظیفه برای ثبت احوال در نظر گرفته شده 
است، گفت : با همکاری وزارت کشور تولید 
و ارائه نرخ بــاروری در ســال ۱۴۰۰ برای 
نخســتین بار مبتنــی بر داده هــای ثبتی 
موجود در پایگاه اطلاعات جمعیت کشــور 

انجام شد.
وی ادامه داد: اکنون می توانیم سرشــماری 
را از ایــن طریق انجام دهیــم و با این روش 
از هزینه هــای اضافــی جلوگیــری کنیم؛ 
نخستین اقدام ســازمان ثبت احوال کشور 
نیز موضوع نرخ باروری بــود و در بازه زمانی 

کمتر از یک مــاه نرخ باروری را براســاس 
اطلاعات دقیق ثبتی تهیه و ارائه کردیم.

کارگر، بررسی میزان مهاجرت را یکی دیگر 
از اقدامات ســازمان ثبت احوال برشــمرد 
و گفت: این آمار شــامل ســه نوع مهاجرت 
یعنی »از روســتا به شــهر«، » از شــهربه 
روستا« و »از شهری به شــهر دیگر« است 
که طبق قانون جوانی جمعیــت این آمار از 

مهاجرت در داخل مورد نیاز است.
رییس ســازمان ثبت احوال کشــور ادامه 
داد: این سازمان با اســتفاده از اطلاعاتی که 
در پایگاه نشــانی در اختیار دارد و نیز سایر 
پایگاه هــای خود، توانســت مهاجرت های 
داخل کشور را تا سطح شــهر و روستا احصا 
کند و اطلاعات آن در اختیار دســتگاه های 

ذیربط قرار داده شده است.

کارگر گفت: یکی از کارهــای دیگر که باید 
توسط ســازمان ثبت احوال انجام می شد، 
اعطای شناسه به مادرانی است که امتیازاتی 
بر اساس قانون جوانی جمعیت به آنها اعطا 

می شود.
رییس ســازمان ثبت احوال کشــور اظهار 
داشــت: با بهره گیری از اطلاعات موجود، 
این مادران توســط ثبت احوال شناســایی 
شدند و شناســه مربوط به آنها تعریف شد و 
چنانچه دستگاه  باید امتیازاتی به این گروه 
از مادران بدهد، می تواننــد از آن بهره مند 

شوند.
بســیاری از مواد قانون حمایت از خانواده و 
جوانی جمعیت به دنبــال حمایت مادی و 
معنوی از خانواده های پرجمعیت است که 
از ۱۹ آبان ۱۴۰۰ اجرای آزمایشــی آن به 

مدت هفت سال آغاز شده است.
ماده ۲۵ قانون حمایــت از خانواده و جوانی 
جمعیت، برای خانواده هایــی که فرزندان 
دوم و سوم خود را به دنیا می آورند، رویکرد 
حمایتی در نظر گرفته اســت ولی هنوز این 
ماده قانونی به صورت جامــع و کامل برای 

خانواده ها اجرایی نشده است.
بر اســاس این ماده ســازمان ثبــت احوال 
کشور مکلف است نســبت به ایجاد سامانه 
برخط بــرای معرفی و صدور شناســه ویژه 
برای مادران دارای سه فرزند یا بیشتر اقدام 
نماید. مدت اعتبار این شناســه ۱۰ســال 
اســت و در صورت تولد فرزنــدان بعدی به 

مدت پنجسال تمدید خواهد شد.
کارگــر تاکید کرد: ســازمان ثبــت احوال 
خدمــات الکترونیکی بســیاری دارد که به 
راحتی می تواند افــراد را احراز هویت کنند 
به طوری که اکنون ۲۰۰ دســتگاه در ۲۰۰ 
هزار نقطه در کشــور از خدمات و سرویس 

الکترونیکی این سازمان بهره می برند.

خریدار  معاون آموزشــی وزیــر علوم، 
تحقیقات و فناوری گفت: بازنگری محتوای 
۱۵۰۰ رشته در دستور کار قرار گرفته که از 
این تعداد ۸۳۳ رشــته بازنگری شده است. 
همچنیــن بر اســاس برنامه قانــون هفتم 
توســعه، ۳۰ دانشــگاه به دانشگاه حکمت 

بنیان تبدیل می شوند.
 قاســم عموعابدینــی در نشســت خبری 
در ســالن شــهدای علمی وزارت علوم در 
جمع بندی برنامه هــای این معاونت اظهار 
داشت: بر اساس قانون برنامه هفتم توسعه 
۳۰ دانشــگاه باید به دانشگاه حکمت بنیان 
تبدیل شوند تا در آینده حوزه علم و فناوری 
و توســعه اقتصاد دانش بنیان نقش آفرینی 

کنند.
وی با اشــاره به انواع مهارت ها گفت: نظام 
جامع آمــوزش مهارتی طراحــی و بخش 
هایی هم ابلاغ شــده و بخــش هایی هنوز 
باقی مانده اســت. همچنین آمادگی داریم 
بخش های دیگر را کامل کنیم. بر اســاس 
دستور رییس جمهور، دســتگاه  ها هم باید 
در آموزش مهارتــی کمک کننــد، مانند 
دانشجویان وزارت بهداشت که دانشجو در 
محل تدریس آموزش می بیند، دانشجویان 
وزارت علوم هم باید بتوانند در دســتگاه ها 

آموزش مهارتی ببینند.
معاون وزیر علــوم گفت: ایــن موضوع در 

برنامه هفتم توســعه نیز قید شــده است. 
موضوع مهم دیگر در برنامــه تحول دولت 
ســیزدهم حکمرانی بود که بــرای تحقق 
آن، دانشــگاه حکمت بنیان طراحی شــد. 
نخبگان، اســتعدادهای درخشان و خانواده 
محوری نیــز مطرح بــود و دانشــجویان 
استعدادهای درخشــان و نخبه را از طریق 
اســتاد جذب مــی کنند. در ســال ۱۴۰۲ 
دانشجوی دکتری ۶۰ درصد افزایش یافت 
و در کارشناسی ارشد ۳۰ درصد بیشتر شد. 
این هم در برنامه قانون توســعه هفتم قید 

شده است.
معاون وزیر علــوم گفت: همچنین محتوای 
درسی باید بر اســاس افزودن آموزش های 
مهارتی و ایجاد خودبــاوری در جوان ایرانی 
تغییر می کــرد. در ایــن راســتا بازنگری 
محتوای ۱۵۰۰ رشــته تحصیلی در دستور 
کار قرار گرفت و ۸۳۳ رشــته بازنگری شد. 
بازنگری محتوای دروس دوره کارشناســی 

تا پایان تابستان تمام می شود.

آمایش آموزش عالی
وی با اشــاره بــه پنج چالش مطرح شــده 
برای بخش آموزش عالــی در برنامه تحول 
دولت سیزدهم گفت: از ۴۸ اقدام اکثر موارد 
بررسی شــده و راه حل برای آنها پیدا شده 

است.

بــه گفتــه وی همچنیــن بــرای آموزش 
هدفمند، خانواده محوری و نگهداشــت و 
پذیرش نخبــگان اقدامات مختلفی صورت 
گرفته است که شامل بورسیه های مختلف 
برای نخبگان، تعریف ۱۵ رشته برای بانوان 
خانه دار که به صورت مجازی تحصیل کنند 
و تعمیق ارتباط با دانشــگاه هــای خارج از 
کشور که همه در راستای طرح تحول دولت 

سیزدهم بوده است.
عموعابدینــی به موضــوع آمایش آموزش 
عالی اشــاره کرد و گفت: آییــن نامه بخش 
های مهمی از ۸ ماده این موضــوع آماده و 

ابلاغ شده است.
 البته ســاماندهی واحدها و رشــته های 
دانشــگاهی بــه کارگروه های اســتانی 
واگذار شده اســت. بر همین اساس ۱۳۴ 
واحد پیام نور ســاماندهی شد تا در حوزه 
دانشگاهی بهره وری مناسب تری داشته 
باشند. این واحدها یا مرکز رشد می شوند 
یا در اختیار دانشگاه فرهنگیان یا دستگاه 
ها قرار می گیرند و به طور کلی دانشــجو 

نمی پذیرند.
وی گفت: مدل آمایش مبتنی بر ساماندهی 
طراحی شده و اگر در شــورای عالی انقلاب 
فرهنگــی نهایی شــود، اکنــون  ۲ هزار و 
۱۶۴ واحد دانشــگاهی داریم که هم گرا و 
ساماندهی می شــوند تا با ارزش افزوده در 

خدمت نظام آموزش عالی باشــند. تعدادی 
از واحدهای علمی کاربــردی هم تعدادی 

واحد ساماندهی شد.
معاون وزیر علــوم ادامــه داد: همچنین از 
واحدهای غیرانتفاعــی ۱۱۲ واحد پایش و 
ساماندهی شــدند، این واحدها یا پذیرش 

دانشجو لغو یا کلا منحل شده اند.
وی با تاکید بر ماموریت گرایی دانشــگاه ها 
گفت: هر دانشگاهی باید مطابق اساسنامه 
کار کند و شــورای گســترش بر اساسنامه 
تاکید کامل دارد و اساس موضوع بر اساس 

ماموریت گرایی است.
عموعابدینی گفت: هزار و ۱۰۸ کدرشــته 
محل در مقطع ارشــد و امســال ۲۱ هزار 
کدرشــته محل در همه مقاطع به صورت 
موقت تعطیل شده است. البته برای رشته 

های علوم پایه، کشاورزی و علوم راهبردی 
دوباره برقــرار کردیم که هر کــدام از این 
رشته ها مدل مشــخصی دارند؛ مثلا برای 
کشاورزی نظام جامع آموزش کشاورزی را 
طراحی کردیم که قبلا ۱۷ گرایش داشت 
و امروز هفت رشــته داریم. نظــام جامع 
آموزش علوم پایه را نیــز در حال طراحی 

داریم.
معاون وزیر علوم بــه اهمیت منطقه مکران 
اشــاره کرد و گفــت: موظف هســتیم این 
منطقه را توســعه دهیم مجموعه های این 
منطقه فعال شدند تا توســعه یابند. در این 
منطقه شــهر دانش و نوآوری ثریا به زودی 
توســعه می یابد تا از ظرفیت آن به خوبی و 
بیشتر استفاده شود. این منطقه با مشارکت 

همه دستگاه ها توسعه خواهد یافت.

مدیرکل پزشکی قانونی استان تهران:۷۰ نفر به علت گازگرفتگی در تهران فوت کردند

۵ بیمارستان با ۹۷۱ تخت در دولت سیزدهم تکمیل و تحویل شد 



در شورای سیاست گذاری نمایشگاه کتاب تهران مطرح شد

نظام یارانه ویژه برای خرید کتاب در نظر گرفته شود
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اعضای هیات انتخاب و داوری بخش مستند 
بلند جشنواره فیلم فجر معرفی شدند

اعضای هیات انتخــاب و داوری بخش مســتند بلند چهــل و دومین 
جشنواره بین المللی فیلم فجر معرفی شدند.

به گزارش چهــل و دومین جشــنواره بین المللی فیلــم فجر، با حکم 
مجتبی امینی دبیر چهل و دومین جشــنواره بیــن المللی فیلم فجر، 
سعید رشتیان، سیاوش سرمدی، محمد شــکیبانیا، مهناز مظاهری و 
مهدی نقویان به عنوان اعضای هیات انتخاب و داوری بخش »مســتند 
بلند« جشــنواره چهل و دوم معرفی شــدند و آثار این بخش رقابتی را 

مورد ارزیابی قرار خواهند داد.
بر اســاس فراخوان این دوره ازجشــنواره، فیلم های متقاضی شرکت 
در بخش »مســابقه فیلم های مســتند بلند« باید دارای پروانه نمایش 
از سازمان امور ســینمایی و راه یافته به بخش مسابقه هفدهمین دوره 
جشنواره »ســینما حقیقت بوده« و دارای مدت زمان نمایش حداقل 

۷۵ دقیقه باشند.
چهل و دومین جشــنواره بین المللی فیلم فجر ۱۲ تــا ۲۲ بهمن ماه به 

دبیری مجتبی امینی برگزار می شود.

اخلاق سیاسی در انتخابات موضوع مناظره 
رادیویی شد

 »اخلاق سیاسی در انتخابات« موضوع مناظره دو فعال سیاسی اصلاح 
طلب و اصولگرا در هفتمین برنامه »شش در دو« خواهد بود.

 هفتمین برنامه »شــش در دو« رادیو گفت وگو کــه ویژه دوازدهمین 
دوره انتخابات مجلس شــورای اســلامی و ششــمین دوره انتخابات 
مجلس خبرگان است دوشــنبه این هفته ۹ بهمن ۱۴۰۲ ساعت ۱۶ ، 
میزبان محمدحسن قدیری ابیانه فعال سیاسی و سفیر اسبق ایران در 
مکزیک و استرالیا و عباس معینی فعال سیاسی و رئیس شورای مرکزی 

حزب راه ملت است.
با مطرح شــدن بیانیه جبهه اصلاحات در خصــوص انتخابات، نقدها 
و نظرهای متعددی در خصــوص این بیانیه مطرح شــد و این موضوع 
مطرح شــد که اخلاق سیاســی در انتخابات چه ابعــادی دارد. بر این 
اساس محمدحسن قدیری ابیانه و عباس معینی به ابعادی از این بیانیه 
خواهند پرداخت و دیدگاه هــای خود در مخالفــت و موافقت با آن را 

مطرح می کنند.
ویژه برنامه انتخاباتی »شش در دو« روزهای دوشنبه به صورت هفتگی 
از استودیوی شماره ۱۷ ساختمان شهدای رادیو به  صورت زنده پخش 

می شود.

بر پایه این خبــر، این ویژه برنامه بــا اجرا و ســردبیری امین صبحی و 
تهیه کنندگی حســین ماکنعلی تولید و به  صورت تصویری، از نرم افزار 
کاربردی ایران صدا پخش می شــود. همچنیــن ویژه برنامه انتخاباتی 
»شش در دو« بر روی موج اف ام ردیف ۱۰۳.۵ مگاهرتز رادیو گفت وگو 

قابل دریافت است.

 ادامه واکنش های انتقادی به اسکار
در حالی که چند روز از معرفی نامزدهای اســکار نود و ششم می گذرد، 
نادیده گرفتــن »باربــی« در بخش کارگردانــی و بازیگــر زن اول با 

اظهارنظرهای متفاوتی روبه رو شده که سر تمام شدن ندارد.
در حالی که »باربی« پس از کسب ۸ نامزدی اسکار از روز جمعه دوباره 
بر پرده سینماها رفت و فعلا اکرانی یک هفته ای برای آن در نظر گرفته 
شده، بحث درباره نادیده گرفته شــدن »باربی« در فهرست نامزدهای 
اســکار ۲۰۲۴، که گرتا گرویگ، فیلمســاز »باربی« و بازیگر اصلی آن 
مارگو رابی را از رقابت در بخــش بهترین کارگردان و بازیگر حذف کرد، 
هنوز به پایان نرسیده و هر روز اظهار نظری در این باره صورت می گیرد. 
میشــل یئو که ســال پیش برای فیلم »همه چیز همه جــا به یکباره« 
اســکار بهترین بازیگر زن را دریافت کرد، جدیدترین چهره ای است که 

در این باره صحبت کرده است.
یئو در این باره گفت: به نظر می رسد شــادی و ناامیدی دست به دست 
هم می دهند. تعداد نامزدی برای راه یافتن همه آنها که محق هســتند، 
وجود ندارد. تنها راه این است که بپذیریم همه چیز بسیار رقابتی است 
و هیچ تضمینی وجود ندارد؛ زیرا شــما تنها رای دهنده نیستید، واقعا 

گسترده است. خدا را شکر که فیلم »باربی« نامزد بهترین فیلم شد!
وی افزود: شــما با خودتان فکر می کنید: چطور است که نامزد بهترین 
فیلم شــده اید اما بهترین کارگردانی نه؟ اما این اتفــاق می افتد و من 
متاســفم که این اتفاق برای »باربــی« افتاد زیرا یکــی از موفق ترین و 

محبوب ترین فیلم ها است و فروشش در گیشه این را نشان می دهد.
مخالفت با راه نیافتــن »باربی« به این ۲ بخش اســکار، ابتدا توســط 
۲ بازیگر فیلم که نامزدی اســکار را کســب کردند مطرح شــد و رایان 
گاســلینگ و آمریکا فرارا به این امر انتقاد کردند. فرارا به ورایتی گفت 
ندیدن نام هــای گرویگ و رابــی در بخش های بهتریــن کارگردان و 

بهترین بازیگر زن، »بسیار ناامیدکننده« بود.
فرارا در توضیح حرفش افزود: گرتا تقریبا هــر کاری که یک کارگردان 
می توانســت انجام دهد را انجام داد تا ســزاوار این رقابت باشد. او این 
جهان را خلق کرد و چیزی را که برای بیشــتر مــردم ارزش ذاتی ندارد 
به یک پدیده جهانــی بدل کرد و حالا ندیدن او در این فهرســت ناامید 

کننده است.
گاسلینگ هم با انتشــار بیانیه ای گفت: اگر بگویم از اینکه آنها در این 
۲ بخش نامزد نشده اند ناامید شدم، دســت کم گرفتن مطلب است. بر 
خلاف همه مشکلات، چند عروســک بی روح ما را به خنده انداختند، 
قلب ما را شکســتند، فرهنگ را پیش بردند و تاریخ را ســاختند. کار 
آنها باید در کنار سایر نامزدهای بسیار شایســته به رسمیت شناخته 

می شد.
هیلاری کلینتون اولین چهره ای بود که پس از ۲ بازیگر معترض فیلم، 
وارد میدان شــد و پیامی را برای گرویگ و رابی ارســال کرد که در آن 
نوشــته بود: در حالی که گیشه را بردید، اما مجســمه طلایی را به خانه 
نبردید، میلیون ها طرفدار شما را دوست دارند. شما هر ۲ خیلی بیشتر 
از »کناف« هستید. )اشــاره ای به انتهای باربی که شــخصیت کِن نام 

خودش را با »ایناف« به معنی کافی ترکیب می کند(.
با تشدید مناقشــات درباره اســکار در فضای مجازی، ووپی گلدبرگ، 
برنده EGOT )امــی، گلدن گلوب، اســکار و تونی( تــلاش کرد تا به 
تماشاگران سینما بگوید این کار به معنی نادیده گرفتن و محروم کردن 
کسی نیست و از آنها خواست تا این واکنش ها را متوقف کنند. او گفت: 

همه برنده نمی شوند و شما هر چه بخواهید را به دست نمی آورید.
گلدبرگ افزود: هیچ بی احترامی صورت نگرفته. این چیزی اســت که 
باید در نظر داشته باشــید: همه جایزه نمی گیرند و این موضوع ذهنی 
است. فیلم ها ذهنی هســتند. فیلم هایی که شما دوست دارید را ممکن 

است افرادی که رای می دهند دوست نداشته باشند.

قاب

همزمان با انتشــار پوســتر، پیش فروش بلیت نمایش 
»از نظر سیاســی بی ضرر« به نویسندگی و کارگردانی 

ابراهیم پشت کوهی آغاز شد.
 به نقل از روابــط عمومی این پــروژه، نمایش »از نظر 
سیاســی  بی ضرر« از ۱۸ بهمن اجرای خود را در سالن 
ناظرزاده کرمانی تماشاخانه ایرانشــهر آغاز می کند و 

هر شب راس ساعت ۲۰:۳۰ به صحنه می رود.
محمد حســین آزادگان، پوســتر این اثر نمایشــی را 

طراحی کرده اســت.در حال حاضر پیش فروش بلیت 
این نمایش آغاز شده و بلیت ۳ روز نخست با ۳۰ درصد 

تخفیف از طریق سایت تیوال به فروش می رسد.
»از نظر سیاسی بی ضرر« اولین نمایش کمدی ابراهیم 
پشــت کوهی اســت که با بازی اتابک نــادری، وحید 
آقاپور، گاتا عابــدی، مرضیه صدرایی، یاشــار نادری، 
فهیمه موسوی نیارکی، ســامان کرمی، رضا آرامش، 
مهسا رضازاده، بهزاد قزل باش، متین بهشتی، مسعود 

بهشتی، سام جانملکی روی صحنه می رود.
پشــت کوهی متن این نمایش را با اقتباس از داستان 
»مامور مرگ های غیر اتفاقی« نوشــته حسام حیدری 
که در نشر »چشمه« منتشر شده، نوشته و در خلاصه 
داســتان این اثر که ماجراهــای آن در فضایی فانتزی 
اتفاق می افتد، آمده است: »زینال غیر بندری یک قاتل 
حرفه ای با تجربه است اما در بنگاه قتلی کار می کند که 
۲ ماه است کسی برای ســفارش قتل به آن زنگ نزده و 

این بیکاری زینال را حسابی عصبی کرده است ... .«
دیگر عوامل این نمایش عبارتند از:مدیر تولید: حسن 
جودکی، مدیر روابط عمومی: محمد لهاک، آهنگساز: 
بهرنگ عباســپور، طراح صحنه: ابراهیم پشت کوهی 
و علی طهرانچــی، طراح گریــم: شــقایق برهمتی، 
طراح نور: ابراهیم پشــت کوهی، طراح لباس: ابراهیم 
پشت کوهی، گاتا عابدی، طراح لوگو : عیسی جنگانی، 

دستیارکارگردان: مهسا رضازاده.

 از نظر سیاسی بی ضرر

خریدار  وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
گفت: برای برطرف شــدن مشکلاتی حوزه 
نشــر و کتاب نظام یارانه ای ویــژه ای باید 
درنظر بگیریم، تصمیماتی درباره تخصیص 
کارت فرهنگ به مردم اتخاذ شده است، اگر 
زیرساخت آن فراهم شــود یارانه مستقیم 
با رقم قابل توجه بــرای خریدان کتاب ارائه 
می شــود. نمایشــگاه کتاب تهران هر ساله 
در اردیبهشت برگزار می شود و سال آینده 
ســی وپنجمین دوره این رویداد فرهنگی 
در تهــران برگــزار خواهد شــد، رویدادی 
که ناشــران، نویســندگان، علاقه مندان، 
مخاطبان و کتاب خوان هــا را دور هم جمع 
می کند تا تازه ترین آثار حوزه و نشر و کتاب 
را بررســی و البته خرید هــم بکنند. آنچه 
در ســال های اخیر به رغــم افزایش قیمت 
کاغذ و کتاب، باعث کمــک به حفظ کتاب 
و کتابخوانی در ســبد فرهنگی خانوار شده 
حمایت های دولت در قالب یارانه فرهنگی 
و بن هــای تخفیــف و خرید کتاب اســت؛ 
سیاســتی که به جــز اعطای بســته های 
حمایتــی بــه ناشــران و صنعــت چاپ، 
مســتقیم به مخاطبان و خوانندگان کتاب 
نیز تعلق می گیرد.امسال نیز مانند دو سال 
گذشــته دولت و وزرات فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی بســته های حمایتی برای خرید 
کتاب در نظر گرفته اند، طــرح هایی که در 
شورای سیاستگذاری سی وپنجمین دوره 
نمایشگاه بین المللی کتاب تهران با حضور 
محمدمهدی اســماعیلی وزیــر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی، سیدمحمود اسلامی معاون 
توســعه مدیریت و منابــع وزارت فرهنگ، 
یاسر احمدوند معاون امور فرهنگی وزارت 
فرهنگ، مهــدی رمضانی دبیــرکل نهاد 
کتابخانه های عمومی کشور، محمدمهدی 
ســموعی رئیس مرکــز روابــط عمومی و 
اطلاع رسانی وزارت فرهنگ، ناصر کنعانی 
ســخنگوی وزارت امــور خارجــه و دیگر 
اعضای شــورای سیاســتگذاری نمایشگاه 

کتاب مورد بررسی قرار گرفت.

نمایشگاه کتاب تهران؛ حیات 
و تفرج فرهنگی

محمدمهدی اســماعیلی در جلسه شورای 
سیاســتگذاری نمایشــگاه کتــاب گفت: 
نمایشگاه کتاب تجربه کم نظیری در حیات 
فرهنگی ایران است و بر همین اساس ذوق، 
شور و علاقه ای که در نمایشگاه کتاب وجود 
دارد علاوه بر اینکه برای مسئولان فرهنگی 
مایه مباهات است، مسئولیت بیشتری را بر 
دوش آنان قرار می دهد.وزیر فرهنگ و ارشاد 
اســلامی افزود: با بیان اینکه مسئولان باید 
انتظارات ناشران از نمایشگاه کتاب را تا قبل 
از برگزاری آن تامین کنند، همچنین تامین 
بستر برای اینکه چند میلیون نفر در فرصتی 
محدود با حوزه کتــاب و مقولات فرهنگی از 
نزدیک انــس بگیرند، خرید کننــد و تفرج 
فرهنگی داشته باشــند یک موهبت به شمار 
می آید.عضو شــورای عالی انقلاب فرهنگی 
بــا تاکید بر اینکــه گله مندی هــای فعالان 
این عرصه باید برطرف شــود، از گرانی کاغذ 

به عنوان یکی از دغدغه های ســال گذشته 
فعالان فرهنگی یاد کــرد و تاکید کرد: ۱۵۵ 
میلیون جلد کتاب درسی با استفاده از کاغذ 
ایرانی چاپ شده و علاوه بر آن ظرفیت تولید 
کاغذ کشــور نزدیک به ۸۰ هزار تن رسیده 
است که باید با استفاده از این ظرفیت تلاش 
کنیــم تا مشــکلات ناشــران در این عرصه 
برطرف شود.استاد دانشــگاه تهران با بیان 
اینکه نباید اجــازه دهیم مشــکلات حوزه 
فرهنگ کهنه شــوند، گفــت: از این رو برای 
حل مشکلات موجود در صنعت نشر، عنوان 
جلسه کارگروه کاغذ که با حضور معاون اول 
رئیس جمهوری )محمد مخبــر( و برخی از 
وزیران برگزار می شــود به جلســه کارگروه 
کاغذ و نشــر تغییر یافت تا مشکلات موجود 

در صنعت نشر نیز بررسی شود.

تشکیل کمیته ویژه فلسطین 
در نمایشگاه کتاب

وزیر فرهنگ تصریح کرد: نمایشــگاه باید 

در فضایی دلپذیــر برگزار شــود، علاوه بر 
آن قیمت ها هم باید مناســب باشــد. برای 
برطرف شدن برخی از مشکلاتی که در این 
عرصه وجود دارد نظام یارانه ای ویژه ای باید 
درنظر بگیریم. از ایــن رو تصمیماتی درباره 
تخصیص کارت فرهنگ به مردم اتخاذ شده 
اســت که به امید خدا با تامین زیرساخت ها 
بتوانیم از این ظرفیت استفاده کنیم و یارانه 
مستقیمی با عدد قابل توجه برای خریدان 

کتاب ارائه کنیم.
عضو شــورای عالی انقلاب فرهنگی با اشاره 
به اقدامات انجام شده برای کتاب فروشی ها 
نیــز گفت: معــاون اول رئیــس جمهوری 
اســتانداری ها را مکلف کرده انــد تا اماکن 
مناسب را برای راه اندازی کتاب فروشی ها 
قرار دهند زیرا کتابفروشی ها نماد فرهنگی 

شهرها است.
    امســال بــا توجه بــه حــوادث رخ داده، 
مسئله فلســطین برای ما از اهمیت ویژه ای 
برخوردار است و بر همین اساس باید کمیته 

ویژه فلسطین در نمایشــگاه کتاب داشته 
باشیم.

یاســر احمدوند معــاون فرهنگــی وزارت 
فرهنگ در این جلسه گفت: نمایشگاه کتاب 
تهران از رویدادهای بزرگ فرهنگی کشــور 
به شمار می رود که با همت مدیران و ناشران 
در سال های گذشته همواره در مسیر رشد 

بوده است.
وی افزود: در آخرین دوره ای که نمایشــگاه 
کتاب برگزار شــد اتفاقات خوبــی رخ داد 
و ناشــران داخلی و خارجــی حضور خوبی 
داشــتند، بازدیدهای میلیونی از نمایشگاه 
صورت گرفت و به رویــداد بزرگ فرهنگی 

تبدیل شده بود.
معاون فرهنگی وزیر فرهنگ اظهار داشت: 
تعداد قابل توجهــی از رویدادهای فرهنگی 
مثــل رونمایی ها، نشســت ها، بخشــی از 

برنامه های نمایشگاه کتاب بود.
احمدوند افزود: درصدد بودیم تا نمایشگاه 
کتاب، فرهنگی تر باشــد و اقشار بیشتری از 
مردم به نمایشــگاه مراجعه کنند به همین 
دلیل سال گذشته بخش مجازی نمایشگاه 
همزمان با برگزاری نمایشگاه حضوری برای 
اولین بار توســط دولت مردمی به نمایشگاه 
کتاب اضافه شــد، البته باید توجه داشت با 
همه مشــکلاتی که حضور در نمایشگاه به 
همراه دارد، فــروش حضوری نمایشــگاه 
کتاب در ســال گذشــته ســه برابر بخش 

مجازی بود.
معاون فرهنگی وزیــر فرهنگ با بیان اینکه 
حضور کتابفروشــان بــرای اولیــن بار در 
نمایشگاه کتاب سال گذشته رخ داد تصریح 
کرد: مردم با استفاده از امکان خرید مجازی 
کتاب از تولیدات ناشــرانی که در نمایشگاه 

حضور نداشتند استفاده کردند.
وی با بیــان اینکــه بیش از صــد میهمان 
خارجی از نمایشــگاه بازدید کردند، افزود: 
وزیران فرهنگ تاجیکســتان و ونزوئلا نیز 
جزو بازدیدکنندگان نمایشــگاه کتاب در 

سال گذشته بودند.

پوستر نمایش از نظر سیاسی بی ضرر منتشر شد

فیلم فجر ۴2

شیمی کدام بازیگران شعیبی به هم می خورد
خریــدار  احتــرام برومنــد و مهــدی 
هاشــمی بازیگران پیشکســوت ســینما 
در نقش هــای اصلــی فیلم »آغــوش باز« 
ایفای نقش دارند کــه از آنهــا می توان به 
عنوان سن وســال دارترین زوج این دوره از 

جشنواره فیلم فجر نام برد.
 بهروز شــعیبی کارگردان ســینمای ایران 
۲ ســال بعد از نمایش »بدون قــرار قبلی« 
در جشــنواره فیلــم فجر، با فیلــم دیگری 
به این رویداد آمده اســت؛ اثــری که گفته 
می شــود با یــک زوج هنری پیشکســوت 
در مقام بازیگــران اصلی به تولید رســیده 
اســت. شــعیبی که در کارنامه حدود ۱۰ 
ســاله فیلمســازی اش، زوج های بازیگری 
مختلفی را بــرای آثارش برگزیده اســت، 
حالا با مســن ترین زوج کارنامه فیلمسازی 
اش، پا به فجــر چهل و دوم می گــذارد. به 
بهانه نمایش فیلم جدیــد این کارگردان در 
جشــنواره چهل و دوم فیلــم فجر، مروری 
بر زوج هــای بازیگری آثــار کارنامه بهروز 

شعیبی خواهیم داشت.

آغوش باز: سن وسال دارترین زوج
هنوز »آغوش باز« را ندیده ایم و از کم و کیف 
این فیلم ســینمایی در حد معرفی عوامل و 
خلاصه داســتان اطلاع داریم اما شــعیبی 
حداقل در انتخــاب زوج اصلی، تفاوت قابل 
توجهی با دیگــر فیلم ها و ســریال هایش 
داشــته اســت. احترام برومنــد و مهدی 
هاشــمی به عنوان هنرمندانی پیشکسوت 
و با چندین دهــه تجربه فعالیــت هنری، 
در حالــی زوج اصلی این فیلم را تشــکیل 
می دهند که در شــرایط عــادی، نه نقش 
اصلی، بلکه برای این ســنین اساســاً نقش 
چندانی در ســینمای ایران وجــود ندارد. 
حال بایــد دیــد سن وســال دارترین زوج 
فیلم های بهروز شــعیبی در »آغوش باز« و 
موضوع موســیقیایی آن، چقدر مورد توجه 
داوران جشــنواره فیلم فجر قــرار خواهند 

گرفت.

 بدون قرار قبلی: زوج قابل قبول
 و سفر فردی

آخرین اثر نمایش داده شــده بهروز شعیبی 
کــه بســیاری آن را پخته تریــن فیلــم او 
می دانند، اثری با محوریت یک فرد اســت 
که البته در فرازهایی از آن، شــاهد حضور 
۲ شــخصیت اصلی به عنــوان زوج در کنار 
هم هســتیم. پگاه آهنگرانی که به شــکلی 
غیرمنتظــره، بازیگر اصلی فیلم شــعیبی 
شــد، بعد از مدت ها کم کاری نقش آفرینی 
لایق تمجیــدی در ایــن اثر ارائــه کرد و 
مصطفی زمانــی زوج او که نقشــی کوتاه و 
مکمل در فیلم داشــت، ترکیب مناسبی با 
آهنگرانی ساخت که اگرچه خیره کننده از 
آب درنیامد، ولی تماشاگران را راضی کرد. 
چون آن چه که »بدون قرار قبلی« را دیدنی 
کرد، حال وهوای کلی فیلم و ســفر درونی 
کاراکتر اصلی بود نه در کنار هم قرار گرفتن 

۲ بازیگر معروف به شکل زوج.

روز بلوا: فیلمنامه و زوج کم افت وخیز
روی کاغــذ، بیشــترین تناســب را میان 
زوج های کارنامه فیلمسازی بهروز شعیبی، 
بابــک حمیدیــان و لیــلا زارع زوج فیلم / 
ســریال »روز بلوا« داشــتند، با سن وسالی 
برابر و تناســب ظاهری کافی. اگرچه هر ۲ 
بازیگر تلاش زیادی برای ارائــه کاراکترها 
به بهترین نحــو ممکن نشــان دادند، ولی 
درام اثر نســبت به آثار قبلی و بعدی بهروز 
شعیبی، کمتر تأثیرگذار بود که از فیلمنامه 
کم افت وخیــز آن برمی آمــد. زارع البته در 
نیمــی از »روز بلوا« غایب یا منفعل اســت 
که بخشی از شــخصیت پردازی اوست و به 
همین دلیل، زوج این اثر، با وجود تناســب، 

حضور پررنگی در کنار یکدیگر ندارند.

 گلشیفته: بازگشت سیامک انصاری
 به کمدی جواب داد

مابیــن همه آثــار بهــروز شــعیبی، لقب 
درنیامده ترین اثر را می توان به »گلشیفته« 

داد. او اگرچه در این سریال از حضور مهناز 
افشار ســتاره وقت ســینمای ایران بعد از 
چند سال در نقش طنز و با چهره و پوششی 
متفاوت اســتفاده کرد اما انتخابش چندان 
جواب نداد و این بیشتر سیامک انصاری بود 
که توانست تماشاگران را بخنداند. آن ها که 
پیش تر در »دعوت« حاتمی کیا نیز هم بازی 
شده بودند، این بار نقش هایی متفاوت را ایفا 
کردند. در نهایت مخاطبــان زوج انصاری و 
افشار را در سریال »گلشیفته« پذیرفتند تا 
این اثر لااقل از نظر زوج بازیگر اصلی، دچار 

ضعف نشده باشد.

دارکوب: دو زوج یا یک مثلث؟
فیلم »دارکوب« عمــلًا ۲ زوج دارد، با یک 
فصل مشترک: امین حیایی، مهناز افشار و 
سارا بهرامی هریک در فرازهایی از اثر، زوج 
حیایی هستند با این تفاوت که بهرامی باید 
عشقی پنهان و افشــار باید عشقی عیان را 
به تصویر بکشــد. طبعاً کار بهرامی سخت تر 
اســت و شــاید به همین دلیل، مستحق تر 
برای دریافت سیمرغ اما نباید از هنر حیایی 
گذشت که با کمک چهره پردازی و فن بیان 
مناســب، بازی به انــدازه ای در نقش روزبه 

ارائه کرد تا هر ۲ زوج کامل شوند.

سیانور: التهاب 2 نفره آمیخته
 با سیاست

پــدرام شــریفی پیــش از بــازی در فیلم 
»سیانور« در سریال »ســرزمین کهن« یا 
»ســرزمین مادری« ایفای نقش داشــت 
اما این سریال پخش نشــد و او هنگام بازی 
در »ســیانور« هنوز به شــهرت نرســیده 
بود اما نمایــش عمومی فیلمــش به بعد از 
اکران »بادیــگارد« خورد تا شــخصیت او 
کمابیــش بــرای مخاطب تکراری شــود؛ 
نظامی جوان و خوش تیپــی که البته نوعی 
بی خبری و خوش خیالــی در چهره و رفتار 
دارد. ترکیــب او با هانیه توســلی به عنوان 
محبوبــی باتجربه تر در سیاســت و مبارزه 

چریکی، جــواب داد. هرچه شــریفی قرار 
بود بیشتر تیپ باشد، توسلی مسیر سختی 
برای شخصیت سازی داشت و از آزمون آن 
سربلند بیرون آمد. التهاب موجود در بعضی 
ســکانس های ۲ نفره آن ها در »ســیانور«، 

قابل توجه است.

پرده نشین: دیده شدن سارا بهرامی
اولین بار ســارا بهرامی و حامــد کمیلی در 
سریال »پروانه« زوجی را تشکیل دادند که 
پس از آن شعیبی نیز در »پرده نشین« از این 
زوج اســتفاده کرد. آنها بعــداً در فیلم های 
ســینمایی »ایتالیا ایتالیا« و »جمشیدیه« 

نیز نقش یک زوج را ایفا کردند.
امــا در قصه ای که مرکــز آن، زنــی تنها با 
بازی ویشــکا آســایش بود، زوج ســریال 
را حامــد کمیلی و ســارا بهرامی تشــکیل 
می دادنــد و البته با وجــود تأثیرگذاری هر 
۲ نقش، اما بــه علت حضــور کاراکترهای 
متعــدد، صحنه هــای ۲ نفره آن هــا زیاد 
نبود. در »پرده نشــین« کمیلی در شکلی 
حداقلی، توانســت گلیــم خــود را از آب 
بیرون بکشــد، ولــی در مقابــل، بهرامی 
بیشتر دیده شــد. حس میان این ۲ بازیگر 
نیز در اثر شــخصیت پردازی درست و بازی 
ســارا بهرامی قابل قبــول از آب درآمد که 

کارگردانی شســته رفته بهروز شعیبی در 
موفقیت آن بی تأثیر نبود.

دهلیز: موفقیت غیرمنتظره زوج 
متفاوت

اوایــل دهــه ۹۰ و در ســال هایی که رضا 
عطاران بــا هر فیلمش گیشــه را از آن خود 
می کــرد، بهروز شــعیبی تصمیــم گرفت 
نقش جدی کاراکتر اصلــی »دهلیز« را به 
او بدهــد؛ در برابر هانیه توســلی که در آن 
زمان به تدریج در حال رســیدن به ســطح 
اول بازیگــری ســینمای ایران بــود. این 
ترکیب، نتیجــه خوبی داشــت. عطاران با 
گریم مناســب، تصویری کامــلًا تلخ از یک 
همســر و پدر زندانی ارائه کرد و توســلی 
غم و امید را با نگاهش توأمــان به مخاطب 
رســاند. آن چه البته به حضور مشترک این 
۲ بازیگر قوت بخشــید، کارگردانی درست 
و شــخصیت پردازی کم ایــراد ۲ کاراکتر 
اصلی بود.البته باید اشاره کرد که زوج های 
ســریال های بهروز شــعیبی، بیشــتر از ۲ 
موردی است که اشــاره کردیم و قاعدتاً در 
این سریال ها زوج های بیشــتر و البته خط 
قصه های متفاوت تر و گســترده تری وجود 
داشــت که در این گزارش به عنوان نمونه از 

هر سریال یک زوج شاخص بررسی شدند.
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میدان

کارشناس فوتبال با بیان این که تیم ملی مجموعه ای از 
بهترین بازیکنان را در اختیار دارد که مستحق رسیدن 
به عنوان قهرمانی در جام ملت های آسیا هستند گفت: 

البته ضعف خط دفاعی نگرانی بزرگی است.
نادر فریاد شیران در خصوص پیروزی تیم ملی فوتبال 
ایران مقابل امــارات و صعود مقتدرانــه به مرحله یک 
هشتم اظهار داشــت: تیم ملی فوتبال کشــورمان با 
بازیکنانی کــه داریم حقش قهرمانی اســت، ما مقابل 
امارات بهتریــن بازی خــود را به نمایش گذاشــتیم 
و توانســتیم با نتیجه ۲ بــر یک این تیــم را از پیش رو 
برداریم. اما باید قبول کنیــم ضعف هایی هم در عمق 

دفاع تیم ملی وجود دارد.
وی افزود: ما مقابل امارات محک جدی نخوردیم و اگر 

این ضعف بر طرف نشود در بازی های بزرگ 
به مشکل می خوریم. 

ســرعت انتقــال توپ مــا در دفــاع خیلی 
کم اســت و ایــن موضوع باعث می شــود تا 
مشکلات ادامه دار باشد. با توجه به بازی که 
از تیم ملی دیدیم باید برای بازی های آینده 
خیلی دقــت کنیم و ضعف خــود را بر طرف 

کنیم.
مربی اســبق تیم ملی فوتبــال در ادامــه داد: چیزی 
که در بازی قابــل توجه این بود کــه اماراتی ها میل به 
حمله و گلزنی نداشتند و از نوع بازی که ارائه می دادند 
مشخص بود که میلی برای برد نداشتند و از خدایشان 
بود تا بازنده این دیدار باشند. وقتی تیمی مقابل ایران ۵ 

بازیکن اصلی خود را از لیست خارج می کند 
مشخص است که دوســت دارد مقابل ایران 

شکست بخورد.
فریاد شــیران در خصوص نحوه بازی کردن 
تیم ملی فوتبال امارات عنــوان کرد: برنامه 
امارات بر این بود که مقابل ما شکست بخورد 
تا با تاجیکستان در مرحله بعد بازی کند. به 
نظر من آنها به خواســته خود هم در این بازی رسیدند 
و قطعاً چالش ها در مرحله یک هشــتم خیلی بیشتر از 
مرحله گروهی خواهد بود. همه ما یقین داریم که تیم 
ملی می تواند موفق شود و آرزوی ما پیروزی تیم ملی و 

قهرمانی در آسیا است. 
مطمئن باشــید با تمام اختلافاتی که با امیر قلعه نویی 

دارم اگر تیم ملی قهرمان شود بدون شک از او به دلیل 
بالا بردن پرچم ایران تشکر خواهم کرد.

کارشناس فوتبال کشورمان با اشاره به انتقادهایی که 
از کادر فنی تیم ملی وجود دارد گفــت: تمام انتقادی 
که به امیر قلعه نویی می شــود به خاطر این است که از 
بازیکنان جوان در این تورنمنتی که می توانســت برای 

آنها تجربه خوبی باشد استفاده نکرد. 
به نظر من قلعه نویی نباید در نشســت خبری بازی ها 
در خصوص اینکه از انتقاد می کنند یا نمی کنند حرف 
می زد چرا که انتقادات همیشــه وجود دارد. زمانی که 
کی روش ســرمربی تیم ملی بود بدترین و شدیدترین 
انتقادات را از او می کردند امــا تمام تمرکز او روی تیم و 

تورنمنت بود.

ملی

عرفان حاج بابایی   اوسمار لوس به عنوان 
جانشین یحیی گل محمدی انتخاب شد.

 پایــان چنــد روز پــر آب و تــاب بــرای 
پرسپولیســی ها، پایانی نبود که انتظارش 
را می کشــیدند. آن ها به بازگشت برانکو یا 
حضور چهــره ای سرشــناس و بین المللی 
دل بسته بودند اما جانشین یحیی از همین 

تهران آمد.
 از همان کادر و او کســی نبود جز اوســمار 
لوس، دســتیار برزیلی ســرمربی ســابق 
قرمزها. کســی که انتخابش چراها و حرف 
و حدیث های بســیاری را برانگیخت که در 

ادامه آن ها را مرور خواهیم کرد.

چرا اوسمار لوس؟
این سوالی اســت که از دیروز بارها پرسیده 
شده. احتمالا پاســخ اجمالی اش این است 
که باشگاه نتوانست درنهایت مربیان بزرگ 
دیگری را برای حضور در تهران راضی کند و 

مجبور شد به اوسمار پناه ببرد. 
نکته ای که در این میان قابل طرح است این 
است تفکرات اوسمار لوس با تفکرات یحیی 
گل محمدی تا چه میزان تفاوت دارد؟ مگر 

اوسمار دستیار یحیی نبود؟ 
اگر تفکرات و ایده هــای یحیی جواب داده 
بود و کار به خوبی پیش می رفت، دیگر چه 

احتیاج به تغییر مربی بود؟ 
تیم یحیی در این فصل به اصطلاح دستش 
برای حریفان رو شــده بود و در بسیاری از 
بزنگاه ها به مشــکل خورده بود و انتظار این 
بود که جانشــین او، از فضایــی متفاوت به 
پرســپولیس بیاید و تفکری تــازه را در این 

تیم به جریان بیندازد.

بیانیه پر ابهام باشگاه
پس از انتخاب پر حرف و حدیث اوســمار، 
باشگاه پرســپولیس تلاش کرد تا با صدور 
بیانیه ای، به روشــنگری بپردازد و ابهامات 
را برطرف کنــد. در حالی که ایــن بیانیه، 
بدتر بر برخی ابهامات افزود و پرســش های 
جدیدی را مطرح کرد. اولیــن نکته بیانیه 
پرســپولیس، ماجرای برانکو بــود. برانکو 
چندبار دیگر باید به پرسپولیس پاسخ منفی 
می داد تا مدیران این باشگاه باور می کردند 
که او قصد بازگشــت به ایران را ندارد؟ مگر 
برانکو همان اول پیشــنهاد رسمی قرمزها 
را رد نکرد؟ آیا برانکــو جوانی خام و جویای 

نام اســت که به فکر بازارگرمی و ناز کردن 
باشــد که بر فرض با رد دو پیشنهاد اول، در 
پیشنهاد سوم به ناگهان نظرش تغییر کند؟ 
مدیران پرســپولیس چنــد روز را بخاطر 
رویای پوچ بازگشــت پروفســور شکست 
خورده با عمــان به تهران هــدر دادند؟ در 
ادامه، صحبت از مذاکره با مربیانی با رزومه 

قابل قبول شده است. 
اصل بر صداقت اســت و همه بایســتی این 
کلام را بپذیرنــد امــا فقط یک خواســته 
کوچک از مدیــران پرســپولیس می توان 
داشت و آن هم این اســت که اولا بگویند با 
چه افرادی مذاکره کرده انــد و در ادامه هم 

بگویند مشــکلاتی که باعث شــد تا آن نام 
های بزرگ پیشنهاد پرسپولیس را نپذیرند 
چیســت؟ نکته بعدی، اشــاره به اظهارنظر 
از سوی هواداران اســت. در بخشی از بیانیه 
آمده: برخی دیگر نیز که با باشــگاه به توافق 
رســیدند مورد توجــه هــواداران نبودند و 
هجمه های زیادی علیه ایشان صورت گرفت 
و طبعا شروع به کار ایشان را با توجه به ایجاد 
ذهنیت برای هواداران دچار چالش می کرد. 
یک ســوال دیگر؛ باشگاه پرســپولیس چه 
زمانی فرصت کرد از هــواداران نظرخواهی 
کند؟ ایــن نظرخواهی بر چــه مبنایی و در 
خصوص کدام اســم ها بوده که مورد توجه 

هواداران قرار نگرفته اند؟

واکنش هواداران
به نظر می آید که رضایت چندانی از ســوی 
آن ها در کار نیســت. هواداران پرسپولیس 
با جدایی یحیــی گل محمدی بــه دنبال 
گزینه ای تازه بودند اما اوســمار احتمالا به 
معنای ادامه مسیر یحیی خواهد بود. باشگاه 
پرســپولیس در بیانیه ای که پیش تر به آن 
اشــاره شــد، صحبت از کارنامه درخشان 
و تجارب کاری اوســمار کرده اســت. فارغ 
از این که این ادعا چقدر صحیح اســت و به 
جای خود بایستی مورد ارزیابی قرار بگیرد، 
خوب است مدیران پرسپولیس و در شخص 
آن ها رضا درویش که مدیرعامل باشــگاه 
است و بیست روز پس از اســتعفای یحیی 
گل محمدی به گزینه ای رســیده اند که از 
روز اول برای انتخاب شــدن در دســترس 
بود، ســری به بیش از ۱۰۰ هزار کامنت در 
پست اینستاگرامی معرفی اوسمار به عنوان 
ســرمربی جدید تیم بزنند تا مشخص شود 
همان هوادارانی که در بیانیه عصر شــنبه از 
آن ها صحبت شــده بود، چه نظراتی درباره 
این انتخاب و عامــلان آن دارند. چیزی که 
به نظر قطعی می آید، مسیر سخت اوسمار 
اســت. او از یک طرف محکوم است تا ریل 
هایی که یحیی گذاشته را تغییر دهد و ایده 
ای نو را به تیم تزریق کنــد و از طرفی دیگر 
در شرایطی کار خود را شــروع خواهد کرد 
که در میان هواداران، چنــدان از مقبولیت 
و محبوبیت برخوردار نیســت و برای تغییر 
این فضا، روزهای بســیار سختی را در پیش 

خواهد داشت.

حق تیم ملی فوتبال ایران قهرمانی در آسیاست

 خریدار   سرپرســت کمیته فنی مســابقات 
دوومیدانی داخل ســالن قهرمانی آســیا گفت: 
این پیکارها سطح بالایی به دلیل امتیاز ورودی 
المپیک دارد و به همین دلیــل نمایندگان ۳۰ 
کشــور برای حضور این رقابت ها اعلام آمادگی 
کرده اند.لیلا ابراهیمی درباره مســابقات داخل 
سالن آســیا به میزبانی تهران، اظهار داشت: این 
مســابقات به همت مهدی مبینی سرپرســت 
فدراســیون دوومیدانی اواخر بهمن ماه برگزار 
می شــود و اگر برگزار نمی شــد اعتبار برگزاری 
ایــن پیکارها از کشــورمان گرفته می شــد. در 
این مدت مشــکلات زیــادی داشــتیم و حتی 
ناظر کنفدراسیون آســیا گفته بود که ما شرایط 

برگزاری این مسابقات را در ایران نداریم.
یازدهمین دوره رقابت هــای دوومیدانی داخل 
ســالن قهرمانی آســیا روزهای ۲۸ تا ۳۰ بهمن 
ماه جاری بــه میزبانی ورزشــگاه آفتاب انقلاب 
تهران برگزار خواهد شــد.وی افزود: فدراسیون 
با وجود مشکلات زیاد، شــرایط را برای میزبانی 
مهیا کرد و مجموعه آفتاب انقلاب با هزینه زیاد، 
بازسازی شــد. در این بین سرپرست فدراسیون 
و ســایر عوامل اجرایی زحمت فراوانی کشیدند 
و شــبانه روز کار می کنند تا ســالن از نظر فنی 
برای مســابقات مهیا شود.سرپرســت کمیته 

فنی مســابقات دوومیدانی داخل ســالن آسیا 
یادآور شد: مسابقات داخل سالن قهرمانی آسیا 
از ســطح بالایی به دلیل امتیاز ورودی المپیک 
از اهمیت زیادی برخوردار اســت. رقابت در اروپا 
برای آســیایی ها دشوار اســت و به همین دلیل 
دوومیدانــی کاران قاره کهن در این مســابقات 
حتما شــرکت می کنند. نزدیک به ۳۰ کشــور 
برای حضــور این رقابت ها اعــلام آمادگی کرده 
تا امتیاز خوبی کســب کنند. به همین دلیل این 
مسابقات می تواند بهترین شــرایط برای ایران 
باشد. در بخش داوری ۱۰ ناظر بانوان و ۲۰ ناظر 

مردان در این مسابقات حضور دارند.
وی خاطرنشــان کــرد: انتخابی تیم ملــی را در 
مسابقات قهرمانی کشــوری طی روزهای نهم تا 
یازدهم بهمن ماه برگــزار خواهیم کرد و طی آن 
ترکیب تیم ملی در قهرمانی داخل ســالن آســیا 

مشخص خواهد شد. کشورهای قدرتمند آسیایی 
همچون ژاپن، کره جنوبی و چین در این مسابقات 
شرکت می کنند چرا که به دنبال بالا رفتن امتیاز 
جهانی خود برای کسب سهمیه المپیک هستند. 
رقابت ها خیلی بالا و فشــرده و ســطح مسابقات 
بســیار بالاســت. برای دوومیدانــی کاران این 
مســابقات فرصت مناسبی اســت تا رکوردهای 
ملی خود را جابجا کنند. نمایندگان کشورمان اگر 
تلاش کنند و آمادگی خوبی داشته باشند، شاید 
به مدال برســیم.ابراهیمی یادآور شد: اردوهای 
منســجم تیم ملی دوومیدانی از دوازدهم بهمن 
تا زمان آغاز مســابقات داخل ســالن آسیا یعنی 
۲۸ بهمن برگزار می شــود. در این مدت مبینی با 
روابطی که داشت به سختی توانست امکانات لازم 
را برای این میزبانی فراهــم کند. مجموعه آفتاب 
انقلاب مدت مدیدی اســت که ســاخته شده اما 
متاســفانه در هیچ دوره ای هیچ فــردی به دنبال 
بازســازی پایگاه دوومیدانی نبود. این مجموعه 
رو به خرابی و نابودی بود و اکنون پیســت در حال 
ترمیم و خوابگاه ها، رستوران بازسازی شده  است.

وی تاکید کرد: امیدوارم از طــرف وزارت ورزش 
حمایت بیشتری به فدارســیون شود، چرا که این 
مسابقات اعتبار کشور اســت و سعی می کنیم تا 

آن را حفظ کنیم.

مربی کشتی فرنگی:
نمی توانیم محمدرضا گرایی را کنار بگذاریم

مربی تیم ملی کشــتی فرنگی گفــت: نمی توانیم چند مــاه مانده به 
المپیک چشم مان را روی نفراتی همچون گرایی و ساروری ببندیم و به 

جای آن ها چند کشتی گیر جوان را به المپیک بفرستیم.
حسن حسین زاده مربی تیم ملی کشتی فرنگی، درباره آخرین شرایط 
تیم ملی کشــتی فرنگی گفت: اردوی جدید تیم ملــی از ۱۰ بهمن ماه 
آغاز می شــود و همه کشــتی گیران برای حضور در جــام وهبی امره 

خودشان را آماده می کنند. 
کشــتی فرنگی طبق برنامــه پیش مــی رود.در تورنمنت کرواســی 
کشــتی گیرانی که نفر اول قهرمانی در کشــور را به دست آوردند اعزام 
شدند. در آن مسابقات نتایجی به دست آمد که تا حدودی مسیر را برای 

ما مشخص کرد.
وی افزود: در جام وهبی امره اوزان المپیکی اعزام می شــوند با توجه به 
اینکه در فروردین ماه سال آینده مســابقات قهرمانی آسیا و گزینشی 
المپیک را هــم پیش رو داریــم، تمام تلاش اعضای کادر فنی کســب 
ســهمیه در دو وزن ۷۷ و ۸۷ کیلوگرم اســت. علیرضا مهمدی در وزن 
۸۷ کیلوگرم رضایت کادر فنی را جلب کرد و کشتی های خوبی گرفت. 
امیدوارم در مســابقات گزینشی المپیک بتواند ســهمیه کسب کند. 
البته در کنار او ناصر علیزاده هم داریم که در مســابقات مختلف محک 

می خورد.
مربی کشتی فرنگی تأکید کرد: امیدوارم در وزن ۸۷ کیلوگرم به مدال 
المپیک برســیم، مهمدی نفر اول قهرمانی کشور شــد و در مسابقات 
کرواسی هم به مدال نقره رسید، به همین خاطر تصمیم بر آن است که 
فعلًا استراحت کند و بعد از آن در مســابقات گزینشی المپیک شرکت 

کند.
حســین زاده عنوان کرد: در وزن ۷۷ کیلوگرم تمام کشتی گیران را به 
جام وهبی امره ترکیه اعزام می کنیم تا در نهایت یک نفر برای مسابقات 

گزینشی المپیک انتخاب شوند. 
نتیجه برای ما اهمیت ندارد، آن چیزی که مهم است اینکه از لحاظ فنی 
کشتی گیر شرایط قابل قبولی داشته باشد تا بتواند در المپیک به مدال 
برسد. در جام وهبی امره کشتی گیرانی همچون عبدی، اسکو، کاویانی 
نژاد و مختاری را در وزن ۷۷ کیلوگرم اعزام می کنیم تا عملکردشــان را 

زیر نظر بگیریم.
مربی کشــتی فرنگی گفــت: در وزن ۱۳۰ کیلوگــرم عملکرد فردین 
هدایتی در تورنمنت کرواســی همه را امیدوار کرد، بنابراین او باید در 
انتخابی ها حضور پیدا کند و در وهبــی امره هم با امین میرزازاده رقابت 
کند. اگر هم در برخی اوزان به مشکل خوردیم، از سه مسابقه کشتی دو 
مسابقه را مدنظر قرار خواهیم داد و هر کشــتی گیر بتواند دو مسابقه را 

پیروز شود او را انتخاب خواهیم کرد.

حســین زاده گفت: تنها فکر و ذهن کادر فنی کسب سهمیه در دو وزن 
است، ســرمربی تیم ملی مدام در حال ارزیابی کشــتی گیران است تا 
بهترین تصمیم را بگیرد. مسابقات بلغارســتان هم در اسفندماه پیش 
رو داریم و برخی نفرات هــم به این رقابت ها اعــزام می کنیم. هدف ما 
این است که علاوه بر محک زدن کشــتی گیران در مسابقات مختلف، 
پشتوانه ســازی هم انجام بدهیم به طوری که در هر وزن ســه تا چهار 
کشتی گیر داشته باشیم. در همین دوره مســابقات قهرمانی کشور در 
سطح بسیار بالایی برگزار شــد، اگرچه برخی افراد شلوغ کاری کردند 
اما به لحاظ فنی در سطح بالایی برگزار شد و همین موضوع به ما کمک 

می کند.
وی اظهارداشت: ما الان تا پایان ســال باید نفرات المپیکی را مشخص 
کنیم، امیدوارم در این دو وزن بتوانیم در آســیا سهمیه کسب کنیم که 
برای ســال آینده تنها اردوی آمادگی برای مســابقات المپیک داشته 

باشیم. 
اگر بتوانیم ۶ کشــتی گیر المپیکی را تا پایان ســال معرفی کنیم قطعاً 
کارمان راحت تر خواهد شد و دیگر دغدغه سهمیه المپیک را نخواهیم 
داشت. همه کشتی گیران را در مســابقات مختلف محک خواهیم زد تا 

حق به حقدار برسد.
حسین زاده عنوان کرد: الان دانیال سهرابی یک بار در کرواسی محک 
خورد، سعید اسماعیلی هم قرار است در وهبی امره محک بخورد. حتی 
کشــتی گیرانی که در قهرمانی کشور در جایگاه ســوم قرار گرفتند به 
مسابقات مختلف اعزام خواهند شد تا همه کشتی گیران مورد ارزیابی 
قرار بگیرد و بهترین نفرات را انتخاب کنیم. مســابقات جام وهبی امره 

برای ما حکم انتخابی تیم ملی را دارد.
مربی کشتی فرنگی در مورد شــرایط محمدرضا گرایی و حضورش در 
وزن ۷۲ کیلوگرم در مســابقات پیش رو گفت: در مورد محمدرضا همه 
جوانب را درنظر گرفته ایم. او در تمامی کشــتی ها به صورت ایســتاده 
توانست پیروز میدان شــود اما آن چیزی که در کشتی فرنگی اهمیت 

دارد دفاع و خاک کردن حریف است. 
من بیشتر از سایر مربیان با محمدرضا کار می کنم و در مورد این موضوع 
هم با او صحبت کردم. گرایی قهرمان المپیک اســت، در هر جای دنیا 
چنین کشــتی گیری را حفظ می کنند. قرار شــد گرایی را فعلًا در وزن 
۷۲ کیلوگرم به مسابقات مختلف اعزام کنیم و خاک کردن او را زیرنظر 

خواهیم داشت.
وی گفت: بعد از آن هر کشــتی گیری که در جام وهبی امره ترکیه اول 
شــد در کنار گرایی کار می کند تــا در نهایت یک کشــتی گیر اصلح را 
انتخاب کنیم. امثال گرایی و ساروی حقشــان حضور در المپیک است 
چرا که چندین مدال در کارنامه خود دارند، ما نمی توانیم چند ماه مانده 
به المپیک این نفرات را کنار بگذاریم و کشتی گیران جوان را جایگزین 

آن ها کنیم.
حسین زاده تأکید کرد: در کشتی فرنگی در تورنمنت ها حق به حقدار 
می رسد، گرایی به همراه سعید اسماعیلی و جواد رضایی در تورنمنت ها 
شرکت خواهد کرد و در نهایت یک نفر را انتخاب می کنیم. خوشبختانه 
محمدرضا گرایی خیلی رو به جلوست و شرایط خوبی دارد، مربی یوگا 
در کنار اوســت. امیدوارم در دفاع و خاک کردن هــم بتواند خودش را 
تقویت کند. او کشــتی گیر توانمندی اســت و الان با کشتی گیران ۷۷ 

کیلوگرم تمرین می کند.
مربی کشــتی فرنگی در مورد وضعیت محمدعلی گرایی گفت: فعلًا از 
وضعیت گرایی خبری نیست. اگر تا پایان سال وضعیتش مشخص شد 
و اتحادیه جهانی او را بخشید، می توانیم روی او حساب کنیم در غیر این 
صورت دیگر زمان را از دســت داده و نمی توانیم کاری کنیم. البته من 
فکر می کنم با توجه به حکم ســنگین اتحادیه جهانی در مورد او بعید 

است که اتفاقی بیافتد.

آگهی رای هیئت قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی ارضای و ساختمان های فاقد سند رسمی

شناسه آگهی: 1654652 م الف: 1933
برابر آراء صادره هیات تعیین تکلیف مستقر در ثبت اسناد و املاک 
تایید  شهرستان سنندج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضیان ذیل 
گردیده لذا بدین وسیله مشخصات املاک در دو نوبت به فاصله 15 روز 
جهت اطلاع عموم آگهی میگردد در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم نمایند و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم 
و گواهی اخذ و تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی است در صورت انقضای 
مدت مذکور و عدم وصول و گواهی اخذ تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض سند مالکیت 
طبق مقررات صادر خواهد شد صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر 

به دادگاه نیست.
1-ششدانگ یک قطعه باغ بنام آقای سالار ندری دانایی فرزند کریم 
صادره سنندج به مساحت ششدانگ 225۸/13 مترمربع تحت پلاک 
13۸ فرعی از ۸-اصلی بخش 10 منطقه 2 سنندج جزء نسق زارعانه 
شماره ۴3۴3 مورخ 1351/7/16 بنام آقایان عبداله و محمد علی و صالح 

و امین مرادی به ادرس سنندج روستای گزنه 
انتشار نوبت اول 1۴02/11/9 انتشار نوبت دوم 1۴02/11/2۴ 

    اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کردستان 
موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف 

وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
شناسه آگهی: 1640998

نظر به اینکه برابر رأی شماره 1۴023061700100۴92 مورخ 1۴02/9/27 صادره از هیأت 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی ناحیه یک اهواز تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی در قسمتی از پلاک 5۸/25 بخش 
9 اهواز که حکایت از احراز مالکیت متقاضی نسبت به ملک مورد تقاضا و انتقال ملک از مالک 
رسمی باغات شاه سهام شماره ۸073 داریوش حیدری باغبادرانی به متقاضی جمال شریفی فرزند 
عبد الزهرا کد ملی 175769۴900 صادره حمیدیه اهواز نسبت به ششدانگ یک باب ساختمان 
به مساحت 230/35 متر مربع در قسمتی از پلاک فوق خریداری شده طبق شرح صدر آگهی و 
انتقال ملک از مالک رسمی بنام وی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله پانزده روز در روزنامه های محلی و کثیر الانتشار سراسری آگهی میگردد در صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 

ضمنا" صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1٤02/10/23 تاریخ انتشار نوبت دوم : 11/09 / 1۴02

بهزاد مردانی
 رییس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک اهواز

مفقودی
برگ سبز سواری پراید جی تی ایکس آی مدل 13۸۴به شماره 
S1۴122۸۴۴96071وشهربانی  موتور01122901وشاسی 
ایران 5۴_5۸5ب53به نام حسین طاهر نژاد مفقود واز درجه 

اعتبار ساقط میباشد
یزد

مفقودی
دانشنامه کارشناسی ناپیوسته  رشته مهندسی تکنو لوژی 
عمران صادره از دانشگاه علم وهنر متعلق به اقای رضا طاهر 
اعتبار  درجه  واز  ملی ۴۴202۴7۴95مفقود  کد  به  نژاد 

ساقط میباشد
یزد

سرپرست کمیته فنی مسابقات داخل سالن آسیا:

حضور ۳۰ کشور در دوومیدانی قهرمانی آسیا در تهران

تئوریسین بوکس جهان سرمربی تیم ملی ایران شد
 قرارداد همکاری بین فدراســیون بوکس ایران و فونتانا به امضا رســید تا این 
مربی نام آشنای بوکس جهان رســما هدایت تیم ملی بزرگسالان کشورمان را 

عهده دار شود.
به گزارش اقتصادمردم، »خوان  باتیســتا فونتانیلس« مربی نام آشنای کوبایی 
که در کشــورمان با نام فونتانا شناخته می شــود، در آخرین دقایق سه شنبه با 
استقبال سیدروح الله حسینی رئیس فدراســیون بوکس، وارد تهران شد. وی 
روز پنجشــنبه در محل تمرینات تیم ملی بوکس بزرگســالان حضور یافت و 
مســابقات درون اردویی را نظاره گر بود تا از شرایط بوکســورهای کشورمان 

اطلاعات لازم را به دست آورد.
این مربی کارنامه دار و تئوریسین بوکس جهان، امروز شنبه با حضور در محل 
فدراســیون بوکس مذاکرات نهایی را با حســینی انجام داد و به توافق دست 
یافت. در نهایت قرارداد همکاری بین فدراســیون بوکس جمهوری اســلامی 
ایران با این مربی به امضا رسید تا وی رسما هدایت تیم ملی بوکس بزرگسالان 
ایران را برعهده بگیرد. مدت قرارداد وی در فاز نخست تا پایان المپیک پاریس 

است که در صورت رضایت طرفین، قابل تمدید خواهد بود.
فونتانا ســال ها ســرمربی تیم ملی تایلند بوده و مدال های گوناگونی توسط 

بوکسورهای تایلندی با هدایت او در چند دوره المپیک کسب شده است. 



استان

کرمانشاه-حســنا فخــارزاده   مدیرعامــل شــرکت 
بــودن دو  اجــرا  از در دســت  بــرق منطقــه ای غــرب 
نیــروگاه خورشــیدی و یــک شــهرک انرژی خورشــیدی 
مــگاوات   ۱۸۰ مجموعــا  ظرفیــت  بــا  کرمانشــاه   در 

خبر داد.
جعفر الفتی نیا مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای غرب 
با اشــاره بــه رویکــرد دولــت ســیزدهم مبنــی بر توســعه 
انرژی هــای تجدیدپذیــر و نیروگاه هــای خورشــیدی، 
گفــت : مقــرر شــده در سراســر کشــور بالغ بــر چهــار هزار 
مــگاوات ظرفیت در بخــش نیروگاه های خورشــیدی و 
تجدیدپذیر ایجاد شــود کــه در کرمانشــاه برنامه هایی 

در این خصوص در دست انجام است.
وی با اشــاره اینکه ســهم کرمانشــاه از این میزان انرژی 
تجدیدپذیــر در یــک بخــش حــدود ۸۰ مگاوات اســت 
کــه در قالــب دو پــروژه نیروگاهــی در ســرپل ذهــاب و 
ظرفیــت  گفــت:  شــد،  خواهــد  اجرایــی  ماهیدشــت 
نیروگاه خورشیدی ســرپل ذهاب ۶۰ مگاوات و نیروگاه 

ماهیدشت حدود ۲۰ مگاوات است.
مدیرعامل شــرکت برق منطقــه ای غرب با بیــان اینکه 
این دو نیروگاه توسط ســرمایه گذاران بخش خصوصی 
کار در مرحلــه تحویــل  کنــون  اجــرا خواهنــد شــد و ا
زمیــن به ایــن ســرمایه گذاران اســت، خاطرنشــان کرد: 
اســتاندار کرمانشــاه نیــز بــا جدیــت پیگیــر اجــرای این 

طرح ها می باشد.
بــه گفتــه الفتی نیــا، ســرمایه گذاری پیش بینــی شــده 
برای نیروگاه خورشــیدی ســرپل ذهاب حــدود دو هزار 
میلیارد تومان و نیروگاه ماهیدشت حدود ۷۰۰ میلیارد 
تومان اســت و تلاش می شــود این دو پروژه تا تابســتان 
ســال آینــده بــه نتیجــه برســد تــا مــردم در پیــک فصل 

گرمای سال آینده از مزایای آن برخوردار شوند.

وی یکــی از مهمتریــن مباحثــی کــه در زمینــه اجــرای 
نیروگاه هــای تجدیدپذیــر در کرمانشــاه مطــرح اســت 
کنــون بــرای دو نیروگاه  را تخصیــص زمین دانســت که ا
منابــع  از  زمین هایــی  ماهیدشــت  و  ذهــاب  ســرپل 
طبیعــی در نظــر گرفته شــده و یــادآور شــد: بــا توجه به 
کوهســتانی بــودن منطقــه شــرایط بــرای تامیــن زمین 
مــورد نیــاز نیروگاه هــا - بــرای هــر مــگاوات نیــروگاه بــه 

طور متوســط ۱.۵ هکتــار زمین نیاز اســت - تا حدودی 
بــه  نســبت  و قطعــا شــرایط متفاوتــی  بــوده  دشــوار 

استان های کویری داریم.
الفتی نیــا از در دســت اقــدام بــودن یــک شــهرک انرژی 
کــه توســط  کرمانشــاه نیــز خبــر داد  خورشــیدی در 
ایمیدرو )ســازمان توســعه و نوســازی معــادن و صنایع 
معدنی ایران( و با ظرفیت ۱۰۰ مــگاوات اجرایی خواهد 
شــد و عنوان کرد: این شــهرک در چند فاز اجرا می شود 

که ظرفیت فاز اول آن ۴۰ مگاوات است.
وی بــا بیــان اینکــه ایــن شــهرک انــرژی خورشــیدی در 
قالــب پــروژه نیروگاهــی کــه اخیــرا توســط ایمیــدرو در 
کلنگ زنــی شــد اجرایــی می شــود، افــزود:  کرمانشــاه 
ایــن پــروژه نیــز در مرحلــه تحویــل زمیــن اســت و بنــا 
داریــم تــا حــد امــکان آن را بــه صــورت یــک پارچــه اجرا 
گــر زمیــن کافــی در اختیــار نباشــد می توان  کنیــم، امــا ا
 آن را بــه صــورت چنــد مجموعــه کوچــک مقیــاس نیــز 

اجرایی کرد.
مدیرعامــل برق منطقــه ای غــرب اجــرای نیروگاه های 
خورشــیدی را گامــی مهــم بــرای کرمانشــاه دانســت و 
کــرد: صرفه جویــی در مصــرف ســوخت های  کیــد  تا
کاهــش آلایندگــی  کاهــش تلفــات شــبکه و  فســیلی، 
از مهمتریــن مزایــای ایــن نیروگاه هــا بــوده و بلحــاظ 

پدافندی بسیار حائز اهمیت است .

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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در میادین و بلوارهای شهریار
-کیایی   در راســتای ارائه خدمت هــر چه بهتر به شــهروندان و  شــهریار
، پــارک ها و  همچنین بــا هــدف طــراوت بخشــیدن و زیباســازی در معابــر
میادین، عملیات کاشــت گل های فصلی در طرح هــای مختلف و متنوع 

توسط سازمان فضای سبز شهریاراجرا شده است
: بــا توجه بــه اهمیــت و ضرورت  بــه گــزارش واحد خبــر شــهرداری شــهریار
فضای سبز و همچنین زیبایی بصری، شهرداری در فصل زمستان اقدام 
به کاشت گلهای فصلی در میادین و بلوار های سطح شهر به اجرا در آمد. 

 افزایش 4 درصدی مصرف انرژی 
شبکه برق خوزستان 

اهــواز  -محمــد مجــدم   مدیــر دفتــر بــازار بــرق شــرکت بــرق منطقــه ای 
خوزستان از رشد ۴ درصدی مصرف انرژی در شبکه برق خوزستان، در ۱۰ 

ماه گذشته سال جاری خبر داد.
فرامرز شــادفر با بیــان اینکه در دی ماه ۲ هــزار و ۱۱۵ گیگاوات ســاعت برق 
در خوزســتان تولید شده، تصریح کرد: در ۱۰ ماهه ســال جاری نیز 39 هزار 
و ۷3 گیــگاوات ســاعت بــرق در خوزســتان تولیــد شــده کــه در مقایســه با 

مدت مشابه سال ۱۴۰۱ رشد ۱۷ درصدی را نشان می ¬دهد.
وی افزود: از مقــدار برق تولیــدی در دی ماه، ۱۲.۷ درصــد در نیروگاه های 
برق آبی، ۸۶.9 درصد در نیروگاه های حرارتی و ســیکل ترکیبی و حدود ۰.۴ 

کنده بوده است. درصد در نیروگاه های تولید پرا
مدیر دفتر بازار برق شــرکت بــرق منطقه ای خوزســتان بیان کــرد: از ۱ هزار 
و ۸3۸ گیــگاوات ســاعت بــرق تولیــدی در نیروگاه هــای حرارتــی و ســیکل 
ترکیبــی در دی مــاه، ۴3 درصــد توســط بخــش خصوصــی )نیروگاه هــای 
( و ۵۷ درصد توســط  ، بهبهان، غرب کارون و فجر زرگان، آبادان، خرمشــهر
بخش دولتــی )نیروگاه های رامین، ماهشــهر و دوکوهه( تولید و به شــبکه 
تحویل شده اســت. شــادفر اظهار کرد: در این بازه زمانی انرژی مصرفی با 
۲ هزار و ۱3۱ گیگاوات ســاعت ۷.۷ درصد نســبت به مدت مشــابه در سال 
قبل افزایش داشــته و پیک مصرف در دی ماه ۱۴۰۲ با مصرف 3 هزار و ۶9۰ 
مگاوات نســبت بــه پیک بــار دی ماه ســال قبــل، ۱ درصد افزایش داشــته 
اســت. وی اضافه کرد: انرژی مصرفی در ۱۰ ماهه ســال ۱۴۰۲ برابر با 39 هزار 
و 3۲۷ گیگاوات ســاعت بــوده که نشــان دهنده حــدود ۴ درصــد افزایش 

مصرف انرژی نسبت به مدت مشابه در سال قبل است.
گــزارش، ظرفیــت منصوبــه تولیــد نیــروی بــرق اســتان  بــر اســاس ایــن 
خوزســتان در بخش انتقال و فوق توزیع برابر با ۱۶ هزار و 9۴ مگاوات شده 
اســت که از این میزان ظرفیت منصوبه در بخش آبی برابر با هشــت هزار و 
۱9۴ مگاوات و در بخش حرارتی هفت هزار و ۵۵۸ مگاوات اســت. ظرفیت 
کنــده شــامل نیروگاه هــای حرارتــی،  بخــش DG )نیروگاه هــای تولیــد پرا

نیروگاه های آبی و خورشیدی( نیز 3۴۲ مگاوات است.

 13 حلقه چاه آب شرب در کرمان 
به سیستم دزدگیر مجهز شدند

کرمان    در راســتای افزایش ضریــب حفاظتی و کمک به رصــد لحظه ای 
چاههــای آب،۱3 حلقه چــاه از چاههــای آب شــهرهای تابعه شهرســتان 

کرمان به سیستم دزدگیر مجهز  شدند.
به گــزارش روابــط عمومــی شــرکت آب و فاضــلاب اســتان کرمــان، علیرضا 
عبدیــان مدیرعامــل ایــن شــرکت گفــت: بــا توجــه بــه شــرایط تأمیــن آب 
بهداشــتی و بعــد مســافتی چــاه هــا و همچنیــن اهمیــت حفاظــت از 
تاسیســات و منابــع آب ،بــه منظــور  افزایــش ضریــب حفاظتــی و کمک به 
رصد لحظــه ای چاهها،  حراســت امــور آب و فاضلاب شهرســتان کرمان با 
همــکاری واحد مناطــق ایــن شهرســتان،اقدام به نصــب دزدگیــر بر روی 

چاههای شهرهای تابعه نموده است.
وی در ادامه گفــت: در همین راســتا ،۱۱ دســتگاه ســامانه دزدگیــر بر روی 
چاههــای آب شــرب  بخــش شــهداد ، اندوهجــرد و ۲ دســتگاه بــر روی 
چاههــای شــهرهای شــمالی با هزینــه بالغ بــر ۲میلیــارد ریال نصب شــده 
اســت. مدیرعامــل شــرکت آبفا اســتان کرمــان افــزود: عملیــات حفاظتی 
نصــب ســامانه دزدگیــر بــه تعــداد  ۱۷ دســتگاه در ســایر شــهرهای تابعــه 

شهرستان در حال انجام  است.
لازم بــه ذکراســت از ابتــدای ســال ۱۴۰۱ تــا کنــون ۵۱حلقــه ازچــاه هــای 

شهرستان کرمان  به سیستم دزدگیر مجهز  شده اند.

با فرایند گاززدایی محقق شد؛

 کسب رکورد تولید ۹1 هزار و ۲۰۰ تن فولاد ویژه  
در فولاد مبارکه

اصفهان-مریــم مومنــی   مدیــر متالــورژی ثانویــه فــولاد مبارکــه گفــت: 
رکــورد 9۱ هــزار و ۲۰۰ تــن تولید فولادهــای خاص بــا کربن حداقلــی با تلاش 
کارکنان واحد فولادســازی و ریخته گری فولاد مبارکه با فرایند گاززدایی در 

دی ماه ثبت شد.
 پــدرام فتــاح المنــان، مدیــر متالــورژی ثانویــه در این ارتبــاط اظهــار کرد: 
 ، یکــی از نیازهــای روزافزون بــازار فــولاد داخل کشــور طی چند ســال اخیر
فولادهــای کم کربــن LC و بســیار کم کربــن ULC و همچنیــن فولادهای با 
هیدروژن بســیار پایین اســت که لازمه تولید همه این گریدهــا به کارگیری 

تجهیز و طی فرایند گاززدایی تحت خلأ مربوط به آن است.
وی افزود: ســفارش تولید گریدهای فوق از ظرفیت تولید کارگاه RH۱ فراتر 
رفته بود و شرکت فولاد مبارکه از چند ســال پیش در این زمینه پروژه های 
بلندمــدت و کوتاه مدتی را تعریــف کرده و در دســت اجــرا دارد. پروژه های 
خرید و نصــب کارگاه های گاززدایی تحــت خــلأ RH۲ و VOD از پروژه های 

بلندمدت در دست اجرا به شمار می آیند.
مدیر متالورژی ثانویه با بیــان اینکه تا زمان عملیاتی شــدن این پروژه ها، 
پــروژه دیگــری در ناحیــه فولادســازی تعریــف شــد کــه بــا اصــلاح و بهبــود 
کارگاه بیــن ســکوئنس ها و  کاهــش زمان هــای آماده ســازی  فرآیندهــا، 
زمان های تعویض وِسِــل، افزایش طول عمر نســوز و افزایــش تعداد ذوب 
بــا ســیکل گاززدایــی در یــک ســکوئنس، بتوانیــم ظرفیــت تولیــد کارگاه 
گاززدایــی موجــود را افزایــش دهیــم، اضافــه کــرد: در دی مــاه ۱۴۰۲ نتیجه 
اقدامات فوق منجــر به رکــورد تولید 9۱۲۰۰ تــن تختال با ســیکل گاززدایی 
شــد که نســبت به رکورد قبلی که در آبان ماه ســال ۱399 به میــزان ۸۶۶۵۰ 

تن به دست آمده بود، اختلاف قابل توجهی داشت.
وی تصریــح کــرد: لازم اســت از تمامــی همــکاران در واحدهــای تولیــد، 
تعمیرات، نســوز و دفاتر فنی تولیــد و تعمیرات و واحدهای پشــتیبانی که 
هریــک به نوبه خــود نقــش مؤثــری در تحقق ایــن رکورد داشــتند تشــکر و 
قدردانی کنیم همچنیــن دانیال نظری، رئیــس تولید عملیــات ثانویه نیز 
در این ارتباط اظهــار کرد: کارگاه گاززدایی در راســتای افزایش تنوع ســبد 
محصولات فولاد مبارکه راه اندازی شــد و با گذشــت زمــان توانایی خود در 

تولید گریدهای خاص به ویژه API را بهبود بخشید.
وی افــزود: در شــروع تولیــد گریدهــای خــاص، کارگاه گاززدایــی توانایــی 
تولید و آماده ســازی ۸ ذوب به صــورت متداول را داشــت و ایــن امر باعث 
کاهش سکوئنســهای ریخته گری و متعاقباً کاهش روند فروش می شــد. با 
، لازم بــود تحولی در راســتای افزایش تعداد  توجه به درخواســت زیاد بازار

ذوب های سکوئنس صورت گیرد.

اهواز  -محمد مجدم   مدیرکل بنیاد مســکن انقلاب اســلامی خوزستان 
گفت: در طرح نهضت ملی مسکن شــهرها ۱۷ هزار و ۸۰۰ واحد تامین زمین 
در خوزســتان انجام شده اســت که از جمله پروژه های شــاخص این طرح 
می توان به ساخت ۶ هزار و ۶۰۰ واحد در شــهرهای بالای ۱۰۰ هزار نفر اشاره 

کرد.
گرامیداشــت  مناســبت  بــه  کــه  خبــری  نشســت  در  عمــادی  الله  روح 
شــد،  برگــزار  اســلامی  انقــلاب  پیــروزی  ســالگرد  پنجمیــن  و  چهــل 
فروردیــن  یکــم  بیســت و  اســلامی  انقــلاب  مســکن  بنیــاد  کــرد:  اظهــار 
۱3۵۸ بــه دســتور امــام خمینــی )ره( و بــا تمرکــز بــر مســکن محرومــان 
بــه ویــژه روســتائیان تأســیس شــد؛ یکــی از دلایــل مهاجــرت از روســتا 
، نبــود مســکن و شــرایط مناســب اســت کــه حاشــیه نشــینی را   بــه شــهر

به همراه دارد.
مدیــرکل بنیاد مســکن انقــلاب اســلامی خوزســتان یکــی از ضــروری ترین 
نیازهای هر خانواده را مسکن اعلام و عنوان کرد: در کنار دولت و وزارتخانه 
ها، مســاله مســکن به بنیاد مســکن محول شــده اســت که انشــالله در این 
راســتا اقداماتی صورت گیرد اما مســکن سازی یک آیتم نیســت و قطعا نیاز 

به جوانبی دارد که باید مد نظر قرار گرفته شوند.
وی گفت: بنیاد مســکن بــرای اینکه بــه عنوان یــک تشــکیلات اجرایی، به 
رســالت اصلی خــود یعنی مســکن محرومــان بپردازد در ســه حــوزه عمران 

روستایی، بازسازی و مسکن روستایی و مسکن شهری در حال کار است.

مدیرکل بنیاد مســکن انقلاب اسلامی خوزستان با اشــاره به حوزه عمرانی 
بیان کــرد: در ایــن بخش بایــد در روســتاها ابتدا، طــرح هادی را بــه عنوان 
ســند بالادســتی داشــته باشــیم تــا بتوانیــم اقداماتــی از جملــه خدمــات 
عمومــی را کــه میخواهیــم، انجــام دهیــم؛ در خوزســتان قریــب بــه ۴ هــزار 
روســتای دارای ســکنه وجود دارد که ۲ هزار و ۲۰۰ روســتا بیــش از ۲۰ خانوار 
جمعیــت دارنــد کــه الحمــدالله همــه ایــن روســتاها دارای طــرح هــادی 

هستند.
 ، عمادی ادامه داد: بنیاد مســکن خوزســتان به عنوان اســتان اول کشــور
نســبت به تهیه طــرح هــادی در روســتاهای زیــر ۲۰ خانــوار اقدام کــرده که 
تعداد آن به ۸۰۰ روســتا می رســد و ســر جمع ســه هزار روســتای خوزستان 

دارای طرح هادی هستند.
وی افــزود: با همت دولــت تامین اعتبــار لازم در کمک رســانی به روســتاها 
صــورت گرفــت، در ســال 99 تعــداد یــک هــزار روســتا بــرای بازنگــری وجود 
داشــت که در ســال جاری به ۲۰۰ روستا رســیده اســت و در تلاش هستیم تا 

این تعداد نیز بازنگری شوند.
مدیــرکل بنیاد مســکن انقلاب اســلامی خوزســتان با بیــان اینکــه در بنیاد 
مســکن شــعاری داریم تا مهاجــرت معکــوس ایجاد شــود، تصریح کــرد: در 
بســیاری از روســتاها شــاهد ایــن مهاجــرت معکــوس هســتیم و انشــالله با 
اقداماتی که در آینده انجام خواهد شــد شــاهد به رونق رســیدن روستاها 
باشــیم؛ در اجرای طرح هــادی برنامه ریــزی هایی داریم و طبق شــاخص 
هــای مد نظر قــرار داده شــده پیش مــی رویم، بــا اعتباراتــی کــه از دولت ها 
و مجموعــه هــای مختلــف در اختیار اســت کارهای شــاخصی هــم صورت 
گرفته که البته وزارت نفت نیز طی چند ســال اخیر از محل مسئولیت های 

اجتماعی کمک های شایانی داشته است.
عمادی گفــت: از ۲ هزار و ۲۰۰ روســتا خوزســتان تقریبــا در ۷۸ درصــد آن ها 
طرح هــادی انجــام شــده در حالی که شــاخص اجــرای طرح در کشــور ۵3 
درصد اســت و این میزان کار در خوزســتان ثمــره دیدگاه مثبت مســئولین 
استان و حتی مسئولین کلان کشــور به خوزستان است؛ در سال جاری نیز 
تا به امروز برای ۸۷۰ روســتا طرح هادی با اعتباری بالغ بر یــک هزار میلیارد 

تومان صورت گرفت است.

خوزستان

ح کرد: مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی خوزستان مطر

ساخت 6600 واحد مسکن در شهرهای بالای 100 هزار نفر خوزستان

ن گلستا تهران شهرستان های 
شهردار خبر داد:

تولید بیش از ۹۰۰ هزار بوته انواع گل و گیاه در مراکز تولیدی 
شهرقدس شهرداری 

از  قــدس  شــهردار  شهرســتان قدس-کیایــی   
کز  تولید بیش از 9۰۰ هــزار بوته انواع گل و گیــاه در مرا
تولیــدی ایــن شــهرداری در ســال جــاری بــا هــدف 
خودکفایــی در تامیــن نهال هــا و گیاهــان مــورد نیاز 
در فضای ســبز این شــهر و صرفه جویی ۱3۰ میلیارد 

ریالی در خرید گل های مصرفی خبر داد.
 ســعید شــهلی اظهار کرد: رویکــرد مدیریت شــهری 
قــدس در دوره ششــم بــر پایــه خودکفایــی در تولید 
گل هــا و گیاهــان مصرفــی در بوســتان ها و فضاهای 
ســبز ســطح شــهر اســتوار اســت که در همین راســتا 
گلخانه شماره 3 شهرداری در شــهرک فرزان و اولین 

نهالستان شهر احداث شد.
شــهردار قدس بــا بیــان اینکه ایــن پروژه هــا با هدف 
توســعه فضــای ســبز شــهری و هرچــه زیباتــر شــدن 
ســیمای شــهری و همچنیــن کاهــش هزینه هــا در 
تامیــن گیاهــان مصرفی اجرایی شــده اســت، گفت: 
بــا توجه بــه هزینه بــالای خریــداری، حمــل و انتقال 
گیاهــان خریــداری  و احتمــال هرگونــه آســیب بــه 
شــده، ســازمان فضــای ســبز شــهرداری تصمیــم به 
بومی ســازی بخشــی از گیاهان فصلی و دائمی مورد 
نیــاز و تولیــد آنهــا در گلخانه هــای شــهرداری گرفت 
تا ضمن کاهــش هزینه ها در امــر تولیــدات، گیاهان 
مناسب و مطلوب با آب و هوای شــهر قدس را تولید 

نماید.
وی افــزود: در ســال جــاری بیــش از 9۰۰ هــزار بوتــه 
کــز تولیــدی ایــن شــهرداری  انــواع گل و گیــاه در مرا
تولیــد شــده کــه بــا تولیــد ایــن میــزان گل، حــدود 
۱3۰ میلیــارد ریــال در هزینه هــای ناشــی از خریــد 
گل و گیــاه صرفه جویــی بعمــل آمــده و بــا توجــه بــه 
گل هــای مذکــور  گرفتــه،  تغذیــه مناســب صــورت 
 در مــدت زمــان کوتاه تــری آمــاده کاشــت در ســطح 

شهر شده اند.

 دولت سیزدهم به مشکل ناترازی برق گلستان 
پایان داد

گرگان-معصومــه  گرگان-مهنازمحمدزمانــی   
مدیرعامــل  ســادین،خبرنگاراقتصادمردم:  
شــرکت توزیع نیروی برق گلســتان با اشــاره به اینکه 
مشــکل ناتــرازی بــرق گلســتان در دولــت ســیزدهم 
به اتمــام رســید، گفت: بــا اقدامــات انجام شــده، در 
تابستان امســال شاهد خاموشــی در بخش خانگی 
و تجــاری نبودیــم.  ســیداحمد موســوی بــا بیــان 
اینکه صنعــت برق گلســتان در ســال ۱۴۰۰ بــا چالش 
مواجــه بــود، اظهار کــرد: در ایــن زمان، مصــرف برق 
اســتان در زمــان اوج مصــرف هــزار و ۵۰۰ مــگاوات و 
برق تامین شــده 9۰۰ مــگاوات بــود. وی بیــان اینکه 
مصرف برق گلســتان در تابســتان ســال ۱۴۰۲، هزار و 
۵۰۰ مگاوات بود که بــه طور کامل تامین شــد و هیچ 
خاموشــی در بخــش تجــاری و خانگــی رخ نــداد، 
افــزود: در حال حاضــر 9۰۰ مــگاوات از برق مــورد نیاز 
گلســتان در اســتان تولیــد و مابقــی از اســتان های 

همجوار و ترکمنستان تامین می شود.
مدیرعامــل شــرکت توزیــع نیــروی بــرق گلســتان بــا 
کید بــر اینکه تــلاش دولت ســیزدهم رفــع دغدغه  تا
مردم در تامین و توزیع برق اســت، خاطرنشان کرد: 
ســاخت ســیکل ترکیبی نیــروگاه بــرق علی آبادکتول 

بــا ظرفیــت ۴۸۰ مــگاوات بــا اعتبــار ۴۲۰ میلیــون 
یورو آغاز شــده و تا ســه ســال آینــده به بهره بــرداری 
خواهــد رســید. بــه گفتــه موســوی؛ در 9 ماهــه اخیر 
۵۴۰ کیلومتــر پــروژه در حــوزه صنعــت بــرق گلســتان 
اجرا شــده کــه در دهه فجر امســال بــه بهره بــرداری 
گلســتان  می رســد. وی بــا بیــان اینکــه در اســتان 
هیچ روســتای بدون بــرق نداریم، خاطرنشــان کرد: 
قــرارداد راه انــدازی حــدود 3۰۰ نیــروگاه خورشــیدی 
پنــج کیلوواتی بــا حمایت کمیتــه امداد در گلســتان 
انجــام شــد کــه در کنــار تولیــد بــرق می توانــد منبــع 

درآمدی خوبی برای روستاییان باشد

ن گلستا

گرگان-مهنازمحمدزمانــی    مدیــر عامــل شــرکت 
شــهرکهای صنعتــی گلســتان گفــت: تعــداد ۷۰ واحــد 
بــا اشــتغالزایی  گذشــته  کــد در دوســال  را صنعتــی 

۶۲۴نفر احیا شده است. 
دارای  گلســتان  اســتان  کــرد:  اظهــار  شــهمرادی 
3۴ شــهرک و ناحیــه صنعتــی اســت کــه از ایــن تعــداد 
۲3 ناحیــه بــا ۸۴3واحــد تولیــدی و ســرمایه گــذاری 
۴هــزار میلیــارد تومان ســرمایه گــذاری فعال هســتند 
اجــرا  دســت  در  صنعتــی  طــرح   ۵۵۰ افــزود:   .وی 

داریــم کــه از ایــن تعــداد 3۸۴طرح در دســت ســاخت 
هســتند و پیــش بینــی مــی شــود بــا بهــره بــرداری از 
 ایــن   طــرح هــا تعــداد 3هــزار و۴۱۲نفــر اشــتغالزایی 

 ایجاد شود.
.مســاحت کلی شــهرکهای اســتان ۲هــزار و ۱۶۱هکتار 
اســت که از ایــن مقــدار 9۲9همتــار آن زمیــن صنعتی 
گــذاری شــده زمیــن  اســت و مجــوع قراردادهــای وا
یکهزار و 3۸3فقره اســت.وی ادامه داد: منابع داخلی 
شــرکت شــهرکهای صنعتی ۴3۷ میلیــارد تومان بوده 

گر بخواهیم با ســال های متقبل آن مقایسه کنیم  که ا
بیش از ۴برابر شــده اســت.وی  کرد: منابع استانی نیز 

۵۰میلیارد تومان بوده 
در ایــن دو ســال اخیــر که نســبت بــه ســالهای ماقبل 
آن ۵۶۷ رصد افزایش داشــته اســت وی افــزود: منابع 
جــذب شــده نیــز 3۷میلیــارد تومان بــوده نســبت به 
ماقبل آن ۴/۶دهم درصد افزایش داشته است و طی 
دو ســال اخیــر ۵3میلیــارد تومــان کمک بلاعــوض در 

یافت کرده ایم .

طی 2 سال گذشته 

۷۰واحد صنعتی در گلستان احیا شده است  

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای غرب خبرداد:

وگاه خورشیدی و یک شهرک انرژی خورشیدی در کرمانشاه اجرای دو نیر

دو شنبه      9 بهمن ۱۴۰2    شماره ۱5۱2



معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد
مشوق های جدید نوسازی مسکن در راه است

معاون وزیر راه و شهرســازی با بیــان این که بیــش از ۲۱۵ هزار واحد 
نهضت ملی مسکن در بافت های فرسوده به مرحله ساخت رسیده است، 
گفت: بسته های تشویقی متنوعی برای نوسازی به اجرا رسیده و برخی 
دیگر در مراحل بررسی کارشناسی اســت که در آینده رونمایی خواهد 

شد.
محمد آیینی اظهار کرد: تعداد واحدهای در حال نوسازی در بافت های 
فرسوده در قالب طرح نهضت ملی مســکن به بیش از ۲۱۵ هزار واحد 
رســیده که علت اصلی آن افزایش رغبت برای نوســازی و بهسازی از 

طریق مشوق های ۱۹ بندی ایجاد شده در بسته های تشویقی است.
وی افزود: ساکنان بافت های فرسوده، ســکونتگاه های غیررسمی و به 
طور کلی بافت های ناکارآمد که قصد نوســازی و بهســازی واحدهای 
مسکونی خود را دارند می توانند از مشوق های دولت در قالب بسته ۱۹ 

بندی استفاده کنند.
معاون وزیر راه و شهرسازی تصریح کرد: تخفیف ۵۰ تا ۱۰۰ درصدی در 
صدور پروانه، وام ارزان بدون ســپرده، طبقات تشویقی و ایجاد کاربری 

انتفاعی از جمله این مشوق ها است.
آیینی اعلام کرد: شــهرداری قصد دارد به مناســبت دهه فجر انقلاب 
اســلامی تخفیفاتی را در صدور پروانه ارایه کند که مالکان می توانند از 

آن استفاده کنند.
آیینی درباره برنامه های شرکت بازآفرینی شهری برای افتتاحات دهه 
فجر گفت: از ۲۱۵ هزار واحــدی که در  بافت های فرســوده به مرحله 
ســاخت رســیده تا کنون ۵۵ هزار واحد به بهره برداری رسیده و برای 
دهه مبارک فجر نیز حــدود ۳۰ هزار واحد مدنظر قــرار دارد. جمعا با 
افتتاحات دهه فجر ان شاءالله تعداد واحدهایی که تکمیل می شود و به 

بهره برداری می رسد بیش از ۸۰ هزار واحد خواهد بود.

مدیرعامل شرکت بازآفرینی شــهری ایران تصریح کرد: راهبرد دولت 
در بخش نوسازی و بهسازی، تدوین بسته های تشوقی است که بخشی 
به اجرا رســیده و برخی دیگر در مراحل بررسی کارشناسی است که در 

آینده رونمایی خواهد شد.

 فرآیند انتقال سهام عدالت به ورثه 
در بانک ملی ایران

انتقال ســهام عدالت متوفیان به ورثه با تکمیل همه مدارک مربوطه در 
اسرع وقت در بانک ملی ایران، انجام می شود.

به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران،در پی اعلام ســازمان بورس 
و اوراق بهادار درباره فراهم شــدن امکان انتقال سهام عدالت متوفیان 
به ورثه،بانک ملی ایران نیز ســاز و کارهای مربوط به این اقدام را فراهم 
کرده است.ضروری است ورثه گرامی پس از ثبت نام در سامانه سجام، 
اصل و کپی مدارک شناســایی متوفی و تمام وراث تعیینی مندرج در 
گواهی حصر وراثت و در صورت وجود وصیت نامه متوفی را تهیه کرده 
https://www. و برای طی فرآیندهای لازم به سامانه میراث به آدرس

csdiran.ir/pages?page=apps  )درگاه یکپارچــه ذینفعان بازار 
ســرمایه( مراجعه کنند.در این درگاه، وارد قسمت »امور سهام عدالت 
متوفیان« شده و اطلاعات لازم را وارد و از  زمان تشکیل پرونده متوفی 
اطلاع حاصل کنند.ورثه گرامــی همچنین در درگاه یکپارچه ذینفعان 
بازار ســرمایه از قســمت دارایی ســهام می توانند اطلاعاتی از قبیل 
وضعیت دارایی ســهام و امکان یا عدم امکان تقسیم سود را ببینند.پس 
از اطمینان از زمان تقســیم ســود دارایی می توانند با در دست داشتن 

مدارک مورد نیاز به یکی از شعب بانک ملی ایران مراجعه کنند.
گفتنی اســت پرونده پس از بررســی مدارک و احراز هویت،در صورت 
ناقص نبودن مدارک ،به شــرکت سمات جهت تقســیم دارایی و واریز 

وجه ارسال می شود.

در تشریح روش های نوین تامین مالی توسط معاون ارزیابی طرح ها و 
اعتبارات بانک صنعت و معدن مطرح شد

تامین مالی شرکت ها از طریق ضمانت اوراق 
بدهی با اهتمام ویژه ای در دستور کار است

 حمید عباسیان بیان داشت: تامین مالی واحدهای تولیدی نقش قابل 
توجهی در سرمایه گذاری و رشد اقتصادی کشور ایفا می کند. بررسی ها 
نشان می دهد، با وجود افزایش ســهم بازار سرمایه طی سال های اخیر 
 در تامین مالی، مؤسســات مالی بیشــترین نقش در تامین مالی را در 
کشــور داشــته اند به طوری که بیش از ۷۰ درصد تامین مالی توسط 

موسسات مالی صورت می گیرد.
به گزارش روابط عمومی بانک صنعــت و معدن، وی با بیان مطلب فوق 
عنوان داشت: از سوی دیگر، با توجه محدودیت های مؤسسات مالی در 
تجهیز منابع، استفاده از روشهای نوین تامین مالی ، به خصوص استفاده 
از ظرفیت بازار ســرمایه، می تواند جایگزین مناســبی برای روش های 
سنتی تامین مالی باشد. به همین جهت، با رشد بازار سرمایه در تامین 
مالی و بهبود ســازوکار های این بازار ، بنگا ه هــای دارای اعتبار و اندازه 
مناسب تمایل دارند، منابع مالی خود را از طریق انتشار اوراق بدهی در 

بازار سرمایه تجهیز نمایند.
وی افــزود: مدیریــت اعتبــارات بانــک صنعــت و معدن بررســی  
درخواســت های تامین مالی شــرکت ها بر اســاس ابزارهای مبتنی 
بر بدهی را بــر عهده دارد تا در صــورت تایید درخواســت ها در ارکان 
اعتباری، بانک رکن ضامن را برای انتشــار اوراق قبول نماید و از ســال 
۱۴۰۰ تاکنون برای تامین مالی چندین شرکت به مبلغ ۵۸ هزار و۳۶۰ 
میلیارد ریال اقدام نموده که بخشــی در حال انتشار اوراق و بخشی نیز 

در انتظار اخذ مجوز از سازمان بورس و اوراق بهادار برای انجام است.
حمید عباســیان در تشــریح رقم فوق تصریح کرد: این بانک در سال 
۱۴۰۰ نســبت به قبول رکن ضامن به منظور تامین مالی یک شرکت 
به مبلغ ضمانت هزار و ۷۲۰ میلیارد ریال اقدام نمود. در ســال جاری، 
این بانک نســبت قبول رکن ضامن جهت انتشار اوراق مرابحه برای سه 
طرح اقدام نموده  کــه اقدامات لازم جهت انتشــار در حال انجام بوده و 
مبلغ ضمانت این بانــک در طرح های مذکور ۱۵ هــزار و ۳۶۰ میلیارد 

ریال است.
وی اظهار داشــت: علاوه بر آن، در حال حاضر این بانک موافقت خود را 
جهت قبول رکن ضامن جهت انتشار اوراق مرابحه در بازار سرمایه برای 
۵ طرح به مبلغ ضمانت ۴۱ هزار و ۲۸۰ میلیــارد ریال اعلام نموده که 
پس از اخذ موافقت اصولی از سازمان بورس و اوراق بهادار، نهایی خواهد 
شد. علاوه برآن درخواست ضمانت به مبلغ بیش ۵۰ هزار میلیارد ریال 
جهت انتشــار اوراق به مدیریت اعتبارات ارسال شده است که در دست 

بررسی است.

مابقی صنایع چه می کنند؟
نفت پیشتاز در بهره وری

براساس آمار های رســمی، صنعت نفت پیشــتاز بهره وری در اقتصاد 
شده است و موتور رشد اقتصاد توسط صنعت نفت روشن شده است اما 
قطعا صنعت نفت نمی تواند به تنهایی منجر به رشد ۸ درصدی اقتصاد 

شود.
 بر اســاس آمار و ارقام موجود صنعت نفت بیشــترین تأثیر را بر رشــد 
اقتصادی از طریق افزایش بهره وری عوامل تولید در سال ۱۴۰۱ داشته 

است.
 رشــد ارزش بهــره وری در گروه های صنایــع و معــادن، خدمات و 
کشــاورزی به ترتیب برابر ۵.۶ درصد، ۲.۸ درصد و ۱.۱ درصد است که 

نسبت به وضعیت خود در گذشته شرایط مناسبی را ندارند.
در واقع صنعت نفت در این مدت توانســته بیشــتری رشد بهره وری را 
داشــته باشــد که با توجه به اهمیت این صنعت در اقتصاد کشور، قابل 
توجه اســت و بخش مهمی از تأثیر نفت بر افزایش رشــد اقتصادی، از 

طریق بهره وری عوامل تولید بوده است.
برقراری روابط دوجانبه تهران و عربســتان ســعودی در خرداد ماه 
ســال جاری می تواند زمینه رشــد صنعت نفت ایــران را در ۶ ماهه 
دوم ســال جاری را فراهم کرده و قــدرت چانه زنی نفتــی ایران را 
افزایش داده و از طرف دیگر می تواند زمینه توافق های نفتی ایران و 
عربستان و توســعه صنعت نفت ایران و افزایش رشد اقتصادی از این 

محل را تأمین کند. 
محمود خاقانی کارشــناش انرژی در رابطه با پیشتازی نفت بهره وری 
و تأثیر آن بر رشــد اقتصادی گفته، بهره وری تحقق همزمان اثر بخشی 
وکارایی اســت و بهره وری در صنعت نفت به این معناست که مدیرانی 
که در ســمت های کلیدی این وزارت خانه هســتند، تحت مدیریت، 
برنامه ریزی و هدایت آنها بهره وری رشد چشمگیری داشته، به عبارتی 

کارایی و اثر بخشی بالا بوده است.

رشد بهره وری در صنعت نفت باید رشد اقتصادی را محقق کند
به گفته این کارشناس انرژی رشد بهره وری برای افزایش راندمان کاری 
در صنعت نفت می تواند مفید باشد، در صورتی که رشد بهره وری منتج 
به رشــد اقتصادی شــود. افزایش راندمان کاری بر رشــد کلان کشور 
می تواند مؤثر باشــد مدعیان بایــد توضیح دهند زیرا رشــد اقتصادی 

معنای دیگری دارد.
خاقانی توضیح داد: رشــد اقتصادی را می توان افزایــش ارزش کالا و 
خدمات تنظیم شــده با نرخ تورم در مدت زمانی مشخص تعریف شود 
و چنین رشــدی که به صورت درصد تعریف می شــود و افزایش تولید 
ناخالص داخلی حقیقی تعریف کامــلًا متفاوتی دارد و مفهوم آن را دارد 

که تمام فاکتورهای اقتصادی را باید مد نظر قرار داد.
به گفته این کارشــناس انرژی افزایش بهره وری در یک سازمانی مانند 
وزارت نفت و شــرکت های تابعه را نمی تواند به تنهایی منجر به رشــد 

اقتصادی شود و به مؤلفه های اقتصادی دیگری هم نیاز است.
وی ادامــه داد: واقعیت های موجود در صنعت نفت این مســاله را مورد 
ســوال قرار می دهد که اگر چنین بهره وری هــم در صنعت نفت وجود 
دارد باید گزارشی وجود داشته باشد که بر اســاس آن این ادعا به عمل 

آمده آن را منتشر کند و ما ببینیم بهره وری در چیست.

آمار بانک جهانی تأییدی بر رشد بهره وری در صنعت نفت
البتــه آمار و ارقام ارائه شــده از ســوی بانک جهانــی گواهی بر این 
موضوع هســتند چرا که بانک جهانی با بررسی رشــد اقتصادی ۷۲ 
کشور جهان در پاییز پارسال )ســه ماه چهارم ۲۰۲۲( اعلام کرد که 
اقتصاد ایران با رشــد ۴.۷ درصدی در رده بندی این کشــورها از نظر 
بیشــترین مقدار رشــد اقتصادی رتبه ۱۵ را به خود اختصاص داده 
است. این بانک از رشــد ۴.۷ درصدی اقتصاد ایران در پاییز پارسال 
خبر داده اســت که رقم قابل توجهی در مقایســه با کشورهای دیگر 

است.
آمار بانک جهانی نشان می دهد ایران در ســه ماه نخست سال ۲۰۲۲ 
)زمستان سال ۱۴۰۰( رشد قابل توجه ۵ درصدی را تجربه کرده و این 
رقم در سه ماه دوم )بهار ۱۴۰۱( به ۲.۵ درصد کاهش یافته است، اما در 
سه ماه سوم )تابستان ۱۴۰۱( روند رشد اقتصادی ایران صعودی شده 
و به ۳.۴ درصد و در ۳ ماه چهارم )پاییز ۱۴۰۱( به ۴.۷ درصد رســیده 

است.
رشــد ۴.۷ درصدی اقتصاد ایران در پاییز پارســال در حالی است که 
میانگین رشد اقتصادی کشــورهای پیشــرفته در این دوره تنها ۱.۲ 

درصد بوده است.
نکته مهم اما آن است که در ســال های اخیر بیش از ۷۵ درصد از رشد 
اقتصادی از محل بهره وری بوده است و به طور مشخص در ۹ ماه نخست 
سال ۱۴۰۱ از ۳.۸ در صد رشد اقتصادی، ۳.۴ درصد از محل بهره وری 
محقق شده اســت که نشان از ســهم بیش از ۸۰ درصدی بهره وری در 

رشد اقتصادی دارد.

محمد صادق مهر جو کارشــناس انــرژی هم صحه بــر این موضوع 
گذاشته و با اشــاره به اینکه تولید نفت به طور چشــمگیری افزایش 
داشته است گفت: رشد تولید نسبت به ســال گذشته افزایش داشته 
به طــوری که میانگیــن تولید نفت در ســال گذشــته نزدیک به دو 
میلیون و ۵۵۰ هزار بشکه بود اکنون نزدیک به ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار 

بشکه رسیده است.
وی ادامه داد: بهره وری به معنای عام باید میزان ســتانده نسبت به داده 
باشد، البته با توجه به اینکه افزایش تولید نفت در سال جاری اتفاق افتاد 

می تواند منجر به رشد اقتصادی شود.
به گفته این کارشــناس انرژی با توجه به اینکه اقتصاد ما مبتنی بر نفت 
خام اســت و با توجه به شــرایط فعلی که منبع اصلــی درآمد اصلی ما 

فروش نفت است، دولت بر آن نیز اصرار دارد.
وی ادامه داد: ما در گذشته فروش نفت خام را داشتیم و اکنون تولید آن 
افزایش پیدا کرده اســت دارد و با توجه به این موضوع می توان به رشد 

اقتصادی امید داشت.
وی در خاتمه یادآور شــد: بر اســاس اعلام بانک جهانی مبنی بر رشد 
بهره وری در بخش نفت ممکن اســت تحلیل های بانک مبنی بر هزینه 
کرد و میزان بودجه ای که به نفت تعلــق می گیرد این امار را اعلام کرده 
است؛ به عبارتی در بخش نفت رشد سرمایه اتفاق نیافتاده اما ستانده و 

فروش نفت افرایش پیدا کرده است.
این طور که به نظر می رسد صنعت نفت سکان اقتصاد کشور را به دست 
گرفته و می تواند بر رشــد اقتصادی تأثیر گذار باشد اما به تنهایی کافی 
نیست چرا که باید سایر عوامل اقتصادی در کنار رشد بهره وری صنعت 
نفت قرار گیرند تا به وســیله اجماع عوامل اقتصادی رشــد اقتصادی 

محقق شود.
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وام دهی ۱۰.۸ همتی بانک مرکزی از طریق بازار شبانه

خ بهره بین بانکی به ۲۳.۵۳ درصد صعود نر

نرخ بهره بین بانکی در نخســتین هفته  خریدار 
بهمن ماه به روند صعودی خود ادامه داد و رشدی 

۰.۰۴ واحددرصدی را تجربه کرد.
بانک مرکزی طبق روال هر هفتــه خود مبنی بر 
به روزرســانی نرخ های بهره در بــازار پول، آمار و 
ارقام مربوط به دو مورد از مهم ترین نرخ های بهره 
این بازار، یعنی نرخ بهره بیــن بانکی و همچنین 
نرخ ریپو در نخســتین هفته بهمن ماه را منتشر 

کرد.
بر اســاس آماری که بانک مرکزی منتشر کرده، 
نرخ بهــره در بازار بین بانکی بــرای دومین هفته 
متوالی صعودی شــده و بار دیگر به کانال ۲۳.۵ 
درصدی رســیده اســت. این در حالیست که با 
افزایــش تقاضای بانک هــا برای وجــوه نقد در 
بازارهای باز و بین بانکــی، وام دهی بانک مرکزی 

به شبکه بانکی در این هفته صعودی شده بود.

تداوم رشد نرخ بهره بین بانکی
داده های جدیدترین به روزرســانی بانک مرکزی 
از روند هفتگی نرخ ســود بازار بین بانکی نشــان 
می دهد که نــرخ مذکور پس از آنکــه در آخرین 
هفته دی ماه، رشدی ۰.۰۸ واحد درصدی را رقم 

زده بود، در هفت روز منتهی بــه پنجم بهمن ماه 
نیز به روند صعودی خود ادامه داده و ۰.۰۴ واحد 

درصد به ارتفاع خود افزوده است.
به ایــن ترتیب میانگیــن موزون نــرخ بهره بین 
بانکی، هفتــه قبل را در ســطح ۲۳.۵۳ درصدی 
به پایان رســاند که بالاترین میزان رقم خورده در 

چهار هفته اخیر محسوب می شود.

افزایش وام دهی بانک مرکزی
 به شبکه بانکی

رشــد این هفته نرخ بهره بازار بین بانکی در حالی 
رقم خورد که مداخله بانک مرکزی در این بازار با 
رشدی نسبی در مقایسه با هفته قبل مواجه شده 
بود. طوری که بانک مرکزی ۱۰.۸ میلیارد تومان 
از منابع موردنیاز چهار بانک یا موسســه اعتباری 
غیربانکی را از این طریق فراهــم کرد که این رقم 
حدود ۲.۸ هزار میلیارد تومان بیشتر از هفته قبل 

از آن بود.
از ســوی دیگر اما با وجود افزایش ســفارش های 
ارســالی بانک ها در بازار باز، بانــک مرکزی رقم 
تزریق پول خود در این بازار را ثابت نگه  داشــت و 
بار دیگر حدود ۱۴۵ میلیــارد تومان از این طریق 

به بانک های متقاضی وام داد.

بازار بین بانکی چیست؟
بانک هــا در برخی مواقــع در فعالیت های روزانه 
خود دچــار کســری منابع نقدی می شــوند. در 
آنها برای جبــران این کســری، می توانند از بازار 
بین بانکی اســتفاده کنند که یکــی از مهم ترین 
ســازوکارهای اقتصادی در این شرایط محسوب 

می شود.
بازار بین بانکی، شــرایطی را ایجــاد می کند که 
بانک های نیازمند به وجوه نقد، بخشی از نیاز خود 
را با وام گرفتن از بانک های دیگــر که منابع مازاد 

دارند، جبران کنند.
 البته در برخــی مواقع بانک مرکــزی نیز در این 
مبادلات مداخلــه می کند تا با تامین بخشــی از 
وجوه موردنیاز بانک ها، مســیر حرکت نرخ سود 

این بازار را تعیین کند.
ازم به ذکر اســت که بانک های مقروض موظفند 
که منابع قرض گرفته شــده از بانک های دیگر را 
در تاریخی از مشخص که به طور معمول یک روزه 
است و با نرخ بهره ای از قبل تعیین شده که همان 

نرخ بهره بین بانکی است، به آنها بازگردانند.

برگــزاری مجمــع عمومــی عادی  خریدار 
ســالیانه بانک در موعد مقرر، تهیه و ارائه به موقع 
صورت های مالی، بارگذاری به وقت صورت های 
مالی در ســامانه کدال، افزایش شفافیت مالی از 
طریق افشاء رویدادهای مهم و ... از اقدامات مهم 
معاونت مالی بانک شهر طی ۲ سال گذشته است.

بانک شــهر با تغییرات قابل توجــه در مدیریت 
و شــیوه فعالیت هــای معاونت مالی توانســته 
اســت، ضمن بهبود عملکرد خــود در این حوزه، 
دســتاوردهای قابل توجهی را نیز برای این بانک 
در شــبکه بانکی کشور به دســت آورد.برگزاری 
مجمع عمومی عادی سالیانه بانک شهر در موعد 
مقرر پــس از یک دهه به نحو شایســته و حصول 
رضایت حداکثری ســهام داران نسبت به سنوات 
قبل در بازخوردهــای حاصلــه از طریق فضای 
مجازی و حضوری یکــی از مهم ترین اقدامات در 
حوزه مالی بوده است.همچنین حرکت با برنامه و 
همدلانه کارکنان معاونت مالی بانک شهر ثمرات 

گوناگونی را به همراه داشــته است که می توان به 
تهیه و ارائه به موقــع صورت های مالی، بارگذاری 
به موقع صورت های مالی در ســامانه کدال رأس 
موعد مقرر برای نخســتین بــار از زمان پذیرش 
بانک در بازار سرمایه، افزایش شــفافیت مالی از 
طریق افشــاء به موقع رویدادهای مهم در سامانه 
کدال و ســازمان بورس و اوراق بهادار )کدال( که 
منتج به ارتقای نماد بانک از بــازار پایه نارنجی به 

بازار پایه زرد فرابورس شده است؛ اشاره کرد.
بانک شــهر که طی ۲ ســال گذشــته همواره با 
جلب کامل اعتماد شــهروندان و مشتریان شبکه 
بانکی، جایگاه خود را با حرکت در مســیر درست 
و اصولی بانکداری حرفه ای تقویت کرده اســت؛ 
در حوزه مالی توانسته اقدامات مثمر ثمر دیگری 
همچون : ارتقای شــفافیت اطلاعــات نزد بانک 
مرکزی با اجرای دقیق دستورالعمل ضوابط ناظر 
بر حداقل استانداردهای شــفافیت، اخذ مجوز از 
بانک مرکزی و راه اندازی صنــدوق بازارگردانی 
اختصاصی ســهام بانک شهر، اســتیفای حقوق 
بانک از طریق پیگیری مستمر در مراجع مالیاتی، 
رفع ابهامات حسابرســان مســتقل و بازرســان 
قانونی در دوران رســیدگی از طریق پاسخگویی 
مناســب و ارائه بــه موقع مدارک و مســتندات، 

فــروش بلوکی ســهام در اختیــار بازارگردان به 
میزان ۹.۲ درصد ، وصول بیــش از ۱۵۰ میلیارد 
ریال مطالبات از ســهامدار بدهکار بابت افزایش 
ســرمایه های ســنواتی، اجرای طرح چک های 
جدید بانکی با شناســه صیــاد ۱۶ رقمی و رفع 
مشکلات و چالش های طرح فوق،تخصیص چاپ 
و توزیع چــک های عادی بانکی و رمزدار شــعب 
تهران به صورت روزانه و در کمتر از ۴۸ ســاعت 
جهت جلب رضایت مشــتریان و تامین کســری 
نقدینگی از طریق بازار بین بانکــی و بازار باز را به 
دست آورد.کاهش زیان انباشــته بانک، تدوین و 
اعمال سیاســت های یکپارچه تصمیم گیری در 
سطوح عالی بانک در بخش دارایی ها و نقدینگی 
از طریق ایجــاد کمیته هــای تخصصی مدیریت 
بر دارایی هــا و بدهی هــا )ALCO( و مدیریت 
نقدینگی و جــذب منابع و راه انــدازی مدیریت 
امور حسابداری مدیریت و سهام به منظور نظارت 
هر چه بیشــتر به منظور کمک به تصمیم گیری 
سازمان،شناســایی موانع و مدیریت اســتراتژی 
رفع موانــع و کمک به ســودآوری؛ بخش مهمی 
از فعالیت های بانک شــهر در حوزه مالی بوده که 
امید اســت روند موفقیت های این بانک در طی 

سال های آینده نیز ادامه یابد.

بانک

 معاون اقتصــادی بانک مرکزی 
گفت: بــرای کاهش فعالیت های 
ســفته بازانه و سودجویی  دلالان 
نمی تــوان به طــور صــرف به 
عرضه های اولیه یا افزایش توجه 
کرد بلکــه باید ابزارهــای تامین 

مالی را متنوع و متکثر ساخت.
محمــد شــیریجیان در رابطه با 
راه هــای تامین مالــی از طریق 
بورس اظهار کرد: بازار ســرمایه 
نهادی است که تمامی سرمایه ها 
را به صورت مستقیم و با بهره وری 
مناســب به ســمت تولید سوق 
می دهد، حال برای آنکه شــاهد 
تســریع در روند انتقــال منابع و 

باشــیم  بالا  بهره وری 
ضمــن  می بایســت 
معامــلات،  تعمیــق 
مالی هــای  تامیــن 
گرفتــه  صــورت 
معطوف بــه بنگاه های 
شــوند.وی  اقتصادی 

افزود: در صــورت افزایش توجه 
دولت و مجلس به بازار ســرمایه 
شــاهد خروج منابع از بازارهای 
غیرمولد و کاهش حباب بازارهای 
موازی بازار ســهام همچون )ارز، 
ســکه، طلا، مســکن و خودرو( 
خواهیــم بود.معــاون اقتصادی 
بانــک مرکزی در ادامــه تصریح 

کــرد: بــرای کاهش 
فعالیت های سفته بازانه 
و ســودجویی  دلالان 
نمی توان به طور صرف 
به عرضه هــای اولیه یا 
افزایش توجه کرد؛ بلکه 
باید ابزارهــای تامین 
مالی را متنوع و متکثر ســاخت.

شــیریجیان در ادامــه در رابطه 
با راه های مهم در بازار ســهام به 
منظور تامیــن منابع مالی گفت: 
اوراق صکــوک و صندوق هــای 
سرمایه گذاری از جمله مهم ترین 
ابزارهای بازار ســرمایه هستند، 
زیرا آن ها بر اســاس نیاز و مطابق 

سطح ریســک پذیری اشخاص 
طراحی شــده اند.وی افزود: بازار 
سرمایه بســیار می تواند در بحث 
تامین مالی بلند مدت پروژه های 
عمرانی مناسب باشــد، با اجرای 
مناسب این مسئله شاهد رشد و 
توسعه اقتصادی پایدار خواهیم 
بود.معــاون اقتصــادی بانــک 
مرکزی در پایــان درمورد مزیت 
تجدید ارزیابی دارایی شرکت ها 
اظهــار کــرد: تجدیــد ارزیابی 
دارایی ها موجب ارتقای وضعیت 
ترازنامــه، صورت هــای مالی و 
بهبــود NAV )خالــص ارزش 

دارایی ها( شرکت ها می شود.

بانــک تجــارت با هدف تســهیل 
ارائــه خدمات بانکی به مشــتریان 
فعال در صنــف طلا، ســاعت کار 
۹ شــعبه منتخب خود را در تهران 

و شــهرهای اصفهان، یــزد، تبریز 
و مشــهد تــا ســاعت ۱۸ افزایش 
گلوبندک،  چهــارراه  داد.شــعب 
کریمخان زند غربی و میدان تجریش 

در تهران، مرکزی و چهارباغ عباسی 
در اصفهان، مرکزی یــزد، مرکزی 
تبریــز، مرکــزی و امــام خمینی 
مشــهد، ۹ شــعبه منتخب بانک 

تجارت هســتند که از ایــن پس تا 
ساعت ۱۸ خدمات بانکی مورد نیاز 
را به عموم مشتریان، به ویژه فعالان 

صنف طلا ارائه خواهند کرد.

معاون اقتصادی بانک مرکزی اعلام کرد؛کاهش فعالیت های سفته بازان از مسیر بورس

وشان افزایش ساعت کاری شعب بانک تجارت در حوزه صنف طلافر

مسکن

شعبه

انرژی  روزنامه سراسری صبح ایران
صاحب امتیاز: امیر موسی کاظمی

مدیرمسوول: در حال تغییر
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان لبافی نژاد
 تقاطع ابوریحان، پلاک ۸۷
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

غیرممکن ها را ممکن کرده ایم

تحولات بزرگ در حوزه مالی بانک شهر 


